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Nil RAST 
SINDIKALNIH 
ODBORNIKOV

O M čaj no ,1e tako* da 
Imamo v vsaki organizaciji 
nekaj ljudi, ki, kot pravi
mo, »nosijo breme dela na 
svojih plečih«. Iz leta v 
leto se dogaja, da nalagajo 
na ramena najprizadevnej- 
šdh in najzavednejših čla
nov kolektiva vrsto dol
žnosti, ki terjajo, da ves 
prosti Čas, vse svoje moči 
in sposobnosti dajejo orga
nizaciji in svojemu kolek
tivu, pri tem pa pozab
ljajo nase. Ob tem lahko 
marsikdo izmed njih upra
vičeno razmišlja: delam,
prizadevam si, mnogim 
svojim željam in potrebam 
se moram odreči — čas pa 
teče in jaz zaostajam — 
ne uspem več niti sprem
ljati dnevnih dogodkov, 
kaj šele, da bi študiral in 
izpopolnjeval svoje stro
kovno znanje.

Da ie temu tako, nam 
povedo tudi podatki o izo
brazbi in strokovnih kva
lifikacijah sindikalnih od
bornikov, ki opozarjajo 
naša vodstva, da\ bo po
trebno poleg splošne skrbi 
v izobraževanju odrasliih 
resneje poskrbeti za vzgo
jo in izobrazbo lastnih ka
drov. Ce kdo, potem prav 
taki ljudje zaslužijo, da se 
jim omogoči strokovno iz
popolnjevanje in napredo
vanje. Prav bi bilo, da se-

K OBČNIM ZBOROM SINDIKALNIH PODRUŽNIC

NEKAJ PRIPOMB
Sredi občnih zborov smo. 

Prenaglil; bi se, če bi trdili, da 
so se vodstva organizacij v 
splošnem dobro ali slabo pri
pravila na občne zbore* na ob
račun dela in dogovor za delo 
v naslednjem Letu. Takšno sod
bo bo moč izreči šele, ko bo za 
niaimi vsaj polovica ali več ob
čnih zborov.

Na osnovi poročil odbornikov 
republiških sindikalnih vodstev 
o dosedanjem poteku zborov 
smo prišli do prepričanja, da 
velja vendarle opozoriti z ne
kaj besedami na določene slabo
sti. V našem listu, v številki 
40, z dne 17. septembra letos, 
smo siceir opozorili vodstva or
ganizacij na ne^aj temeljnih 
stvari, ki j% velja upoštevati 
pri pripravah za občne zbore, 
to je pri sestavljanju poročil in 
obravnav.

Kot rečeno sm.o že takrat de
jali . da je osvetlitev dela v 
pretekli poslovni dobi prav le
tos neverjetno važna, zato, ker 
smo započeli nekatera dela, ki 
jih bomo 'morali še v bodočno-

da so bile v nekaterih organiza
cijah priprave za občne zbore 
slabe, da so poročila vseobse
gajoča in ne,konkretna, da za
voljo tega ponekod ne razprav
ljajo o minulem delu organiza
cije in seveda tudi ne razprav
ljajočo bodočih nalogah itd.

Tako kost nikjer se tudi v 
sindikatih ne moremo odreči 
načrtnos1"! v delu. Priprava po
ročil za občni zbor pa je že 
ena od načrtnosti dela. Poroči
lo o dosedanjem delu bi mora
lo biti kratko, zgoščeno ,in če 
le mogoče, bi gia morali člani 
občnega zbora prejeti nekaj dni 
prelje, zato da bi ga lahko pro
učili in se pripravili na raz
pravo. Toda ugotavljamo, da 
So poročila marsikje preobšir
na ali preveč razdrobljena, da 
govorniki naštevajo razne go
spodarske in politične dogodke 
letošnjega leta, skoraj ničesar 
pa ne govore o dejavnosti sin
dikalne organizacije, 0 tem, ikaj 
je sindikalna organizacija sto
rila v zvezi z vprašanji, ki so 
bila pred nami vsemi v m:nu-
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dobje. Takšen osnutek bi mo
ral biti sestavljen Iz dveh de
lov: iz ocene razmer In pogojev, 
v katerih organizacija dela, in 
drugič iz konkretnih načrtov 
za bodoče delo. Toda žal takš
nih poročil za sedaj skoraj ni 
moč zaslediti. Mogoče bo kdo 
dejal, saj nas na to ni nobeden 
prej opozoril. Zdi se nam, da 
je bilo najboljše opozorilo v 
tpj smeri poročilo Republiškega 
sveta sindikatov Slovenije za 
letošnje leto in sploh način de
la tega občnega zbora. Organi
zacije pa so vse gradivo o po
teku občnega zbora prejele. "

Na .nekaterih občnih zborih, 
na primer v »Mepi« V Maribo
ru, v »Volnenki« v Ljubljani 
itd., člani skorajda niso o 
ničemer razpravljali.^To je tu
di povsem razumljivo. Poročila 
so bila slabo pripravljena (pri
prava je bila torej slabe), bila 
so vseobsegajoča in vodstvo or
ganizacije ni opozorilo članstva 
že v začetku občnega zbora na 
naloge- Skratka, osnova za raz
pravo na občnem zboru je bila 
pomanjkljiva, kajti članstvo se 
pravzaprav ni znašlo, kakšno 
delo je pred organizacijo in za
to o tej stvari tudi ni razprav
ljalo. T,i in podobni primer; nas 
opozarjajo, da bi kazalo opu
stiti dokaj razširjeno prakso, da 
sklepe, oziroma delovnega pro
grama za naslednje leto ne bi 
pripravili vnaprej, temveč da 
bii ga šele povzemali iz gradiva 
občnega zbora na ta način, da

ljudske odbore stvar, ki bi mo
rala najti svoj odsev v razpravi 
in poročilih, to je, članstvo bi 
moralo razpravljati o. njihovi 
vlogi in nalogah pri odločanju 
o raznih vprašanjih komune, o 
gospodarskih razmerjih m.ed 
podjetjem in komuno, gospodar
skem in družbenem konceptu 
komune, razvoju komune itd. 
Toda žal doslej smo le na mal-o- 
kateirem obenem zboru lahko 
zasledili tehtnejše razprave v 
tej smeri. To nas opozarja, da 
so vodstva sindikalnih organi
zacij in organizacije kot celote 
še vse preveč zaprte v ozek 
krog tovarne ter da komune še 
pravzaprav ne vidijo, pozablja
jo, da ne živijo samo v tovar
ni, da je marsikaj za zboljšanje 
življenjske ravni delavca odvis
no prav od tega, kakšni bodo 
odnosi med komuno in podjet
jem. .kako se bodo v komuni 
uresničevale težnje, ki naj iz
boljšajo življenjske razmere za
poslenih.

Iz doslej povedanega je torej 
razvidno, da m bilo odveč spre
govoriti o občnih zborih, čeprav 
smo to že storili. Kje.r se na 
občne zbore šele pripravljajo, 
tam s@ bodo lahko izognili na
štetim, slabostim dn se nanje 
bolje pripravili.

NASTOPIL JE CAS, KO DAJEJO NASE SINDIKALNE 
ORGANIZACIJE OBRAČUN O SVOJEM DELU V PRETEK
LEM POSLOVNEM LETU. NA OBČNIH ZBORIH PREGLEDU
JEMO, NA KAKŠNA VPRAŠANJA SMO NALETELI, KAKO 
SMO SE JIH LOTEVALI IN KATERE STVARI SMO MORE
BITI ZANEMARILI. TO NAJ NAM SLUZl ZA TO, DA BOMO 
V NASLEDNJEM LETU Z JASNIMI STALIŠČI IZPOLNJE

VALI POSTAVLJENE NALOGE.

V REDNIH ŠOLAH SE ZE 
POSLUŽUJEJO VSEMOGO
ČIH PRIPOMOČKOV ZA
Cim nazornejsi pouk,
MEDTEM KO JE PRI IZO- 
'BRAŽEVANJU ODRASLIH 

GOVORJENA BESEDA SKO
RAJDA EDINO §REDSTVO 

POUKA.

Nepremostljiva ekonomska zapreka ali preživel politični bavbav?

flaj ob občnih zborih pri 
volitvah novih vodstev raz
mislimo tudi o tem. Ne 
mislimo, da je treba v no
va vodstva izbirati le vi
sokokvalificirane in kvali
ficirane delavce, vendar bi 
bilo prav, če se nekatere 
tovariše, ki so v svojem 
strokovnem napredovanju 
zaradi dela v organizaciji 
zaostali, za nekaj časa 
osvobodi vseh dolžnosti in 
se jim omogoči, da bodo 
v tem času na kakršen ko
li način dopolnili svoje 
znanje. Pri tem ne gre sa
mo za osebni napredek 
človeka, ki smo mu dolžni 
omogočiti napredovanje — 
splošno in strokovno bolj 
razgledan in usposobljen 
delavec ho tudi v kolek
tivu, organizaciji in v or
ganih upravljanja bolje 
delal. V vseh večjih pod
jetjih imajo stalne tečaje 
za doseganje višjih kvali
fikacij, na nekaterih sred
njih strokovnih šolah ima
mo delavske oddelke, po 
novem pravilniku o pola
ganju privatnih izpitov na 
strokovnih šolah pa lahko 
vsak delavec opravlja izpi
te na rednih strokovnih 
šolah, ne da bi za to mo
ral posečati šolo. V bliž
nji prihodnosti bomo z 
uvedbo dopisnih strokov
nih šol odprli nove mož
nosti za strokovno izobra
ževanje delavcev. Naloga 
sindikalnih organizacij bo, 
da bodo poskrbele za to, 
da bodo razne šole in 
tečaje posečaii prvenstve
no tisti, ki so doslej zara
di preobremenjenosti za
ostajali.

Poleg skrbi za splošno in 
strokovno izobraževanje sin 
dikalnih kadrov pa bomo 
morali stalneje usposablja
ti svoj aktiv za uspešno 
opravljanje tekočih a- ak
cijskih — nalog. Naš poli
tični in ekonomski razvoj 
je tak, da od slehernega 
aktivnega državljana zah
teva intenzivno študiranje 
in spremljanje dogodkov 
in sprememb, ki jih ta ne
nehno poraja. Tembolj to 
velja za sindikalne odbor
nike, ki morajo hiti tol
mač in usmerjevalec poli
tičnega ekonomskega živ
ljenja v kolektivu. Za do
sego tega cilja seveda ni
so dovolj le občasna pre
davanja, temveč je treba 
tudi tu pričeti z načrtnim 
seminarskim delom o ak
cijskih problemih sindikal
nih organizacij. Vse važ
nejše probleme, ki jih mo
ra reševati in usmerjati 
sindikalna podružnica, naj 
bi najprej temeljito pro
učil in si razjasnil sindi
kalni aktiv, ker bo le tako 
lahko uspešno posegat v 
življenje in razpoloženje v 
kolektivu, utrjeval delo 
organov upravljanja in se 
zavzemal za napredna sta
lišča. Ko bodo sindikalne 
organizacije sprejemale 
svoje programe dela. ne 
bodo smele mimo tega. ker 
od organiziranega in siste
matičnega usposabljanja 
sindikalnih kadrov močno 
zavist naše delo v celoti.

st! dokončati. Gre za uresniče
vanje priporočil kongresa de
lavskih svetov, uporabo izsled
kov analitične ocene delovnih 
mest, oeredoitoiknje naše de
javnosti na vprašanje komu
nalnih skupnost; itd. To niso 
stvari, ki bi jih smele delav
ske organizacije spregledati, 
temveč so zadeve, o katerih mo
rajo tvorno razpravljati. Kot pa 
smo opazili, ponekod najbrž 
teh napotkov niso upoštevali ali 
jih vsaj niso upoštevali v do
volj n6 meri. Opažialmo lahko.

lem letu in ki so še pred na
mi v tekočem letu. Seveda je 
razumljivo, da takšna, vseob
segajoča poročila ne vsebujejo 
stališč vodstev sindikalnih or
ganizacij d,o posameznih vpra
šanj in ukrepov, skratka, poro
čila niso zrcalo dela sindikal
nih organizacij za minulo leto 
in iz njih ni moč izluščiti nalog 
za bodoče leto.

Za občne zbore bi bilo pripo
ročljivo pripraviti konkretni 
program dela, s katerim gre or
ganizacije v novo delovno ob-

to delo enostavno naložimo no
voizvoljenemu izvršnemu orga
nu sindikalnega vodstva. Kot 
rečeno, bi morali ravnati na
sprotno. Ze ob pričetku občne
ga zbora bi morali razložit; pro
gram dela. To bo tudi najboljša 
osnova za razpravo na občnem 
zboru.

Volitve novih občinskih ljud
skih odborov so za nami. Izvo
lili smo prve zbore proizvajal
cev za občinske ljudske odbore. 
Če nič drugega, je izvolitev 
zborov proizvajalcev v občinske

Beograd 8. novembra:
Hiše kakor tudi ljudje ima

jo svojo življenjsko dobo, kije 
odvisna od življenjskih pogo
jev in od »nege«. Naš stano
vanjski fond je še vedno v 
takem stanju, da nas resno 
skrbi Zaman je graditi nova 
stanovanja, če ne čuvamo teh, 
ki jih imamo. Hiše propadajo 
hitreje, kot je normalno, ker 
s sedanjimi najemninami ne 
moremo kriti stroškov za nji- 
hoVo redno vzdrževanje. 

Staro pravilo je, da je bolje

vile rediio obnovo stanovanj
skega fonda, za večja popra
vila, pa naj bi, kakor doslej, 
uporabljali razne vire. Predlog 
je vsti navdušil, ni pa ga bilo 
mogoče uresničiti, ker splošne 
gospodarske razmere niso do
puščale, da bi povišali plače. 
Brez tega pa bi ekonomske 
najemnine — ki bi morale 
biti po nepopolnih proračunih 

.2 do 2,5 višje od sedanjih — 
ogrožale že tako nezadovoljivo 
raven osebne potrošnje.

Doslej se je stanje že precej

ski izgradnji Obseg in hi
trost izgradnje bi se nujno 
zmanjšala, ker se investitorji 
ne morejo znova zadolžiti saj 
še dolgov, ki so jih napravili 
pri gradnji že izgotovljenih 
stavb, niso poravnali. Razen 
tega predpisi ne dovoljujejo, 
da bi dolgove v večji meri 
odplačevali najemniki teh sta
novanj. Prav ekonomske na
jemnine bi investitorjem po
magale iz začaranega kroga.

Toda čeprav splošne stano
vanjske razmere fcdločno za-

bolezen kakor sPremenijo. Splošna gospodar- htevajo ekonomske najemnine,preprečevati 
zdraviti. Ze zdavnaj so stro
kovnjaki predlagali ekonom
ske najemnine kot neobhodno 
potreben preventivni ukrep za 
vzdrževanje obstoječega sta
novanjskega fonda. Ekonom
ske najemnine naj bi zagoto-

Ctovetk se uči iz tujih napak. Za
pisuje, presoja in dela zaključke. Tako 
tudi jaiz. Začel sem takoij, ko je pri
šel On. On je bil naš novi načelnik 
oddelka.

Ze čez dva dni nas je poklical v 
svojo pisarno. Bil je sila uraden. To 
sem si takoj hcftimal.

»Tovariši,« je rekel, potem ko n.as 
je vse po vreti premeril e pogledom, 
»vsem bomo odtrgali 15 % plače, če 
pridete jutri takšni v službo kakor 
doslej. Razumete?«

»Razumemo,« simo potrdili vsak 
zase.

»Lahko greste,« je pribil 
načelnik.

»Je mar to kakšna de
mokracija? Le kje živi? •
Kaj vraga misli?« se je 
na ves glas drl Mika «Fa- 
ul«, ki je s svojo neobrito 
brado spominjal na Ras- 
putina. V privatnem življenju je čika 
Mika navijač »Žogobrca«.

Vsi smo mu vneto pritrjevali, kajti 
tudi mi smo se brili samo enkrat te
densko. In tole niomo človeče se je 
spotaknite ob to. Zahteva, da se bri
jemo vsak dan in da se kdo ve kako 
oblačimo!

Naslednjega dne so vse pisarne di
šale po kolonijski vodi. Bilo je zares 
nenavadno.

Ko mi je prišel čika Mika »Faul« 
žicait za cigareto, ga nisem spoznal. Bil 
je breiz brade. Vsem so se ulile solze 
za dobrimi, starimi časi. Od takrat 
čitee Mika nismo ■ nikoli - več tako kli
cali, ker smo ugotovili, da je od nas 
vseh povprečno za deset let mlajši, od
kar je brez brade.

Ko je daktiloigrafka Lela končala 
s pregledom osebja, je svečano izja
vila:

»Kdo bi si mislil, da se pod šče
tinam; skrivajo tako zanimivi obrazi. 
Marsikatera bi vam vrgla trnek.«

Začeli smo dežurati. Poročila smo 
pravočasno oddajali. Načelnik je bil 
zadovoljen z nami.

Mi pa ne z njim. Ker ni bilo tiste 
našem stare demokracije. Le kaj ga 
briga, ali imamo čiste nohte, čiste 
srajce in ali smo obriti? In potem ti 
grozi še s kaznijo, kakor da bi nas 
s tem prestrašil!

Ni minilo dolgo, ko so načelnika 
premestili. Menda je šel za stopnico 
više. Njegovo mesto sem zasedel jaz. 
Bil sem pač najstarejši uslužbenec .in 
setm imel ustrezne kvalifikacije.

Im dobro je, da so postavili na nje-

ON, Ml IN JAZ
govfo mesto prav mene, ki sem si za
pisoval tuje napake in se vztrajno učil 
oib .tujih izkušnjah.

Najbrž je nekdo opazil, kaj sem 
počel. Ze prvi dan mojega načelmiko- 
vanja sva samo kurir in jaz prišla 
pravočasno v službo. Drugi so zamu
dili po eno do dve uri. Zaradi demo
kratičnosti sem seveda to spregledal.

Naslednjega dne se je stvar po
novila. Samo Duško mi je okoli enaj
stih dopoldne telefoniral iz mesta:

»Slišiš, Zika, malo bom zamudil. 
Mioral sem z ženo na trg. Veš, kupuje
va papriko za ozimnico.«

Velikodušno sem vzel opravičilo na 
znanje.

Ker mi že teden dni ne prinašajo 
pošte v podpis, sem stopil do refe
renta Ace im ga ljubeznivo in ob
zirno vprašal:

»Ti, Aco, imaš rr- da kaj za pod
pisati?«

»Glej ga, vraga!« je nervozno vzro
jil Aoo. »Le čemu to? Komaj smo se

znebili enega tirana, je že drugi tu. 
Ali veš, bratec, kaj je demokracija? 
Delal bom, kadir se mi bo zljubuo m 
bas-ta.« Da je bolj držalo, je še s pe
stijo udaril po mizi. »Bratec, jaz sem 
socialistični delovni človek. Z. izkori
ščanjem smo omlaltiti!«

»No, no, v redu, nikar se ne jezi. 
Jaz sem kar tako vprašal...«

Res je namreč, da sem vsem po 
vrst; izkazoval spoštovanje in pozor
nost. Mimogrede sem zvedel, da je 
delavko pri dvigalu zapustil mož in 
odšel k drugi. Takoj sem napisal pi

smo, naj se vrne. Potem 
sem odšel na postajo re
zervirat sedež za Lelo in 
njeno mamo. Seveda sem 
moral tja štiri ure pred 
odhodom vlaka. Za ljudi 
sem torej tudi skrbel.

In še nekaj: Nisem hotel biti izko
riščevalec.

Nekega dne pa me je poklical po
močnik direktorja im mi je vrag si ga 
vedi kako dolgo bral levite Zagrozil 
m; je celo s premestitvijo v drug od
delek.

Pa vseeno miisem pomislil na to, da 
bi dal ostavko na svolj položaj.

Nekega dne pa pride k meni ljubka 
uslužbenka sosedine ustanove po raz
ne podatke. Medtem ko eva oba sre
bala kavo in živahno kramljala, je 
brez trkanja padel v pisarno »Fleka«. 
Med žvečenjem zadnjih ostankov 
sendviča me je vprašal v tenorju:

»Le koliko časa se boš še gustiral 
s to žensko?«

Dekle je jezno pogledalo mene, po
tem pa Ljuba in brez besede jezno 
odšla.

Bil sem pošteno užaljen. Kdo bi ne 
bil?

Naslednjega dne sem pismeno od
povedal službo in jo izročil višjim 
v rešitev. »

sika stabilizacija, povečanje 
proizvodnje ne samo v indu
striji, ampak tudi y poljedel
stvu sta po mnenju mnogih 
ustvarila pogoje - za ta odlo
čilni korak v urejanju stano
vanjskega vprašanja. Mnenje, 
da ekonomske najemnine niso 
več nepremostljiva težava, ima 
zmeraj več pristašev; 
najemnine so samo še 
katere politični bavbav.

Med drugimi je takega mne
nja tudi " predsedstvo Stalne 
konference mest. Na seji, ki 
je bila pred nedavnim v Beo
gradu, so predstavniki te or
ganizacije ugotovili, da eko
nomska najemnina ni le nujno 
potrebna za ohranitev in pra
vilno vzdrževanje vsega, 'kar 
že imamo, marveč, da v se
danjih pogojih to tudi že lah
ko izvedemo. Ne gre pa samo 
za ohranjevanje stanovanjske
ga fonda. Sedanje neekonom
ske najemnine bi v kratkem 
času zapustile neljube posle
dice tudi na celotni stanovanj-

jih lahko uvedemo samo pod 
pogojem, če ne bodo zniže
vale življenjske ravni osebne 
potrošnje. Glede na nedavno 
razpravo Zvezne ljudske skup
ščine o osebni in splošni po
trošnji in glede na njeno sta
lišče, ki je jasno prikazano v 
obeh resolucijah, ni niti malo 

realne ( verjetno, da bi ukrenili kar- 
M ne" koli, kar bi tepiu nasprotovalo.

Po okvirnih proračunih bi 
morali samo za 5 °/o povišati 
plačni sklad, pa bi naši de
lovni ljudje lahko krili raz
liko med sedanjo in povišano 
ekonomsko najemnino. O tem, 
ali smo že sedaj sjjosobni iz
vesti ta ukrep ali pa vsaj v 
bližnji bodočnosti, bodo pre
sodili zvezni organi, ki bodo 
razmislili tudi, v kolikšnem 
času in kako bomo uvedli no
ve najemnine. Jasno pa je, da 
bodo pri tem gledali, da ta 
nujni ukrep ne bo znižal ži
vljenjskega standarda.

Z. Simič

Marsikoga bo tale sestavek našega stalnega 
dopisnika iz Beograda presenetil, češ, spet nam 
obetajo večje izdatke — za stanovanja. Toda trez
no preberimo sestavek, razmislimo, kaj vse v sta
novanju potrebujemo, razmislimo, da bo treba 
ometati hišo, popraviti streho, da nimamo ko
palnic, da o pralnicah sploh ne govorimo, in v 
nekem smislu bomo pritrdili, da so sedanje najem
nine v primerjavi s potrebami res premajhne. Toda 
še na nekaj ne pozabimo. Naš dopisnik govori o 
dva in dva in polkratnem povečanju najemnine 
od sedanjih, če bi hoteli uveljaviti ekonomske 
najemnine. Tolikšno povečanje hkrati bo veljalo 
seveda za tiste kraje, kjer so doslej povečali na
jemnine le za nekaj odstotkov ali pa še to ne, dru
gače pa bo seveda za stanovalce v krajih, kot na 
primer pri nas v Sloveniji, kjer smo že pred leti 
občutno povišali najemnine. Seveda bo marsikdo 
vzkliknil, spet smo bili med prvimi pri — dajat
vah. Da, med prvimi. Toda ali nam je to v škodo 
ali v korist? V korist. Kar poglejmo, kako zadnje 
leto pravzaprav ves čas preurejamo stanovanja, 
obnavljamo zgradbe in kljub temu še vedno ugo
tavljamo, da z denarjem ne shajamo, da so potrebe 
še vedno večje od dohodkov UREDNIŠTVO

O
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Godba Železarne Store

© Na letnem občnem zboru sindikalne podružnice v 
ruški tovarni dušika so ugotovili, d-a so na vseh področ
jih svojega dela dosegli zelo lepe uspehe, zlasti pa v 
proizvodnji in dviganju standarda- D,a oboje drži, potr
jujeta tud; sledeči številki: količinski plan so v p-rvih 
devetih mesecih izpolnili 100,8 odst., posamezniku p,a so 
izplačali mesečno povprečno 14.379 dinarjev, medtem ko 
je povprečje po tarifnem pravilniku 11-571 din. — G. G-

© Vseh 27 obratnih sindikalnih olrganizauij jeseniške 
železarne se resno pripravlja na svoje letne skupščine. 
Odbo-r; se bodo lahko pohvalili, saj so pravilno pojasnje
vali sklepe in smernice kongresa delavskih svetov v Beo
gradu, dalje organizirali razprave o osnutku novega za
kona o delitvi dohodka in člane kolektiva dobro pripra
vili na volitve v občinske zbore proizvajalcev, v kate
rih je precej najboljših jeseniških žalezarjev. — U, Z-

© V šoštanjsk; občini imajo že vse šole svoje kuhi
nje. Otrokom dajejo za malico poleg sira In kruha tudi 
toplo mleko- Da bi učence bolje postregli, je občinski od- 
bor Rdečega križa pred kratkim organiziral enodnevni 
kuharsk; tečaj za strežno osebje- Priredil pa jih bo še 
več, tako da bo brana ne le izdatna, ampak tudi pestra 
in okusna. — V- š.

© Na sedmi razširjeni seji predsedstva Občinskega 
sindikalnega sveta Ljubljana so med drugim ugotovili, da 
v nekaterih podjetjih še vedno niso skupno obravnavali 
osnutka zakona o delitvi dohodka v gospodarskih orga
nizacijah in da strokovnjaki vsiljujejo članstvu odklonil
no stališče do tega osnutka. Sindikalni odborniki pa da 
Se ne upajo oporekati vodilnim uslužbencem, -ker se jim 
to maščuje. Zato so sklenili, da bo občinski sindikalni 
svet organiziral predavanja o osnutku tega zakona o de
litvi dohodka in poskrbel, da se bodo člani kolektiva res 
dobro seznanili z njim.

© Občinsko mizarsko podjetje v Slovenskih Konjicah 
se je zadnjih letih precej razširilo. Pred nekaj meseci 
so dali po zamisli svojega strokovnjaka izdelati poseben 
mizarski stroj, ki ga lahko uporabljajo za najrazličnejša 
dela. Precejšen del pestre in bogate proizvodnje prodajo 
v južne kraje. Imajo pa še vedno težave s prostori. — V-L.

© Rezervni oficirji iz Štor so pred kratkim organi
zirati strelsko tekmovanje. Vsa prva mesta so zasedli 
člani tamkajšnje železarne. — J. M.

© Delavci in uslužbenci PTT v Ljubljani so ustano
vili stanovanjsko zadrugo »Ognjišče«. Ker je prosilcev 
več, kakor bo novih stanovanj, se bo Teritorialni odbor 
PTT sestal s stanovanjskim odborom in s predsedniki 
sindikalnih podružnic in se pogovoril, naj bi pri razde
ljevanju stanovanj upoštevali v prvi vrsti najpotrebnejše 
prosilce in tiste, ki so za družbeno skupnost žrtvovali 
zdravje.

© Analitična ocena delovnih mest v Železarni Store 
je pokazala, da bo treba ustanoviti poseben oddelek, ki 
bo redno proučeval norme, premije, analitično ocenjeva
nje delovnih mest itd- ter bo tako v veliko pomoč ko
misijam delavskega sveta. — J- M-

© Bnivsko-frlzerski salon v Štorah, ki ga vodi Stane 
Jakše, je ne le solidno urejen, ampak opravlja tudi raz
meroma poceni svoje usluge. Otroke in učence metalur- 
ško-industrijske šole, kii jih je v Štorah okoli 30», strižejo 
za 40 dinarjev. Zanje so določili celo posebne dneve. 
Dobro bi bilo, če bi jih brivski salon, kii ga vodi Peter 
Bernard, posnemal! — J. M.

© Na letnem občnem zboru sindikalne podružnice v 
tovarni sanitetnega materiala v Domžalah so med drugim 
govorili tudii, kako bi -rekonstruirali tovarno in predla
gali., naj bi ustanovili stanovanjsko zadrugo, ker je v 
Domžalah velika stanovanjska stiska- — Valter-

© Sindikalna podružnica Zavoda za rehabilitacijo in- . 
validov Laško je zaprosila sindikalno podružnico štorske 
železarne, naj jim posodijo pravilnik svoje zadruge »To
variška pomoč«, češ da jo nameravajo tudi oni organizi
rati. Zelezarji so jim radi ustregli in upajo, da bodo 
naši- še mnogo posnemovalcev. — J- M-

© Republiški odbor Združenja strokovnih šol se je na. 
svoji seji med drugim zavzel za stališče, da je treba me
šane vajenske šole nadomestiti s periodičnimi tečaji in 
ustanoviti posebne svete za strokovno šolo. To šolstvo naj 
bi ravno tako vestno proučevali -kakor proučujejo -redno 
šolstvo. Na isti seji so zavrnili predlog Združenja profe
sorjev Slovenije za osnutek Zakona o javnih uslužbencih, 
če-š da ne določa stopnje izobrazbe za predvidene nazive, 
po kateri bi bila razvidna razdelitev v plačne razrede. 
Hkrati j-e Republiški odbo-r Združenja urginal pri Svetu 
za d-eiio LRS, da postav; enotne komisije za opravljanje 
strokovnih izpitov vajencev.

© Konjiška tovarna KONUS je pred nedavnim z 
majhnimi izdatki uredila nekaj prostorov za svoje obrate- 
Prej so ti prostori služili za pomo-žna Skladišča in za 
garažo. Dosedanje prostore teh obratov bodo uporabili v 
druge namene- — V. L.

@ Vrednost osnovnih i-n obratnih sredstev celotne in
dustrije-v trboveljskem okraju znaša 35 milijard 17 mi
lijonov dinarjev, letni plačni skla-d pa 2 milijardi 138 mi
lijonov. Razmerje med plačami la porabljenim materia
lom je 1:16 Največja vrednost na en dinar živega dela je 
v pnoizvod-njl električne ene-rgij-e in znaša 70 dinarjev, 
najmanjša pa v te-kstil-ni industriji, kjer znaša samo 5 di
narjev, medtem ko je pri proizvodnji premoga dvakrat 
večja. — P.

© Redni letni občni zbor štorekega d-elavsko-prosvet- 
nega društva Svoboda je ugotovil, da bi bili delovni uspe
hi lahko večji, če bi bili v vodstvu mlajši ljudje, ki jih 
ma-nj obremenjujejo razne politične in družbene obvez
nosti- Uspehi nekaterih sekcij bi se nedvomno tudi po
večali, če bi jim prj delu pomagali štorski učitelji in 
profesorji- V prihodnje bodo poskušali ra-zgibati delo 
zlasti v tistih sekcijah, k- sedaj slabo napredujejo. — J- M-

© V nedeljo, dne 10. t. m., je obiskala Trbovlje ro
munska sindikalna delegacija- Gostje «o si ogledali vse 
m-es-to, zlasti še rudnik in nov; Delavski dom. Teden dni 
prej je bila na obisku delegacija japonskih sindikatov. 
Povabljenci so bili nadvse zadovoljni s sprejemom v Tr
bovljah kakor tud; v drugih krajih Jugoslavije. — P.

© Po vsem Zasavju organizirajo te d-n-i letne občne 
zbore DPD Svoboda, na katerih razpravljajo o dobrih in 
slabih straneh dosedanjega dela In kujejo načrte za pri
hodnje leto- Predvsem se nameravajo tesneje pove-ziat; s 
Prosvetnimi društvi- — P-

© Uprava Delavskega doma v Trbovljah je te dni 
razpisala' gledald-šk; abonma za 1958- leto. Abonenti- si 
bodo oetodoli 6 domačih in tujih odrskih del iz bogatega 
repertoarja, ki jih bodo uprizoril-i člam Slovenskega -ljud
skega gledališča iz Celja. — P.

(Pismo našega sodelavca iz Subotice)

Ze 17 let je minilo, odkar 
smo pri nas izvolili prve de
lavske svete, ki sq si do danes 
nabrali mnogo izkušenj v de
lavskem samoupravljanju. Iz
kušnje se nenehno bogatijo, nji
hove zakladnice se vedno bolj 
polnijo, -morali pa bi jih bolj 
pridno posredovati tistim go
spodarskim -organizacijam ozi
roma kolektivom, ki jim pri
manjkuje prakse in izkušenj v 
samoupravljanju.

Nujnost in potreba po kar 
najpogostejši izmenjavi izku
šenj -je v nekaterih okrajih pri
peljala do tega, da so pred kon
gresom delavskih svetov Jugo
slavije osnovali klube delav
skih svetov, ki so žeti že lepe 
uspehe in upravičiti svoj obstoj. 
Zat-o .je popolnoma -razumljivo, 
da nastaja vprašanje, ka-ko bi 
del-o teh klubov še bolj izpo
polnili in sestaviti zanje širši 
delovni načrt.

Ti klubi naj bi bila prosto
voljna združenja, ki imajo eno 
samo nalogo: razvijati in kre
piti delavsko samoupravljanje, 
pri tem pa naj bi se posluže

vati najrazličnejših oblik dela.
Klubi torej ne bodo imeli do

ločene organizacijske oblike, 
kako-r si zamišljajo nekateri, 
niti ne bod-o nov mehanizem, 
katerega najvišjd organ bi bil 
morda centr-alni delavski svet. 
Nasprotno, klubi n&j bi organi
zirali javne razprave in preda
vanja o gospodarskem In druž
benem življenju, njihove odlo
čitve in zaključki pa naj bi ne 
bili nikakršni zakoniti predpisi 
za podjetja!

Morda vas zanima delo tega 
kluba? Za sedaj si oglejmo de
lovanje Kluba delavskih svetov 
v Subotici.

Delavski svet nekega podjet
ja ije pred nedavnim sklical se
stanek, toda ne v domače,m 
podjetju, temveč v klubskih 
prostorih in pozval nanj pred
stavnike delavskih svetov in 
upravnih odborov Iz drugih 
podjetij. Na naslednjem disku
sijskem sestanku pa so člani 
tega kluba vsestransko ocenili 
delo omenjenega delavskega 
sveta.

Novosadski klub delavskih

svetov organizira razna preda
vanja in seminarje, na katerih 
obravnavajo analitične ocene 
delovnih mest. Organizirali so 
tudi razstavo pod naslovom 
»Sedem let delovanja delavskih 
svetov« in razpisati -nagradni 
natečaj za študije o delavskem 
samoupravljanju, ki bi jih upo
rabljali -kot učno gradivo za 
učence gospodarskih in srednjih 
šol in za univerzitetne slušate
lje. Izdali pa so že brošuro o 
analitični oceni de,lovnih mest, 
ki je namenjena vsem članom 
kolektiva.

Klubi se vzdržujejo s člana
rino, to je z doprinosi, ki jih 
vplačujejo podjetja. Višino do
ločijo po ustvarjenem bruto 
proizvodu, - Včlanijo se lahko 
delavski sveti gospodarskih 
podjetij kakor tudi drugi člani 
kolektivov.

V ustanovljene klube so se 
marsikje vključila vsa podjet
ja v okraju. Izkušnje pa so po
kazale, da so delovni uspehi 
mnogo večji, če je podjetje 
blizu kl-uib-a, ker ije težko vzdr
ževati redn.3 stike z -oddaljeni
mi delavskimi sveti.

Ne glede na to, ali so tl klu
bi izfKoristi-li vse možne oblike 
dela ati ne, lahko gledamo na- 
nje z optimizmom in lahko 
upamo, da bodo odigrati po
membno vlogo pri -nadaljnjem 
-razvijanju delavskega samo
upravljanja!. M. Nikolič

ZAVARUJMO DRUŽBENO PREMOŽENJE

Možnost d
Hkrati z upravljanjem tovarn so delovni kolektivi 

prevzeti tudi odgovornost za zaščito družbenega premo
ženja. Prav zaradi tega, ker gre za kolektivno odgovor
nost In ker nekateri mislijo, da škoda, ki nastane v pod
jetju, ne zadene tudi posameznika, pride včasih do po
škodbe, do hujših okvar ali celo do prisvajanja ali bolje 
kraje bodisi strojnih delov bodisi orodja, surovin ali že 
Izgotovljenih izdelkov. Iz istih razlogov si marsikje pre
malo prizadevajo, da M dobro zavarovali tovarne, delav
nice, gradbišča, skladišča, trgovine In druge objekte, v 
katerih je shranjeno blago oziroma surovine.

Res je sicer, da pri nas ne moremo govoriti o pre
tirani kraji, toda kolikor je je, je odveč. Ker pa ne ško
duje samo kraja, ampak tudi nevestnost v službi in ma- 
lomamen odnos do premoženja, zaradi česar pride več
krat do škode, je prav, da spregovorimo tudi o tem.

pa se dovolj za pogoje zavaro
vanja ozir-oma ne pregledajo 
temeljito objektov in ne opozo
ri j-o na nujne varnostne ukre
pe proti vlomu.

Seveda bi -morali bit; previd
nejši tudi pri Izbiri In razme-

PROIZVODNOST IN IZOBRAŽEVANJE

To je bilo dvoje osrednjih vprašanj na nedeljskem občnem 
zboru sindikalne podružnice velenjskega rudnika, dasi tudi skrbi 
za človeka niso zanemarili. Tako so letos skupno s kolektivom 
šoštanjske termoelektrarne organizirali letovanje rudarjev v 
Crikvenici. Zavzemajo se za to, da bi zavodi za socialno zavaro
vanje šteli premije v zaslužek, kar naj vpliva tudi na višino 
hranarine, saj se od premij prav tako plača prispevek za socialne 
zavarovanje. Grajali so, da je cena v otroškem vrtcu za vse 
enaka, čeprav imajo starši otrok različne prejemke, razpravljali 
so o tem, kakor bi rudarjem, -ki obnemorejo na stara leta, ob 
novi delitvi dohodka zagotovili, da pri plači ne bi bili prikraj
šani, dalje o stanovanjski graditvi, o higienskotehnični zaščiti 
itd. Vsekakor so ta vprašanja našla ob občnem zboru pravo 
mesto.

Velenjski rudarji se lahko pohvalijo, da so že do 5. novem
bra izpolnili svoj letni plan, kar je nedvomno velik uspeh vsega 
kolektiva in delavskih organov upravljanja. Ugotavljajo, d® 
proizvodnost nenehno narašča, saj se je dvignila na 3463 kg na 
moža, kar pomeni že srednjeevropsko raven. Istočasno pa ugo
tavljajo, da se je tudi povprečje plač dvignilo približno za 500 
dinarjev in vendar delež plače v strukturi cene nenehno pada. 
To pomeni, da kljub temu, da rudarji bolje zaslužijo, lastna 
cena proizvodnje ne raste, marveč pada. Posebna spodbuda za 
takšno rast proizvodnosti so premije za prekoračene norme in 
akorde, vendar sb na občnem zboru razpravljali o tem, da so 
le še premalo stimulativne. Tisti namreč, ki izpolni normo s 
101%, dobi prav toliko premije kot tisti, ki jo prekorači za 5%. 
Zato so predlagali, naj bi delavski svet določil premije za vsak 
odstotek prekoračenja norme posebej, kar bi močno vplivalo 
na porast proizvodnosti dela.

Občni zbor pozdravlja načela, ki jih vsebuje osnutek zakona 
o delitvi dohodka gospodarskih organizacij, pri čemer pa so 
izrazili začudenje, ker je toliko članov Centralnega odbora nji
hovega sindikata na nedavnem zasedanju zavzelo negativno 
stališče do osnutka tega zakona. Že nekaj let nazaj razpravlja
mo, da je treba dati gospodarskim organizacijam gmotno spod
budo za boljše gospodarjenje in proizvajanje, zdaj, ko so pa ta 
načela uveljavljena v osnutku zakona, so pa nekateri proti, ker 
jim trenutna račumica njihovega podjetja slabe kaže. Potem 
odklanjajo zakon in načela, ki jih sicer nasploh priznavajo, v 
posameznostih se pa z njimi ne strinjajo. Ne vidijo pa tega, da 
so gospodarska nesorazmerja in razne slabosti posledica starega, 
kar se bo prav z uveljavljanjem novega načina delitve dohodka 
gospodarskih organizacij postavilo z vso ostrino in v Jasni luči 
ter jih bo treba odpraviti. Občni zbor pozdravlja osnutek še 
prav posebej zato, ker bo dana tudi znatno večja gmotna osnova 
delavskemu upravljanju, saj bodo kolektivi po določilih tega 
zakona samostojno razpolagali s svojim delom dohodka, ga sami 
razporejali v sklade ali si povišali plače.

Prav tako so potrdili stališče izvršnega odbora sindikalne 
podružnice, da se ne more nihče udeležiti strokovnega tečaja 
za višjo kvalifikacijo, ki ne bi prej napravil šole za odrasle, 
ali pa na izpitu dokazal, da obvlada znanje, ki ga ta šola daje. 
Rudnik je že zdaj močno mehaniziran in se bo mehanizacija 
še nenehno izpopolnjevala tako, da si skoraj ni moč misliti 
delovnega mesta nekvalificiranega delavca. Upravljanje sodobne 
mehanizacije zahteva tehnično izobraženega človeka in zato je 
izobraževanje delavcev tako važno področje dela sindikalne 
organizacije, kt se ga velenjski rudarji v polni meri tudi zave

Skoda lahko nastane na -razne 
načine, bodisi zaradi požara bo
disi zaradi elementarnih nesreč 
ali pa zaradi k-raje oziroma po
neverbe. Pra-ksa kaže, d-a požare 
pogosto povzroči malomarnost 
i-n da pride do kraje največkrat 
zato, ker odgovorni n-iso storili 
vsega, da bi jo onemogočili. 
Pri preiskavah »e običajno ugo
tovi, da so posamezniki kradli 
zato, ker »o ime-Li pač prilož
nost.

, Na gradbiščih pride največ
krat do kraje, če niso dovolj 
zavarovana, se pravi, če ni-so 
ograjena dn ponoči razsvetljena 
ali pa če jih ponoči nihče ne 
čuva. Tudi nočni čuvaj še ni 
vse, če ni vesten. Že večkrat 
se je zgodilo, da so uslužbenci 
Ljudske milice zmotili čuvaja 
med spanjem ali pa ga sploh 
niso našli na mestu. Odgovorni 
le redkokdaj nadzirajo čuvaje, 
zlasti ponoči.

V tovarni večkrat povzroča 
krajo slab pregled nad orod
jem, -nad manjšimi stroji a,ti 
nad izgotovljenimi izdelki!. Tu-

skladiščna okna so marsikje 
preslabo zaprta ali celo neza- 
mrežena in stranski vhodi pre
malo zavarovani.

Naše trgovine so že bogato 
založene z raznovrstnimi mi
kavnim; izdelki, zato bi jih mo
rali dobr-o zavarovati. Še vedno 
se namreč dogaja, da vlomilci 
pridejo brez posebnih težav v 
trgovino, ker stranska vrata 
niso dobro zaprta. Povsod bi 
jih morati odznotraj zaklepati 
in jih čez noč obložiti, glavna 
vrata pa zavarovati tudi s plo
čevinastimi roloji. Denarja bi 
ne smeli nikoli puščati nezakle
njenega v blagajni niti ga hra
niti vedno na istem mestu, 
zlasti če stranke vedo, kje ga 
hranimo. Zgodilo se je že, da 
je blagajničarka sicer zaklenila 
denar v železno blagajno, ključ 
pa je »shranila«.

Poglavje zase so izložbena 
o-kn-a. Ponekod jih niti dobro ne 
zapirajo,, čep-rav bi jih morali 
zaklepat;! tudi odznotraj. V več

ščanju kadra. Marsikatero kra
jo in poneverbo bi preprečiti, 
če bi v-odstva podjetij nekate
rih poslov • ne zaupala ljudem, 
ki so že bili kazn-ova-ni zaradi

Iti izpraznijo izložbena oknai,
d-i inventar ni -povsod točno po- ** *50 ^stavljeni predmeti kaj 

™ več vredni. M-Mm, da bi jih

jih evropskih mestih zvečer ce- premoženjskih prestopkov. Po
sle skladiščnika, blagajnika, 
vodje oddelka, upra-v,nj-ka itd.

pisan, še redkeje pa primerja
jo popise inventarj-a z dejan
skim stanjem. Kraja se pojav
lja tudi tam. kje,r del-avci in 
uslužbenci nimajo ustreznih 
shramb ali pa omare niso za
klenjen e, imajo enak-e ključav
nice ali ključe. Tudi slab nad
zor nad tistimi, ki prihajajo in 
odhajajo iz obrata izven delov- 
neda časa, lahko povzroči nepo
štene posle. V tovarnah včasih 
premalo zavarujejo razno orod
je, elektromotorje, surovine 
itd., zlasti tiste, ki trenutno si
cer Riso uporabni, a bi jih z 
-malenkostmi popravili in zopet 
usposobili za delo. Pred nedav
nim je neka ustanova nadome
stila stari elektromotor z no
vim. Starega so shranili ,v ro
potarnico. Pa se je kmalu našel 
nekdo, ki je ta elektromotor 
odnesel. Ko so hoteli tatvino 
prijav-iti Ljudski milici, so ugo
tovili, da sploh ne vedo, kakšne 
znamke je motor, niti njegove 
tovarni! Ske številke teir moči, 
ker ga n-ač n-iso vpisali v Inven
tarno knjigo.

Tudi po uradih to pisarnah 
še niso dovol-j vestni in pre
vidni. Običajno 'Inventarna knji
ga ni popolna, zlasti ne glede 
pisalnih strojev. Pisalnih in ra
čunskih stroje,v mnogokje ne
zaklepajo, denarja ne odvajajo 
ali pa ga n-e shranjujejo dovolj 
varno. Spet drugje so pisarni
ški kij uiti vsakomur dostopni, 
okrni, zlasti tista v pritličnih 
prostorih to pisarnah niso za
mrežena, ali pa jih puščajo ce
lo odprta, v vhodnih vratih »o 
navadne kjučavn-ice, pisarne pa 
»o v popoldanskem času, ko pri
hajajo vanje snažilke, brez nad
zorstva.

V skladiščih, zlasti v tistih, 
kjer hranijo različno blago mi
lijonske vrednosti, bi -bilo po
trebno še marsikaj urediti. 
Vhodna vrata so ponekod za
prta sa-m-o z obešen-ko, objekti 
ponoč-i niso -razsvetljeni ali ka
ko drugače zavarovani. Tudi

kazalo posnemati.
Precej teh pomanjkljivost; bi 

odpraviti, če bi zastopniki 
DOZ v-e-stn-o opravljali svoje

lahko opravljajo le moralno 
trdni ljudje, ki b-odo pomagali 
odkrivati škodljive pojave, ne 
pa obratno.

Z vse-rtii temi vprašanj; naj
delo pri sklepanju zavarovalnih hi se ukvarjali tudi upravni od- 
pogodb. Kakor kaže, je nek-ate- bori, delavski sveti in družbene 
rim glavno, d-a dobe či-mveč no- organizacije v podjetjih in dru- 
vih zavarovancev, ne zanimajo gih organizacijskih enotah.

dajo. Konec koncev je tudi delavsko upravljanje odvisno ed 
razgledanosti upravljavcev, ki morajo samostojno oceniti razna 
računovodska in tehnološka poročila. Razen tega je napravil 
velenjski rudar v zadnjih nekaj letih silovit skok v razvoju čisto 
vsakdanjih navad. Novo, sodobno urejeno stanovanjsko naselje, 
skratka, čisto nova okolica že sama po sebi oblikuje novega 
človeka, s tem pa rastejo tudi kulturne potrebe, ki jih je treba 
ne le negovati, ampak tudi usmerjati. Sami pravijo, da se tega 
še niso z vso vnemo lotili, s takšno na primer, kakor so se lotili 
urejanja zunanje podobe Velenja in okolice, pri čemer so samo 
letos opraviti okrog 60.060 ur prostovoljnega dela.

Domeniti so se, da bodo prirejali diskusijske večere o gra
divu kongresa delavskih svetovz Jugoslavije, da bodo gradili 
delavski klub ter prirejati pogostejša predavanja.

Letošnji občni zbor sindikalne podružnice velenjskih ra
darjev sodi vsekakor med najboljše, kar jih je bilo zadnja leta.

Vlado

OB R O 6 U DOG O D K O V

Argentina išče sama sebe
Vso Argentino že nekaj tednov 

pretresajo nemiri, demonstracije, de
lavske stavke, spopadi. Napetost je 
tolikšna, da se v Buenos Airesu 
resno sprašujejo, če bo sploh prišlo 
do parlamentarnih volitev, ki so na
povedane za 23. februar, in če je za
časna vlada generala Aramburuja 
res pripravljena prepustiti oblast vla
di, ki bi jo sestavil izvoljeni parla
ment. Poznavalci razmer v Argen
tini so prepričani, da so razmere 
ugodne za nove državne udare, za 
tiova dejanja drame v boju za oblast.

Predsednik začasne vlade general 
Aramburu se je spočetka resno priza
deval, da bi razmere v deželi norma
liziral, obnovil ustavo in parlamentarni 
režim. Vse, kar je vojaški režim, ki 
je prišel na oblast po padcu Perona, 
storil koristnega in demokratičnega (te
ga pa ni veliko), je v glavnem njegova 
zasluga.

Letošnjo pomlad je general Aram
buru objavil načrt o postopni demokra
tizaciji dežele, o volitvah v ustavodajno 
skupščino, o volitvah v parlament.

Osmega julija so bile v Argentini 
volitve v ustavodajno skupščino. Zma
gali so desničarski radikali pod vod
stvom Richarda Balbina, ki so dobili 
nad 2 milijona glasov. Levi radikali pod 
vodstvom Arturja Frondizija so dobili 
1,800.000 glasov. (Pred leti so bili radi
kali enotni, po Peronovem padcu pa so 
se razcepili zaradi različnih pogledov 
na gospodarska in socialna vprašanja).

Ostale legalne stranke so dobile nepo
membno število glasov. Vsekakor pa je 
treba upoštevati peroniste, ki niso imeli 
legalne stranke in so v znamenje pro
testa glasovali z belimi glasovnicami. 
Teh glasovnic je bilo skoro dva in pol 
milijona.

Na zmago pri predsedniških in par
lamentarnih volitvah-, ki so razpisane za 
23. februar, računata torej dve stranki 
— desna radikalna in leva radikalna. Za 
predsedniški položaj se potegujeta dva 
kandidata — Balbin in Frondizi. Zaen
krat je Balbin močnejši. Toda če bodo 
pri prihodnjih volitvah peronisti pod
prli Frondizija (njegov program je moč
no podoben peronističnemu), bo Fron
dizi zmagal in postal predsednik države. 
Tega pa se desničarski krogi v vojaški 
hunti najbolj boje.

Med generali, ki vladajo, namreč ni 
enotnosti. Zmerni so za Frondizija, re
akcionarni skrajneži pa za Balbina. 
Težko je reči, katera struja je močnejša. 
Gotovo je le, da so desničarji precej 
močni in hudo nezadovoljni. Ker se boje, 
da Balbin pri volitvah ne bi zmagal, 
zahtevajo, naj AramSuru odstopi od 
svojih načrtov in pozabi na parlamen
tarne volitve. Pa tudi s sedanjim reži
mom niso povsem zadovoljni. Govore o 
nekakšnem triumviratu, ki bi mu na
čeloval general Rojas, sedanji podpred
sednik in voditelj vstaje proti Peronu. 
Rojas je šef tako imenovanih »čistih 
revolucionarjev«, skrajnih reakcionar
jev, ki jih v Buenos Airesu imenujejo 
»gorile«.

Bojazen desničarjev, da Balbin pri 
volitvah ne bi zmagal, ni neutemeljena. 
Gospodarska kriza je tako velika, da ni
so nezadovoljni samo delavci, ampak 
tudi srednji sloji. Nezadovoljstvo mili
jonov krepi leve radikale in peroniste, 
ki se v svojih gospodarskih in socialnih 
programih zavzemajo za radikalne ukre
pe v korist potrošnikov.

Najbolj pa so nezadovoljni delavcL 
O tem nam pričajo velike stavke argen
tinskega proletariata.

Draginja je izredno velika. Cene so 
vsak dan višje. Od leta 1943 do 1955 
so se cene dvignile za šestkrat, v zad
njih dveh letih pa še za dvakrat. Celo 
meso, ki ga ima Argentina ogromno, se 
je po Peronovem padcu podražilo za 
dvakrat. Ni blaga, ki ne bi Mio dražje. 
Samo v zadnjem letu, ko" je vlada blo
kirala delavske mezde, so se cene dvig
nile za 30 odstotkov.

Pred nedavnim so v Buenos Airesa 
trosili letake proti podražitvi, ki so jih 
izdali sindikati. Na njih je narisana 
ženska, ki je lansko pomlad z vozičkom 
vozila blago iz trgovine domov, letos pa 
za blago — kupljeno za isto vsoto — 
potrebuje le majhno torbico.

Zakaj je Argentina zašla v takšne 
težave? Vlada trdi, da je nasledila od 
Perona katastrofalne razmere na vseh 
področjih gospodarstva in financ. Gene
rali vsak dan pripovedujejo Argentin
cem, da je bila relativno visoka živ
ljenjska raven med Peronovo vladavino 
»umetna« in ne realna. Res je, da je 
vojaška hunta ob prevzemu oblasti na
sledila tudi težave, s katerimi se je 
ubadal Peron in jih ni mogel rešiti, toda 
cd tedaj sta minili dve let; in težave 
so nekajkrat večje. Generalska hunta
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IZ NAŠEGA ŽIVLJENJA »DELAVSKA ENOTNOST«m

BESEDA BRALCEV

»KER SO V POSAMEZNIH PODJETJIH ŠE OSTAN
KI STARIH ODNOSOV, POZIVA KONGRES DE
LAVSKE SVETE ...NAJ SE BOLJ ZAVZAMEJO 
ZA PRAVILNO IZVAJANJE PREDPISOV O ZA- 
SNOVANJU IN PREKINITVI DELAVSKIH RAZ-

»Prenaglili smo se. To 
dobro vemo in smo odpovedi 
zato tudi umaknili.« Tako je de
jal direktor na nedavnem zase
danju delavskega sveta Ljub
ljanskih opekam.

Bilo je torej zasedanje delav
skega sveta, na katerega so po
vabili tudi našega sodelavca, 
kaikor smo že poročali. Zbrani 
so bili vsi člani delavskega sve
ta, direktor, računovodja, se
kretar podjetja, predstavnik 
občine Center, bivši direktor 
opekarne Grad (ki ni več v de
lovnem razmerju s tem kolek
tivom), razen njih pa še štirje 
člani kolektiva podjetja Grad 
kot predstavniki njihovega de
lavskega sveta. Tam je namreč 
ves kolektiv delavski svet. Iz 
Ljubljanskih opekam so jim 
poslali štiri vabila, prišli so pa 
Predsednik delavskega sveta, 
predsednik podružnice in še 
dva člana, vsi pa — iz »drugega 
tabora«, ki so Mesariča in 2e- 
rovnikova precgj precej »očrnili. 
Sicer pa so tudi nekateri člani 
delavskega sveta Ljubljanskih 
opekam že doslej prišli v stik 
z njimi im so iz svojih lastnih 
izkušenj povedali, kakšni so tt 
ljudje. Zlasti Mesariča so ori
sali kot človeka, ki je dušil 
delavsko upravljanje in ki ni 
dal drugim do besede. Toda 
Predaleč bi nas odvedlo,, če bi 
hoteli raziskovati, kaj je -resni
ce na tem. Povsem pa se da razu
meti delavski svet Ljubljanskih 
opekarn, ki je doslej vedno 
složno delal in žanje tudi go
spodarske uspehe, da bi mu kdo 
zdaj to enotnost in skupno pri
zadevanje porušil.

Po dvourni razpravi o prvi 
točki dnevnega reda — poroči
lo o poteku del pri prevzemu 
obrata Draga — so sklenili, da 
se tovarišu Mesariču preskrbi 
služba v Zavodu za raziskavo 
materiala, kjer bo imel iste 
gmotne pogoje, oba Zerovniko- 
va pa premesti v opekarno na 
Viču. Nekateri članj delavskega 
sveta so sicer menili, da bi bilo 
treba vse trd poklicati pred de
lavski svet, da hi se dz oči v 
pčj pomenili, kaij je bilo prav 
iu kaj ne ter kakšne odnose 
imajo v Ljubljanskih opekar
nah, vendar ta pobuda na tem 
zasedanju ni bila sprejeta, saj 
je bila izrečena tudi bolj tako 
mimogrede.

Ob vsem tem pa le kaže opo
zoriti na nekaj dejstev: odpo
ved; So bile nezakonite, ker je, 
prvič, tak odpovedni razlog ne
dopusten, drugič pa podjetji ni
ti še nista pravno združeni. 
Danes obstaja šele odlok občin
skega ljudskega odbora o zdru
žitvi, k; ga -pa morata oba- zbo
ra na skupnem z e.ianju šele 
potrditi. T. ,n se mora Pod
jetje registrirati kot združeno 
podjetje ter izvoliti tudi skup
ne organe delavskega upravlja
nja. Ko bo vse to opravljeno, 
potem šele lahko delavski svet 
sklepa in potrjuje odpovedi. 
Tako tudi sklep zadnjega zase
danja delavskega sveta Ljub
ljanskih opekam glede preme
stitve še ne more biti pravo- 
močen.

In spet so prišli navzkriž z 
zakonom.

Drugi zgodbi bi lahko 
dali naslov: pone-srečen »držav
ni Udar«. Dogajalo se je že -po
leti, pred javnost pa je prišlo 
šele sedaj, ko je eden izmed 
prizadetih prosil za pravni na
svet, kakšen je postopek pri 
odpoklicu člana delavskega 
sveta.

Direktor Elektro Trbovlje je 
bil na dopustu. Ta čas na sta 
dva člana delavskega sveta zah
tevala, da se skliče delavski 
svet, ker zasedanja že dolgo ni 
bilo. Zadnje -zasedanje je bilo 
13. maja. Pripravljen je bil tu
di dnevni red zasedanja, ki pa 
ga je danes težko ugotoviti. Na 
samem zasedanju so sprejeli 
kar 25 točk dnevnega reda in 
je zasedanje trajalo od osmih 
zjutraj do pol šestih popoldne. 
Torej so imeli veliko -nerazči
ščenih zadev. Sekretar podjetja 
je poklical brž direktorja z do
pusta. povabil še tajnika okraj
nega sindikalnega sveta in tako 
je pravzaprav »udar« padel v 
vodo. Sekretar podjetja pravi, 
da so imeli precej pritožb pro
ti nje,mu in še nekaterim dru
gim, vendar od tega potem na 
zasedanju ni bilo skoraj nič. Na 
istem zasedanju so sklenili, da 
se pobudnika zasedanja razreši 
dolžnosti članov delavskega sve
ta, o čemer je delavski svet 
tudi javno glasoval. Ra-zlog: sla
ba politična preteklost in eden

izmed njiju je nekoč celo izja
vil -nekaj, kar izzveni proti naši 
družbeni ureditvi. Tak človek 
ne more biti član delavskega 
organa upravljanja.

No, ta je naslednji dan sam 
odpovedal in šel drugam, oni 
drog; pa je še o-stai v podjetju. 
Obenem še očitajo, da sta imela 
o vseh zadevah v podjetju svo
je mnenje in sta skušala vse 
prepričati, da imata samo ona 
prav, kar po njihovem mnenju 
ni zdravo za odnose v kolekti
vu in za njegovo enotnost. Tr
dijo tudi. da sta zbirala okrog 
sebe ljudi, ki sicer niso napra
vili podjetju s tem nobene ško
de, šlo je pa že za škodljivo 
grupaštvo.

Zdaj, po treh mesecih, je mir 
v kolektivu, tako zatrjujejo. 
Vendar se ob tem človek neho
te vpraša, ali nek član delav
skega sveta ne sme povedati 
svojega mnenja in ga tako za
govarjati, da mu še drugi pri
trdijo? Je to tako velik greh, 
da je tre-ba zato nekoga razre
šiti funkcije člana delavskega 
sveta? Ne, pravijo, razlpgi so 
globlji: grupaštvo. Toda o tem 
naj sodi sam kolektiv.

Res so po zasedanju delav
skega sveta sklicali sindikalne 
sestanke, na katerih so razložili 
sklep delavskega »sveta o raz- 

.rešitvi teh dveh članov. Toda 
niso se ravnali po zakonu, ki 
pravi, da morajo biti opravljene 
tajne volitve. Morda bo kdo ob 
tem pisanju zmagal z gla-v-o in 
dejail, glej formalista, ki se lovi 
za paragrafe. Prav nič ne dvo
mimo v to, da bi kolektiv tudi 
s tajnim glasovanjem odpokli
cal onega član,a delavskega 
sveta, ki je dail tisto izjavo, saj 
tak po vseh delavskih moralnih 
normah ne more biti član de
lavskega sveta. Sicer so pa za 
njegovo politično preteklost že 
prej vedeli, ko so ga volil; v 
delavski svet.

In tako so tudi ti prišli navz
križ z zakonom ter je on; dru
gi pravno še vedno član delav
skega sveta, čeprav so na nje
govo mesto že kooptirali dru
gega.

Tretja zadeva se odi
grava v celjski cinkarni. Zanjo 
sm-o zvedeli pravzaprav čisto

MERU...

slučajno, iz razgovora s perso
nalnim iiz Cinkarne. Direktorja 
niti sekretarja ni bilo tisti dan 
v tovarni, pa smo se nanj obr
nili, da bi povedal, kaj je no
vega po kongresu delavskih 
sveto-v glede kadrovske politi
ke v podjetju.

Da za kader boli sfcrfoe kot 
doslej, je povedal tovariš Boh, 
da so poslali nekaj ljudi v moj
strsko šolo na Jesenice, nekaj 
pa jih bodo v celjski tefonifcum. 
V topilnici že dele topli obrok 
hrane, razmišljajo pa, kako bi 
z njim preskrbeli tud-i delavce 
v drugih. obratih, o čemer bo 
sklepal delavski svet. Nekaj in
validov. ki so danes zaoosleni 
v Cinkarni, pa bodo poslali na 
prekvalifikacijo. Potlej pa sva 
prišla do tega, da so odpustili 
dva mojstra in še enega šofer
ja, ki si je pa že našel delo 
drugod.

Odpovedni razlog: ukinitev
delovnih mest. Oba imata še 
po pet do sedem let do upo
kojitve. Tovariš Kunej je vodil 
elektrotehnični obral, mesto 
obrafovodije so po besedah to
variša personalca ukinili, isto
časno pa so izdali tehniku od
ločbo, po kateri prevzema on 
vodstvo tega obrata. Delovno 
mesto torej sploh ni ukinjeno, 
marveč je le ena oseba prev
zela dve dolžnosti.

Tovariš Brus pa je bal več leit
šef transformatorskih postaj v 
tem podjetju. Tov. Boh je de
jal, da je analitična ocena de
lovnih mest pokazala, da taka 
organizacij a elektrotehničnega 
obrata ne ustreza in so zato k 
vsakemu obratu dodelili po 
enega električarja, ki bo obe
nem skrbel tudi za transforma
tor. ki spada k določenemu od
delku. Sploh pa ne prvi ne dru
gi nista imela kaj dela ...

Obema so odpovedali prvega 
septembra s tem, da takpj za
pustita delovno mesto in da 
hodita v tovarno samo še po 
plačo, dokler ne dobita druge 
zaposlitve, oziroma do konca 
odpovednega roka.

Na vprašanje, zakaj so ju kar 
tako naglo odslovili iz tovarne, 
je tov. Boh odgovoril, da so za 
to globlji vzroki, da o tem ne 
daje izjav in da se to javnosti 
prav nič ne tiče, ker je vse to 
interna zadeva- tovarne.

V čem so nezakonitosti teh 
odpovedi, bolje rečeno odpu
stov?

1. Oba imata precej več kot 
po dvajset let delovne dobe, 
podjetje pa za odpoved ni do
bilo soglasja občinskega sindi
kalnega sveta. Torej so že za
radi tega odpovedi nične. (Ur. 
list FLRJ, št. 20 im 26-52).

2. Delovna mesta obratovodje 
elektrotehničnega obrata sploh 
niso ukinili, ker so istočasno to 
delo naložili tehniku, torej 
sploh- ni odpovednega razloga.

3. Takoj ob odhodu iz tovarne 
bi morala oba dobiti plačo za 
ves čas trajanja odpovednega 
roka, če so jima že tako odpo
vedali, da morata takoj zapu
stiti svoiji delovni mesti. Pod
jetja potem prav nič ne briga, 
čeprav bi šla oba že naslednji

ni ničesar storila, da bi jih odpravila, 
Miti z enim samim ukrepom ni zavaro
vala življenjske.ravni delovnih ljudi. In 
ko je prišlo do inflacije, je mezde blo- 
k"-i.la, tovarnarjem, veleposestnikom in 
trgovcem pa dovolila svobodno določa
nje cen. Zgodilo se je, kar se je zgoditi 
hioralo. Cene so se naglo dvignile, mez
de pa so ostale iste, življenjska raven 
je padla, nezadovoljni delavci so začeli 
stavkati.

Vlada odklanja zahteve sindikatov in 
govori, da bi sleherno zvišanje mezd še 
Povečalo inflacijo. To sicer drži, toda 
•e v primeru, če vlada ne bi ozdravila 
temeljev argentinskega gospodarstva, če 
Me bi preprečila novega zvišanja cen. 
Sindikati trde, da bi vlada lahko rešila 
vse težave, o katerih govori, če bi bre- 
Miena pravično razdelila, če bi z novimi 
davki obremenila kapitaliste (ki so si 
kij ib krizi ogromno zvišali dobičke), če 
ki omogočila normalno proizvodjo in 
uredila zi nanjo trgovino.

Že sredi septembra je začelo stavkati 
‘0.000 delavcev in nameščencev telegraf
skih in telefonskih podjetij, ki se do 
daneS še niso vrnili na delo. Lahko si 
Mlislimo, kaj ta stavka pomeni za tako 
Veliko deželo, kot je Argentina. Buenos 
Aires je odrezan od podeželja, Argentina 
Je odrezana od sveta.

Generalna konfederacija dela, ki 
združuje 67 strokovnih sindikatov in v 
kateri so peronisti še precej močni, je 
najpre; skušala mirno rešiti spor in se 
sporazumeti z vlado. Zahtevala je poga
janja. Sindikalni voditelji so predlagali, 
n.aj general Aramburu sprejme delega- 
«'io Generalne konfederacije dela, ki mu 
u<' razložila, v kakšnih razmerah žive 
delavci,-in predložila načrt sindikatov za 
“^šitev gospodarskih in socialnih pro

blemov. Aramburu je sprejel predlog 
sindikalnih voditeljev in sporočil sindi
katom, da se bo z njihovo delegacijo 
začel pogajati 25. septembra. V zadnjem 
trenutku pa se je premislil (verjetno 
pod pritiskom desničarskih elementov v 
vladi) in sporočil sindikatom, da se z 
njihovimi predstavniki ne bo pogajal.

Nekaj dni kasneje (v začetku okto- 
br-) so sindikati napovedali splošno 
stavko 5 milijonov delavcev tn- name
ščencev. Tedaj je tiskovni urad argen
tinskega predsednika objavil komunike, 
v katerem je Aramburu izredno ostro 
napadel sindikate, kar dotlej ni bila 
njegova navada. Aramburu je v komu
nikeju dejal, da mezdna akcija sindi- 
aktov škoduje Argentini in njenemu 
gospodarstvu, da sindikati sploh ne upo
števajo gospodarskih težav in da mu 
skušajo diktirati. Zagrozil jim je z od
ločnimi protiukrepi.

Grožnja generala Aramburuja pa je 
še bolj poslabšala položaj. Generalna 
konfederacija dela je prešla v ofenzivo. 
Splošna stavka, ki so jo sindikati napo
vedali v začetku oktobra, je začela se
rijo stavk v vseh gospodarskih vejah. 
Že 22. oktobra pa je Generalna konfe
deracija dele spet napovedala splošno 
stavko, ki je bila še večja in še bolj 
uspešna, ker se ji je pridružilo deset 
sindikalnih federacij, ki jih vodijo so
cialisti.

V teh dneh, ko stavke pretresajo 
Argentino in povečujejo napetost, je sli
šati številne obtožbe in protiobtožbe.- 
Desnica na primer obtožuje Generalno 
konfederacijo dela, da hoče s stavkami 
omogočiti Peronu vrnitev na oblast. Za
to se zavzema za izredne ukrepe, are
tacije delavskih voditeljev, deportacije

in nagla sodišča. Levica obtožuje gene
rala Aramburuja, da je postal ujetnik 
reakcionarne struje v vladi. Sindikati 
opozarjajo javnost, da je brezobzirno 
nasilje nad delavci, njihovimi voditelji 
in organizacijami le manever, k katerim 
skuša desnica zaostriti razmere, opra
vičiti svoje akcije proti normalizaciji in 
napovedanim parlamentarnim volitvam 
ter omogočiti novo vojaško diktaturo. V 
Buenos Airesu se širijo glasovi, da so 
desničarji s svojo nepopustljivo politiko 
namerno izzvali te stavke, ki naj bi jim 
služile kot dokaz, da dežela še ni zrela 
za demokratizacijo. Levi radikali pa 
trde, da je general Aramburu, ki je do
slej nasprotoval vsaki zaostritvi razmer 
■v deželi, postal žrtev admirala Rojasa 
in drugih »čistih revolucionarjev«, ki 
podpirajo voditelja desnih radikalov, 
Balbina. Pa tudi Aramburu ni več tak
šen optimist, kot je bil spočetka. Pred 
dnevi je dejal: »Prepričani smo, da bo
mo uspeli. Toda če bomo prisiljeni zapu
stiti vlado, preden bomo uresničili svoj 
cilj, se bomo vrnili domov s čisto vestjo, 
prepričani, da bo vsakogar, ki bo hodil 
po drugi poti, uničilo argentinsko ljud
stvo.«

In tako išče Argentina samo sebe — 
v krizi, stavkah in spopadih, obtožbah 
in protiobtožbah, v razmerah, ki ne obe
tajo ničesar dobrega. In grozijo ji nove 
stavke in novi spopadi in morebiti tudi 
novi državni udari. Po nekaterih vesteh 
iz Buenos Airesa se general Rojas že 
resno pripravlja na prevzem oblasti. 
Vsak tali poskus argentinske reakcije 
pa bi bil precej tvegan. Nezadovoljstvo 
nad težkimi življenjskimi pogoji je nam
reč tolikšno, da bi verjetno celo vojska 
zapustila genera"» in podprla delavce 
ter njihove upravičene zahteve.

(Iz resolucije I. kongresa 
delavskih svetov Jugoslavije)
dan drugam v službo. (16. člen 
Uredbe o ustanovitvi in prene
hanju delovnih razmerij, Uradn; 
list FLRJ št. 84-48). '

Obema so sicer preskrbeli de
lo v drugem podjetju (Kuneju 
v Velenju, Brusu pa v Kresni
cah), kjer pa bi oba zaslužila 
precej manij.

Predsednik sindikalne podruž-. 
niče Cinkarne je povedal, da o 
teh odpovedih sindikalne po
družnice sploh niso obvestili in 
da tudi komisija za sprejema
nje na delo in odpovedi delav
skega sveta o njih, kot je on 
obveščen, ni razpravljala.

K navedenim prekrškom za
konitosti je treba dodati Š6 eno, 
namreč, da bi moral delavski 
svet sklepati o reorganizaciji 
elektrotehničnega obrata, kar se 
Pa do 1. septembra, ko so bile 
odpovedi vročene, ni zgodilo.

Niit; občinski niti okrajni 
sindikalni svet se s tpmi odpo
vedmi ne strinjata, ker So pro
tizakonite, če pa že imajo v 
Cinkarni kai proti njima, naj 
jima in kolektivu povedo, 
kakšni so prav; odpovedni raz
logi. kaj je bilo v njihovem rav
nanju narobe. Tako stališče je 
edino pravilno in ga tudi mi 
podpiramo.

Ob koncu bi predvsem rad 
naglasil naslednje: s tem član
kom nikakor nočemo zagovarja
ti takih ljudi, ki s spojim rav
nanjem škodujejo odnosom v 
kolektivih, ali pa so celo zašli 
na pota kriminala. Opozarjamo 
le na to, da mora biti vsaka od
ločitev kolektiva, upravnega 
vodstva ali delavskega organa 
upravljanja v skladu z veljavni, 
mi predpisi ;n zakoni, saj s tem 
predvsem branimo socialistične 
družbene odnose in našo druž
beno ureditev. S takim ravna
njem omogočimo tistim, ki se 
jim je morda po nedolžnem zgo
dila krivica, da se lahko prito
žijo in ubero zakonito pot za 
uveljavljanje svojih pravic, 
obenem pa tudi onemogočimo 
karieristom, političnim škodljiv
cem in podobnim, da bi se lah
ko sklicevali na nezakonito rav
nanje, češ, pri nas ni nobene 
zakonitosti in lahko »birokrati« 
počno, kar se jim zljubi.

Naši zakoni so za ta, da varu
jejo našo socialistično družbeno 
ureditev, zato smo se jih mi v 
Prvi vrsti dolžni tudi držati.

Vlado Jare

Umesten predlog sindikalnim 
odbornikom

Življenje je pač tako, da 
moraš dostikrat prijeti za pe
ro in sestaviti razne prošnje, 
pritožbe, predloge itd. Ali gre 
za pritožbo na odpoyed de
lovnega razmerja, ali' predlog 
za upokojitev okrajnemu za
vodu za socialno zavarovanje, 
ali prošnjo za stanovanje, ali 
je treba urediti kakšno stvar 
na sodišču. Kam naj se obrne 
navaden človek, ki teh reči 
dosti ne pozna, ki ni vajen 
sukati peresa ter pogosto ne 
ve, kaj vse je treba priložiti, 
kako sestaviti, da bo prav in 
da ne bo nepotrebnih sitnosti, 
koliko je treba prošnjo kolko- 
vati in podobne zadeve.

Zato mislim, da ne bi bilo 
napak, če bi bila sindikalna 
podružnica tista, kamor bi se 
vsak njen član obrnil v takih 
zadevah. V vsakem kolektivu 
so ljudje, ki znajo take reči 
sestaviti in če ž'e ne vedo, lah
ko tudi vprašajo, kako se po
samezni stvari streže. Sčasoma 
bd si pridobili iskušnje s pi
sanjem, ne bi bilo dosti dela, 
delavcem bi pa veliko poma
gali.

To je ena stvar. Druga pa 
bi bila, da bi morale imeti sin
dikalne podružnice, če ne te, pa 
vsaj občinski sindikalni sveti, 
nekakšne pravne posvetoval
nice,^ kamor bi se lahko obr
nili elani za nasvet iz delov
nega razmerja pa tudi v dru
gih zadevah, ki jih človek v 
življenju sreča. Morda bi bili 
občinski sindikalni sveti celo 
bolj poklicani za to (nekateri 
že imajo pravne posvetoval
nice), ker v vsakem podjetju 
pač nimajo pravnikov.

Kaj mislite o tem? člani bi 
bili takim izvršnim odborom, 
ki bi nam v tem ustregli, sa
mo hvaležni Vsak bo rad dal 
tudi kakšen dinar za to, če
prav se mi zdi, da bi morala 
nositi stroške tega le sindi
kalna podružnica.

~ R. L, -

PRITEGOVANJE ZASLUŽKA
____ Zaposlen sem kot nočni ču

vaj pri podjetju »Graditelj« v 
Celju. Septembra sem bil tri 
dni bolan, dva dni pa nisem 
delal. Vse skupaj torej znese 
28 dni (25 delovnih in še 3 dni 
bolezni). Od plače pa so mi 
odbili 1500 dinarjev,•ker imam 
8000 dinarjev osnovne plače. 
Ta mesec pa je imel 5 nedelj.

Prav tako mi ne izplačujejo 
dodatka za nočno delo, niti 
nadur, kadar delam ob nede
ljah ali na državne praznike.

Ko sem vprašal blagajnika 
našega podjetja, zakaj mi ne 
izplačujejo nadur za nedelje 
in praznike niti dodatka za 

nočno delo, mi je odgovoril, da imajo na razpolago 
dovolj upokojencev, ki bi bili pripravljeni prijeti za 
tako delo brez plačila nedelj, praznikov in nočnega 
dela za 6500 dinarjev na mesec. Jaz pa sem 70-odstotni 
invalid iz druge svetovne vojne in nisem upokojen, 
marveč dobivam le invalidnino. Dodal je še, da se 
lahko pritožim celo v Beograd pa ne bom ničesar dobil. 
Ce mi ni prav, naj zapustim službo, je' dejal.

Pred nekoliko dnevi sem se pritožil na upravni 
odbor podjetja, ki pa mi še ni odgovoril, zato sem se 
obrnil na sekretarja podjetja. Njega nisem našel, bila 
je samo tovarišica, ki dela pri njem. Ona mi je rekla, 
da nimam pravice, potem pa sem ji pokazal odrezek 
iz časopisa, kjer piše črno na belem, da jo imam. Nato 
mi je odgovorila, da pri njih čuvaja sploh ne potrebu
jejo in naj kar knjižico vzamem ter si drugod poiščem 
službo. Odvrnil sem ji, naj mi sami odpovedo, sam pa 
ne bom šel.

Poglejte, v kakšnem položaju sem se znašel, ker 
sem zahteval nekaj, kar mi pripada.

• Petar Sušnjara
Opomba uredništva: Tovariš ima popolnoma prav, 

ko zahteva, da mu plačajo delo ob nedeljah, kakor tudi 
dodatek za nočno delo. Pravico na to ima po Uredbi 
o plačah delavcev gospodarskih organizacij (Uradni 
Ust FLRJ št. 18J57) člen 72 in 73, kjer nikjer ne piše, 
da so nočni čuvaji glede tega kakšne izjeme. Tako so 
nam povedali tudi v sekretariatu za delo izvršnega 
sveta LRS.

Pričakujemo, da bo upravni odbor »Graditelja• 
nemudoma izplačal celotni zaslužek in to ne samo za 
september, marveč za vse mesece, ko so mu zaslužek 
pritrgovali. Za tiste tri dni bolezni pa mu pripada SOVo 
plača, če dan bolezni ne pade na nedeljo.

DVA PREDLOGA
Na nedavnih posvetovanjih sindikalnih odborni

kov, ki jih je pripravil občinski sindikalni svet v Ko
njicah, so predlagali marsikaj, kar bi bilo treba upo
števati pri organizaciji letošnjih občnih zborov sindi
kalnih organizacij.

Odborniki so menili, naj bi na občnem zboru poro
čali tudi predstavniki delavskih organov upravljanja. 
V tistih podružnicah, kjer delegati kongresa delavskih 
svetov Jugoslavije še niso poročali o kongresu, so me
nili, da bo prav sedaj najboljša prilika, da jih povabijo.

Razpravljali so še o nečem, o čemer bi bilo prav, 
da bi se pomenili tudi v višjih sindikalnih vodstvih. 
Predlagali so namreč, naj bi se mandatna doba izvrš
nih odborov podružnic podaljšala na dve leti, kar bi 
kazalo razmisliti tudi o drugih nižjih sindikalnih vod
stvih. Odborniki se v enem letu namreč komaj priva
dijo in jih že zamenjajo. V opekarni Loče so že letos 
sklenili, naj sedanji odbor ostane še naprej, le da bi ga 
na občnem zboru razrešili in spet izvolili. ■

Člani nadzornega odbora občinskega sindikalnega 
sveta so •predlagali finančno in blagajniško poslovanje 
sindikalnih podružnic ter ugotovili, da večina blagaj
nikov vestno opravlja svoje delo, le tu in tam so še 
kakšne pomanjkljivosti, ki jih bo še treba odpraviti. 
Seveda pa že to opozarja na to, kako važno je, da 
nadzorni odbori podružnic redno pregledujejo finančno 
in blagajniško poslovanje. V. L.

Pripomba uredništva: Mislimo, da bi bilo treba po
zdraviti pobudo konjiških sindikalnih odbornikov, da 
bi na občnih zborih podružnic poročali tudi predstav
niki delavskih organov upravljanja. Sploh mislimo, da 
ne bi bilo napak, če bi se u razpravi po poročilu o 
delu podružnice oglašali ljudje, ki jih je kolektiv iz
volil v razne organe, ter da bi povedali, s kakšnimi 
problemi se ukvarjajo in kaj so oni sami storili. Samo 
poročilo naj bo zares poročilo o delu sindikalne organi
zacije za pretečeno poslovno dobo, v katerem naj po
vedo, na katera vprašanja je odbor naletel ta čas, 
kakšna stališča je do njih zavzemal in kako se jih je 
loteval, v čem so uspeli in v čem niso uspeli, skratka, 
to naj bo poročilo o delu organizacije.

Glede mandatne dobe pa mislimo, da bi ostala še 
naprej le za eno leto. Kolektivi imajo možnost, da 
sami izvolijo stari odbor,’ kot dopisnik sam poroča za 
opekarno Loče, bistvo je pa v tem, da odborniki vsako 
leto polože obračun o svojem delu. Ponekod menijo, 
da je celo ta doba predolga in prirejajo polletne kon
ference sindikalne podružnice, na katerih poročajo, kaj 
so v pol leta storili, v čem so in v čem niso uspeli. 
Tudi na ta način se ustvarja neposrednejši stik s član
stvom ter je članstvu omogočeno, da neposredneje 
vpliva na delo svoje sindikalne organizacije. Zato mi- 

. slimo, da bi ne kazalo v tem ničesar spreminjati, saj 
celo republiška sindikalna vodstva nimajo prav iz teh 
razlogov več kongresov na tri leta, marveč redne letne 
občne zbore. Vsak se namreč močno zaveda, da bo leto 
kmalu okoli in da bo treba položiti obračun. Če nisi 
nič napravil, bo poročilo bolj klavrno in že to dejstvo 
samo sili odbornike, da so aktivni.

Po čl. 10 Pravilnika o oddajanju v izvajanje gra'" ...ih 
objektov in del (Ur. list FLRJ št. 13/57) razpisuje Zavod 
za stanovanjsko izgradnjo OLO Ljubljana I. javno lici
tacijo za oddajo gradbenih, obrtniških in instalacijskih del 
za stanovanjski blok »Elma« v Črnučah pri Ljubljani.

Predračunska vrednost za vsa dela znaša 48,781.651 din.
Rok za popolno dpvršitev je 30. junij 1959. V letu 1958 

mora biti zgradba dograjena inkluzive IV. faza.
Licitacija se bo vršila dne 28. novembra 1957 ob 9. uri 

v prostorih Zavoda za stanovanjsko izgradnjo OLO Ljub
ljana, Beethovnova 11/VII.

Varščino l°/o predračunske vrednosti je treba predlo
žiti z garancijskim pismom banke najkasneje do pričetka 
licitacije.

Ponudbe morajo biti opremljene po čl. 15 in 16 cit. 
Pravilnika. Ponudbi je priložiti prilogo po razpisnih po
gojih v skladu s čl. 17 Pravilnika.

Ponudbe se bodo sprejemale na dan licitacije dne 28. 
XI. 1957 do 9. ure v prostorih Zavoda za stanovanjsko 
izgradnjo OLO Ljubljana, Beethovnova 11/VII.

Licitacijski elaborati in splošni pogoji bodo interesen
tom na razpolago od 12. novembra 1957 dalje vsak dan od 
12. do 14. ure v prostorih Zavoda.

Ponudniki morajo pred pričetkom licitacije plačati 
predpisano občinsko takso v znesku 10.167 din v gotovini.

Investitor:
ZAVOD ZA STANOVANJSKO IZGRADNTO 

OLO LJUBLJANA

J
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Kako dolgo še?

Pozornost pri pouku in pridno učenje doma sta glavna pogoja za zaključek vsake šole. Toda 
če dijak ali študent nima prostora za učenje, če ne ve, kam bo šel zvečer spat... potem ne 
bo mogel izpolnjevati prvih dveh pogojev In bo šolo prej ko slej »obesil na klin«.

Delavec — na primer Petar 
Petrovič — je delal z manj
šimi prekinitvami polnih deset 
let pri zasebnem delodajalcu; 
imenujemo ga Pavel Pavlovič. 
In tedaj ee je hudo ponesrečil 
pri delu. Šel je k zdravniku. 
In tedaj so odikriili, da za
sebni delodajalec Pavle Pav
lovič sploh ni zavaroval de
lavca Petra Petroviča, da v 
vseh desetih letih ni imel in 
tako tudi zdaj Petar Petrovič 
nima pravice za brezplačno 
zdravljenje. "

To je samo primer. Imena 
smo si izmislili, vendar v res
nici je sto to sto resničnih 
primerov iz življenja. Ta ali 
oni zasebni obrtnik se rad iz
ogne plačevanju prispevka za 
socialno zavarovanje za de
lavce, ki jih zaposluje. Še več: 
to niso le posamezni primeri, 
temveč pojav, tu in tam tudi 
resno vprašanje. Za tistega

delavca, ki pa je prizadet za
radi takšne špekulacije zaseb
nega delodajalca, pa tudi — 
življenjsko vprašanje.

Poznamo motiv zasebnega 
delodajalca. S tem, da ne pla
čuje prispevka za socialno za
varovanje za svoje delavce, si 
ustvarja večji, na ta način 
tudi nedovoljeni zaslužek. Če 
je na primer zasebni zidarski 
mojster iz Zrenjanina, Ištvan 
Mani, zaposloval 14 delavcev, 
a samo štiri prijavil Zavodu 
za socialno zavarovanje, tedaj

v socialnem zavarovanju. V 
večini primerov je verjetno 
vmes navidezni večji zaslužek. 
Zasebni delodajalec prikrajša 
svoje delavce s tem, da ne 
plačuje prispevka za socialno 
zavarovanje. Zato pa, tako so
di sam, se mu »splača« del te
ga denarja, ki bi ga sicer mo
ral vsega odvajati socialnemu 
zavarovanju, a ga je pritrgal, 
»vrniti« delavcu: to stori tako, 
da mu »zviša plačo«. Seveda 
pa ostanek, to je večji del,33 socialno za v cnr\Jrv an j v ^ vcuaj _ __

je lahko izračunata, do kakšne Talm ,a to
vsote se lahko dvigne ta za'
služek.

Zadeva je toliko bolj zamo
tana, če postavimo vprašanje, 
zakaj sam nezavarovani dela
vec ne zahteva, da ga zasebni 
delodajalec prijavi Zavodu za 
socialno zavarovanje in mu 
tako zagotovi njegove pravice

OTROŠKI DODATEK
Nesrečna mati: Kljub temu, da je mož pri zavodu zaposlen 

Od aprila, še vedno ni dobil otroškega dodatka. — Odgovor: 
Otroškega dodatka ne more dobiti prej, dokler ne bo imel eno
letne nepretrgane zaposlitve v rednem delovnem razmerju. Iz 
Vašega pisma, ki je res zelo skopo s podatki, važnimi za pre
sojo vprašanja, ni razbrati, kje je bil mož zaposlen prej in kako 
je ptenehala njegova prejšnja zaposlitev. Imel bi namreč pra
vico do otroškega dodatka, če je bil po prenehanju prejšnjega 
delovnega razmerja piri posredovalnici za delo in če bi prejemal 
za ta čas nezaposlenosti otroški dodatek. Če pa je sedanja za
poslitev nova in pred njo ni prejemal v času nezaposlenosti 
oskrbnine pri posredovalnici za delo, potem bo moral čakati 
eno leto, da si pridobi pravico do otroškega dodatka. Nečesa 
pa res ne razumemo v vašem pismu. Ko pišete, da možu ne 
priznajo pravice do otroškega dodatka, istočasno pišete, da so 
mu odtrgali dodatek za sina Vida, ko je ta v času počitnic delal, 
da si je prislužil nekaj denarja za nakup potrebnih zvezkov, 
knjig in drugih šolskih potrebščin. Če mož nima otroškega 
dodatka, mu ga ni mogoče odtrgati. Če pa so mu jih odtrgali, 
potem je to nepravilno. Vidova zaposlitev ni taka, da bi mogla 
vplivati na očetovo pravico do otroškega dodatka, ker si je kot 
dijak s priložnostnimi deli zaslužil za šolanje potrebna sredstva. 
Seveda pa tudi Vid sam ne, more zahtevati, da bi se mu ob takih 
počitniških občasnih zaposlitvah priznal otroški dodatek. Morda 
mislite na to, ko pišete, da so sinu odtrgali doklade, ko je delal 
v juliju in avgustu. Za ta čas nima pravice do dodatka, pa tudi 
oče ne bi mogel za ta čas izgubiti dodatka za sina Vida, če jih 
je prejemal. Priporočamo Vam, da se obrnete na Republiški 
zavod za socialno zavarovanje, če pri okrajnem zavodu ne do
bite odgovora ali odločbe. Ne odloča pa o pravici do otroškega 
dodatka »Projekt-nizke gradbe«. Ta lahko pove svoje mnenje, 
ne more pa odločati o zadevah, ki spadajo v delokrog zavodov 
za socialno zavarovanje.

ZAPOSLITEV
J. K. Ptuj: Po treh letih in 1 mesecu, ko ste bili vršilec 

dolžnosti upravnika, so Vam dali odpoved in sicer z enome
sečnim odpovednim rokom, čeprav imate nad 25 let delovne 
dobe. Prav tako se ne strinjate s tem, da so Vam v delovno 
knjižico vpisali »kmetijski delovodja« namesto »kmetijski teh
nik«, kar bi Vam pripadalo, ker ste delali nekaj časa kot uprav
nik. — Odgovor: Odpovedni roki se ne ravnajo po celotni pri
znani delovni dobi, temveč po neprekinjeni zaposlitvi pri istem 
uradu, zavodu, podjetju. V tako dobo pa se vračuna tudi prej
šnja zaposlitev pri drugem uradu, zavodu ali podjetju, če je tu 
prenehalo delovno razmerje s sporazumnim prevzemom ali 
premestitvijo. Seveda je v takem primeru odpovedni rok daljši 
od enega meseca, če skupna delovna doba znaša več kot pet let. 
Daljši odpovedni rok pa bi morali uveljavljati, preden je iztekel 
napovedani enomesečni odpovedni rok. Glede vpisa v delovno 
knjižico pa je možno pripomniti to, da tudi vpis »kmetijski 
tehnik« ne bi bil pravilen, kot bi ne bilo prav, če bi vpisali 
»kmetijski delovodja«. S pridobitvijo nekega naziva si človek 
ne pridobi šolske izobrazbe kot napačno menite. Odločilno je 
samo, da imate dveletno vinarsko in sadjarsko šolo. Kljub taki 
šolski izobrazbi pa ste bili tri leta — poštni uslužbenec. Po 
čemu bi vam bil v tem času naiziv — kmetijski tehnik ali kme
tijski delovodja? Poleg tega je pripomniti, da teh nazivov že 
od leta 1952. dalje ni več. Pa tudi za bodočo zaposlitev ne bo 
nihče povpraševal po vaših formalnih nazivih, temveč bo odlo
čilno dejansko vaše znanje in po tem boste lahko dobili primer
no zaposlitev.

VARSTVO matere v delovnem razmerju

S. V. Maribor: Radi bi vedeli, v katerem zakonu je dolo
čeno, da pripada pravica do skrajšanega del. časa tudi materi z. 
otrokom do 6 meseca starosti, čeprav ga ne doji. — Odgovor: 
Tega zakona še ni. Varsitvo matere v delovnem razmerju je še 
vedno urejeno z uredbo. Pač pa je »Privredni pregled« pisal o 
pripravljajočem se — novem zakonu o delovnih razmerjih. 
Načrt tega zakona pa res določa, da bodo imele enake pravice 
do skrajšanega delovnega časa tudi matere do šestega meseca 
starosti svojega otroka ne glede na t.o, ali ga doje ali ne. Kdaj 
bo stopil ta zakon v veljavo, ni znamo, ker predlog še ni pred
ložen Zvezni ljudski skupščini. Upamo pa, da ne bomo več dolgo 
čakali nanj in morda bo sprejet že letos.

DELOVNA DOBA
K. J. Ptuj: Ali se čas šolanja na tečaju, ki je trajal nekaj 

dni več kot 5 mesecev, všteje v dobo za napredovanje ali ne? — 
Odgovor: Iz podatkov, ki ste jih navedli v pismu, je dopustno 
sklepati, da uslužbensko razmerje ni prenehalo, ko ste bili po
slani — po službeni potrebi v šestmesečni tečaj. Potemtakem 
se mora ta čas všteti tudi v dobo za napredovanje. Okoliščina, 
da ni bila izdana pravočasno odločba o sprejemu in nastavitvi, 
na to ne more vplivati. Važno je namreč, da ste bili dejansko 
zaposleni in da ste delali v državnem zavodu. Tega pa ne bi 
mogli, če bi o sprejemu ne odločil za nastavitev pristojni stare
šina. Ce niste prejeli pravočasno tako imenovanega »nastavitve
nega dekreta«, je za to disciplinsko odgovoren uslužbenec, ki 
je bil dolžan ta dekret pripraviti. Zaradi njegove nedisciplini
rane izpolnitve službene dolžnosti ne morete trpeti škode s tem, 
da bi vam sedaj odrekali v čas za napredovanje dobo, ko so 
vas poslali na strokovno izpopolnitev v šestmesečni tečaj. Ce 
bi ne bili v tem času v uslužbenskem razmerju, ne bi mogli 
prejemati svojih rednih prejemkov.

K. A. Ljubljana: Pred odhodom na odslužitev rednega ka
drovskega roka ste bili eno leto zaposleni kot kmečki delavec. 
Ali se bo to leto všteto v delovno dobo za starostno pokojnino? 
— Po sedanjih predpisih se ne more všteti, ker niste bili skupno 
zaposleni dve leti. Zaenkrat se ne more upoštevati, da je ta 
zaposlitev prenehala zaradi odhoda k vojakom.

i RAZNO
K. I. Trbovlje: Pred sodiščem lahko uveljavljate odškodnino 

gamo za škodo, ki jo povzročajo prah in saje okoliških tovarn. 
Strinjamo se z Vašim mnenjem, da ni nobeno povračilo 1.700 
dinarjev za tri leta. Ne morete pa v to odškodnino vštevati 
tistega, kar ste po Vašem mnenju izgubili nezakonito, ker pri- 
etojni organ pri odmeri davka pi hotel upoštevati škodljivih 
vplivov prahu in saj, zaradi česar je vrednost vaše zemlje 
občutno manjša in tudi rodovitnost ni kaj prida, ker vse zelenje 
klra in propada.

693 ŠTUDENTOV 
BREZ STANOVANJ
Osnovna pogoja za uspešno delo na katerem koli področju 

sta: urejene stanovanjske razme re In redna prehrana. Odveč bi 
bilo poudarjati, kako je to važno za mlade ljudi. Toda prav tl 
najpogosteje živijo v neurejenih razmerah. Premalo je prostora 
v vajenskih domovih (celo v šolah), dijaški dom Srednje teh
nične šole je že dalj časa več kot izkoriščen (postelje v nad
stropjih itd.) kljub temu, da tudi letos niso mogli »prejeti v dom 
večjega števila dijakov, ki so zaradi tega morali zapustiti šolo. 
Poglejmo danes, za spremembo, »tanje v študentskih domovih. 
Pod kakšnimi pogoji se šolajo naši bodoči visokokvalificirani 
kadri?

Današnja zmogljivost študen tskih domov v Ljubljani — ki 
pa je več kot 100'Vo izkoriščena — še vedno zdaleč ni tolikšna, 
da bi lahko sprejeli v dom vse študente za študij v Ljubljani 
iz drugih krajev Slovenije. Zadnje leto prihaja na študij v 
Ljubljano tudi vedno več študentov iz drugih republik. Samo 
teh študentov je v naših domovih 23,8*/«.

Naj spregovore številke: da
nes je v Akademskem 'kolegiju 
430 postelj za moške, v Študent
skem naselju 532 posl el j za mo
ške in 550 postelj za ženske, v 
Domu Ivana Mojizgrja pa 83 po
stelj, v domu na Viču 10 postelj 
in v novem domu v Gerbičevi 
ulici 60 postelj. Skupno torej 
1665 postelj.

V vsem študijskem letu 1955-
56 je bilo vloženih 922 prošenj, 
od tega jih je bilo ugodno reše
nih 523. V študijskem letu 1956-
57 je za sprejem v študentske 
domove prosilo 1050 študentov, 
sprejetih pa jih je bito 465. Se
daj, na začetku Studijskega leta 
1957-58 je bilo vloženih 815 pro
šenj, toda razpoložljivih mest je 
bilo samo 122. 693 Študentov je 
ostalo tako rekoč na cesti.

Študentska organizacija je na
pela vse sile. da bi preskrbela 
stanovanja vsem prosilcem. To
da v danih pogojih se ne da nič 
več ukrepati. Trenutno ni 'real
nih možnosti ali vsaj upov, 
da bi kjerkoli v Ljubljani lah
ko dobiti večje število stanovanj 
za študente.

Na sestankih z rektorjem 
ljubljanske univerze prof. dr. 
Lavričem in predsednikom MLO 
Ljubljana dr. Dermastjo so se 
lahko pogovoriti le o bodočih, 
še vedno nekoliko oddaljenih 
načrtih. V načrtu je zgraditev 
petih sitoiioni-c v naselju. S tem 
bo uresničen sedanji urbanistič

ni načrt študentskega naselja. S 
temi novimi stolpnicami se bo 
zmogljivost študentskega nase
lja povečala za 625 postelj.

Toda: računati moramo, da 
bodo morali študentje v nekaj 
letih izprazniti prostore v Aka
demskem kolegiju (za hotel!), v 
Domu Ivana Mojzerja, n,a Viču 
in v Gerbičevi ulici. Zmoglji
vost vseh teh domov je no prej 
navedenih podatkih 583 postelj. 
Novozgrajene stolpnice bodo 
torej v glavnem le nadomestilo 
za izgubljene prostore drugod.

Spričo potreb, ki se kažejo že 
dane? in ki se bodo morebiti v 
naslednjih letih še povečale, je 
nujno, da se čimiprej lotimo 
gradnje novih objektov v Štu
dentskem naselju.

Pri omenjeni gradnji petih 
stolpnic v naselju naj M sode
lovali vsi okraji, ki imajo že 
sedet pl) na sp jim bodo S-1« 
pojavile potrebe po visoko 
kvalificiranem strokovnem ka
dru. Izkazalo se je namreč, da 
si z golo štipendij-o še ni mož
no zagotoviti potrebnega kadra. 
Niso redki primeri, da se štu
dent, ki pride v Ljubljano kot 
štipendist nekega okraja ali go
spodarske organizacij e, znajde 
pred velikimi, odločujočimi eko
nomskimi zaprekami. Njegov 
študij pri tem nujno trpi, po
sledica tega je izguba štipendi
je. kar pomeni za okraj izgubo 
vloženih sredstev in že planira

nega strokovnega kadra. za štu
dente pa preusmeritev v kakrš
nokoli službo In s študijem za
pravljena leta, ki se jih bo spo
minjal vedno z grenkobo.

Vsak okraj naj bi prispeval 
neko določeno vsoto, kakor pač 
ima potrebe in razpoložljiva fi
nančna sredstva, s lem pa bi si 
rezerviral' določeno število po
stelj za svoje štipendiste. S 
prostovoljnim delom bi študen
ti in dijaki (bodoči študenti) ve
liko opravili sami.

Pozdravimo lahko samoinicia
tivno pobudo in sklep maribor
skega okraja, da bo pomagal pri 
bodoči dograditvi naselja in na 
ta način zagotovil svojim šti
pendistom stanovanja.

Letos niso mogli sprejeti 693 
študentov. Tudi prej'šnja leta 
jih je vedno o sta is lo na cesti 
precejšnje število. Ti študentje 
so primorani preskrbeti si neko 
privatno stanovanje. Prisiljeni 
So vreči se v vrtinec slučajev, 
nagrad, poznanstev, špekulacij, 
prekupčevanj, izkoriščanj. Kdor 
se tu ne znajde, ostane na cesti, 
tava po mestu, pritiska na klju
ke, sprašuje, prosi In vendar še 
naprej ostaja na cesti. Takšni 
študentje potem prenočujejo po 
čakalnicah, skednjih, parkih.... 
Za zasebno stanovanje pač nima 
vsak dovolj sreče in dovolj — 
denarja.

Pri sprejemanju v domove 
imajo prednost študentje iz 
bolj oddaljenih področij. Del ti
stih, ki niso bili sprejeti v štu
dentski dom in ki dobili
niti zasebnega stanovanja, pa 
imajo dovolj volje za študij, se 
vozi vsak dan’ v Ljubljano in 
spet domov. Nekateri se vozijo 
celo iz Radovljice. Celja itd. Prj 
teh študentih je resen problem 
prehrana. Mnogi ostajajo opol
dne brez — n-ujtno potrebnega 
— toplega kosila, kar pušča po
sledice pri njihovem zdravju in 
pri študiju. Tudi za te bi bilo 
vse povsem drugače, če bi bilo 
VEč STANOVANJ.

tako: Tako je bolje za tebe in 
za mene. In če gre za delav
ca, ki se dovolj ne zaveda svo
jih pravic, niti tega, kar je de
jansko bolje zanj, bo tak de
lavec nasedel takšni prevari. 
Zato, ker pač upa, da ne bo 
zbolel. Ko pa zbodi, potem je 
prepozno.

In tako že leta zasledujemo 
pojav, za katerega je izraz ne
human še preblag. Inšpekcije 
ga odkrivajo, preganjajo, so
dišča obsojajo takšne deloda
jalce, toda vse to ni dovolj. 
Da bi stvar odpravili v samih 
koreninah, je potrebno napra
viti nekaj več. Potrebno je do
seči polno sodelovanje delav
cev, zaposlenih pri zasebnih 
delodajalcih, tako da bi oni 
sami prijavili vsak primer — 
še najbolje svoj lastni — ko 
jih delodajalec v svoji brezob
zirni težnji za večjim zasluž
kom skuša oškodovati za za
konske pravice v socialni in 
zdravstveni zaščiti.

Vozel vsekakor leži v sami 
delavčevi zavesti, da je korist, 
ki jo lahko ima iz vseh po
dobnih mahinacij samo navi
dezna in da se mu bo pozneje 
še kako maščevala. Sindikat 
obrtnih delavcev, pa tudi dru- 
de sindikalne organizacije, ka
terih delavci so zaposleni pri 
zasebnih delodajalcih, bi lah
ko tudi tu veliko napravile. 
Skrajni čas je že, da odločno 
izkoreninimo vse podobne pre
vare — morda je tudi ta izraz 
še preblag — s katerimi so 
oškodovani tako posamezni 
delavci kot vsa naša skupnost, 

Z. S.

ČISTOČA V HIŠI 
S STALNO UPORABO

5sm
ČISTILO ZA KOVINE IN STEKLO

7 SEKTORSKI KONFERENCI 
ZVEZE SLEPIH 

V CERKNICI

Kakor 
da bi 
znova 
zaživeli
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Tale dopis objavljamo 8 
posebnim veseljem. Poslal 
nam ga Je telefonist Du
šan, ki dela v telefonski 
centrali večje ustanove. 
Čeprav je že zgodaj izgu
bil vid, taiko dobro oprav
lja svoje delo, da se niti 
eden prejšnjih telefonistov 
ne more meriti z njim.

V nedeljo, 3. t. m., sem priso
stvoval sektorski konferenci 
Zveze slepih v Cerknici. Za za
četek so tamkajšnji slepci iz
vedli lep kulturni spored. So-> 
deloval je če domači šolski pev
ski zbor.

Potem je tajnica Okrajnega 
odbora Zveze slepih Slovenije 
Olga Gruden poročala o delu 
njihove organizacije. Razprava, 
v kateri je sodelovalo več pri
sotnih, je bila prav pestra in 
zanimiva. Govorili so zlasti o 
zaposlitvi slepih. Znano je, da 
je prav v tem delu okraja za
poslenih že 7 slepih Tovarišic 
in tovarišev. Nekai jih dela v 
tovarni »Brest« v Cerknici in v 
obratu 2 v Martinjaku, dva pa 
delata v kovinski tovarni »Pu- 
dab« v Ložu. Prav vsi se po
hvalijo z delovnim mestom ka
kor tudi g sotovariši in s svoji
mi predstojniki.

Na tej konferenci je tiho, 
skromno in vendar ponosno se
del tudi 73-letni Janez Kotnik. 
Med zadnjo vojno je bil akti
vist in je za svoje zasluge pre
jel odlikovanje. Nedavno pa se 
je tovariš Kotnik — pri tein 
mu je .pomagal ljudski posla
nec Hribar — zaposlil v kovin
ski tovarni v Ložu. Ko sem ga 
vprašal, kako se je vživel v 
delo, kaj dela in kako se poču
ti, mi je odgovoril: »Imel sem 
in še imam mnogo volje do de
la. Pri kovanju se odlično po
čutim. Zdi «e mi, ko da sem 
znova zaživel. Ugaja mi tudi, 
ker mi med ljudmi hitro mine
va čas, tako da me služba celo 
razvedri. Res je vse kaj dru
gega, če delaš, kakor pa, če 
vedno samevaš doma.«

Ali bi po taki izjavi še kdo 
podvomil, da imajo slepi in in
validi nasploh voljo do dela in 
da si ga res želijo?

Pred zaključkom konference 
so nekaterim izročili lepe in 
praktične predmete, drugim pa 
so dali častna priznanja. Tova
riš Kotnik pa je kot novozapo- 
sleni delavec dobil še posebno 
uro, ki jo bo zlasti sedaj s pri
dom uporabljal. Dušan

ZGODOVINSKI ARHIV
CENTRALNEGA KOMITEJA ZVEZE KOMUNISTOV 

SLOVENIJE
otvarja v razstavni dvorani ljubljanskega magistrata, Mestni 

trg 27/11, razstavo

»Oktobrsko revolucija In delavsko gibanje 
na Slovenskem od 1.1917 do I. 1920«

Razstava prikazuje gradivo iz omenjene dobe, med njim tudi 
doslej še neobjavljene dokumente. — Odprta je vsak dan od 
9. dd 13. in od 16. do 19. ure. — Trajala bo od 13. do vključno 

30. novembra 1957. — Vstop prost.
Skupinske obiske predhodno najavite na tel. št. 23-981/222, da 

se zagotovi strokovno vodstvo po razstavi.

V dneh, ko je ruski proletariat 
prevzemal oibliasit, je v Petrogradu za
sedal Dragi kongres sovjetov delav
skih, vojaških in kmečkih odposlan
cev. Najprej je kongres sprejel Leni
novo resolucijo o miru. potem pa je 
razpravljal o odloku o zemlji. John 
Ree-d nam v svoji knjigi »Deset dni, 
ki so pretresli svet«, pripoveduje o 
nadaljevanju zasedanja Drugega kon
gresa sovjetov takole:

Minuli sta skoraj dve url in pol, 
preden so se odposlanci znova zbrali. 
Predsedstvo se je povzpelo na tribuno 
in seja se je nadaljevala z branjem 
telegramov, v katerih so številni polki 
sporočali, da so se pridružili Voja
škemu revolucionarnemu komiteju.

Počasi se je zborovanje znova raz
gibalo. Odposlanec ruskih čet na ma
kedonski fronti je trpko govoril o nji
hovem položaju. »Tam nam povzroča 
več trpljenja prijateljstvo naših •za
veznikov* kot pa sovražnik,« je dejal. 
Predstavnika desete in dvanajste ar
made, ki sta pravkar v naglici prispe
la, sta poročala: »Podpiramo vas z 
vso močjo!« Kmeit-vojak je protestiral 
proti izpustitvi »socialistov izdajalcev, 
Maslova in Z-alaiSkina«; kar se tiče Iz
vršilnega komiteja kmečkih sovjetov, 
je dejal, »bi ga bilo treiba en rriasse 
(v celoti) vtakniti v zapor!« To je bil 
pravi revolucionarni govor ».. Od
poslanec: ruske armade v Perziji je 
izjavil,.da ima naročilo, naj vso oblast 
prevzamejo sovjeti... Ukrajinski 
oficir, ki je govoril v svojem rodnem 
jeziku, je dejal: »V tej krizi ni nacio
nalizma ... Da zdravstvujet proletar
ska diktatura v vseh deželah!« Spričo 
tolikšne poplave visokih in vročih 
misli se Rusija gotovo nikdar več ne 
bo pogreznila v molk!

Kamenev je omenil, da antllboljše- 
viške sile povsod skušajo delati nered 
in prebral je poziv kongresa vsem ru
skim sovjetom:

»Vseruski kongres sovjetov delav-

OB štiridesetletnici velikega oktobra

Prva sovjetska vlada
skih in vojaških odposlancev, hkrati 
z nekaterimi kmečkimi odposlanci, 
poziva krajevne sovjete, naj takoj od
ločno nastopijo in preprečijo vse proti
revolucionarne, proti judovske izpade 
In vse pogrome, najsi bodo kakršni 
koli. Gasit delavske, kmečke in vojaške 
revolucije zahteva, da ne dopustimo 
nobenega pogroma.

Petrograijska Rdeča garda, revolu
cionarna posadka in mornarji so v 
glavnem mestu ohranili popoln mir.

Delavci, vojaki in kmetje, povsod 
posnemajte zgled delavcev iin vojakov 
v Petrogradu 1

Tovariši vojaki in kozaki, naša 
dolžnost je, da zagotovimo resnični re
volucionarni red!

Oči vse revolucionarne Rusije in 
oči vsega sveta so uprte v nas ...«

Ob dveh je bil odlok o zemlji dan 
na-glasovanje; samo eden je bil proti 
in kmečki odposlanci so žareli od ve
selja... Tako so se boljševiki pognali 
naprej, nezadržno, ne glede na oma
hovanje in na opozicijo — edini v 
Rusiji, ki soiimelii določen delovn; pro
gram, medtem ko so ostale stranke 
celih osem dolgih mesece v samo govo
ričile.

Sedaj se je dvignil vojak, mršav, 
razcapa« im zgovoren, ki je protestiral 
proti odločbi v naročilu, ki govori o 
tem, da vojaški beguni ne bodo do
bili svojega deleža pri delitvi zemljo/ 
Sipočeitka je množica kričala in sikala, 
toda končno jo je preprosti, ganljivi 
govor pripravil k molku. »Pahnjen 
proti svoji volj; v klavnico strelskih 
jarkov,« je kričal, »ki ate jo vi sami

v odloku o mliru imenovali nesmiselno 
in strašno, je pozdravil revolucijo z 
upanjem na mir in svobodo. Mir? 
Vlada Korenskega ga je v Galiciji 
znova pognala v napad, da bi klal in 
bil sam zaklan: na njegove prošnje 
za mir se je Tereščenko samo sme
jal... Svoboda? Pod Korenskim eo 
njegove komiteje zatrli, njegove časo
pise prepovedali, njegove strankine 
govornike vrgli v ječo ... Doma na 
vasi so zemljiški gospodje kljubovali' 
njegovim zemljiškim komitejem in 
zapirali njegove tovariše... V Petro
gradu je buržoazija v zvezi z Nemci 
sabotirala preskrbo vojske s hrano in 
municijo... Bil je brez čevljev ali 
brez obleke ... Kdo ga je prisilil, da 
je dezertiral? Vlada Kerenskega, ki ste 
jo strmoglavili!« Na koncu mu je 
množica ploskala.

Ob 2,30 (zjutraj) je nastopila na
peta tišina. Kamenev je bral odlok o 
vzpostavitvi oblasti:

»Za upravljanje dežele do sklicanja 
ustavodajne skupščine se ustanovi za
časna delavska in kmečka vlada, ki se 
bo imenovala Svet ljudskih komi
sarjev.

Vodstvo različnih panog državnega 
življenja se poveri komisijam, ki mo
rajo'bilti sestavljene talko, da bo za
gotovljeno uresničenje programa, ki 
ga je razglasil kongres, ob tesnem 
sodelovanju z množičnimi organiza
cijami delavcev, delavk, mornarjev, 
vojakov, kmetov in nameščencev. 
Vladina oblast pripada kolegiju, sestav
ljenemu iz predsednikov teh komisij, 
to je — Svetu ljudskih komisarjev.

Kontrola ned delovanjem ljudskih 
komisarjev in pravica, odstavljati jih, 
pripada vseruskemu kongresu sovje
tov delavskih, kmečkih in vojaških 
odposlance v in njegovemu Cetralnemu 
izvršilnemu komiteju.

Se vedno tišina; ko je bral seznam 
komisarjev, je izbruhnil aplavz ob 
vsakem imenu, posebno imenu Lenina 
to Trockega.

»Predsednik Sveta: Vladimir UTja- 
nov (Lenin)

Notranje zadeve: A. E Rikov 
Poljedelstvo: V. P. Miljutto 
Delo: A. G. Sljapnlkov 
Vojska to mornarica - komite, se

stavljen iz V. A. Avseijenka (Antono
va), N. V. Rrileka in F. M. Difoenka 

Trgovina to industrija: V. P.
Nogln

Ljudska vzgoja: A. V. Lunačanski 
Finance: E. E. Skvoroov (Stjepanov) 
Zunanje zadeve: L. D. Brunistein

(Trocki)
Pravosodje: G. E. Opokov (Lomov) 
Preskrba: E. A. Teodiorovič 
Pošta to telegraf: N. P. Avilov 

(Gljebov)
Predsednik za narodnosti: L V.

Džugašvilj (Stalin)
Železnice: bo določen pozneje.«
Po kotih dvorane je bilo videti ba

jonete, bajoneti so štrleli v zrak med 
delegati; Vojaški revolucionarni ko
mite je oboroževal vsakogar, boljše
vizem se je oboroževal za odločilno 
bitko s Kerenskim, čigar trobente so 
se slišale od jugozahodne strani ... 
Medtem ni šel nihče domov; nasprot
no, v dvorano so se zrinile stotine 
novih prišlecev — veliki prostor so do 
zadnjega kotička napolnili vojaki in 
delavci strogega obraza, ki so ure in 
ure stali neutrudljivi in pozorni. Zrak 
je bil prenasičen s cigaretnim di- 
dimom, ves predihan in zaudarjalo je 
po grobi obleki m znoju.
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Zdravimo bolezen in ne posledic
Vodilni organi Sindikata 

gradbincev in Zvezne grad
bene zbornice so imeli te dni 
v Beogradu skupen sestanek, 
na katerem so razpravljali o 
uporabi in učinkovanju novih 
gospodarskih ukrepov v letoš
njem letu in o položaju pro
izvajalcev v gradbeništu. Raz
prava je širšega pomena, ker 
letošnji sistem razdelitve v 
gradbeništvu sloni na temelj
nih načelih bodočega zakona 
o razdelitvi skupnega dohodka.

Objavljamo nekaj vprašanj, 
o katerih so največ razprav
ljali.

• Zadovoljive posledi
ce obračuna po 
dohodku

Res da bomo lahko šele po 
zaključnih računih gradbenih 
podjetij sestavili dokumenti
rano oceno sedanjega sistema 
razdelitve dohodka v letu 
1957. Toda že delna slika, se

stavljena na podlagi periodič
nih obračunov 221 podjetij za 
prvo polletje je tako navdu
šila gradbince, da so sedanji 
sistem razdelitve obsuli s hval
nicami, medtem ko so o načrtu 
novega zakona previdno raz
pravljali zaradi tiste nepri
jetne — skale.

Zbrani podatki dovolj jasno 
govore. Skupna realizacija 
v omenjenih 221 podjetjih je 
znašala v šestih mesecih 
52.670 milijonov dinarjev, do
hodek pa 15.975 milijonov ali 
30,3 °/o brutto proizvoda. V 
primeri s prejšnjim letom (ce
lim), lco je dohodek znašal sa
mo 26,4 °/o brutto proizvoda, 
je to že lep napredek, in si
cer tem večji, ker je delova
nje novih instrumentov prišlo 
do polne veljave šele v dru
gem polletju. Zal pa za to dobo 
še niso zbrani vsi podatki.

V podjetjih se je stanje iz
boljšalo, Skladi so znašali

skupno 349 milijonov dinarjev, 
medtem ko so lani znašali brez 
rezervnega sklada in anuitet 
vsega skupaj 100 milijonov di
narjev.

Čeprav ni bil sestanek skli
can zato, da bi pretresli na
črt zakona o razdelitvi skup
nega dohodka, ja vendarle 
glavna tema razprave mnoge 
spodbudila, da so povedali 
svoje mnenje o njem. Pripom
be se niso nanašale na glavna 
načela — zakaj na teh načelih 
sloni tudi letošnji sistem raz
delitve v gradbinstvu, s kate
rim so gradbinska podjetja 
bolj zadovoljna kakor s kate
rimkoli prejšnjim, marveč na 
preostro progresivno lestvico, 
ki poruši marsikaj, kar zago
tavljajo načela. Na te pripom
be je sekretar Sekretariata za 
industrijo pri Zveznem izvrš
nem svetu Marjan Cvetkovič 
odgovoril, da bodo to lestvico, 
vsaj kar se tiče gradbinstva, 
verjetno popravili

KOLEKTIV TOVARNE »ZMAJ« JE USTANOVIL NOV OBRAT V OBČINI
IVANČNA GORICA

ZA VSE JE PRAV
V mesecu dni izdela 67 ljudi za 7 do 8 milijonov dinarjev izdelkov

Pred tremi leti so kovači tovarne »Zmaj« razpostavili svoje 
orodje na dvorišču pod takšnim zasilnim nadstreškom. Kolektiv 
je" obrate še razširil in ker so bili še vedno na tesnem, so po

iskali nov prostor v Ivančni Gorici.

V ljubljanski tovarni baterij 
In suhih elementov »Zmaj« so 
Uvideli, da v mestu ne bodo 
mogli razširiti tovarne- Zato so 
sklenili poiskati pekle na po
deželju prostor, kjer bi z majh
nimi sredstvi zgraditi potrebne 
prostore In seveda dobili tudi 
potrebne delavce.

To se jim je tudi posrečilo. 
Bred dobrim letom so začel) z 
majhnimi sredstvi — nekaj so 
Jih imeti v lastnem skladu, ne
kaj pa so jih dobili na posodo 
— obnavljati nekdanjo, na pol 
porušeno usnjaimo v Sent Vidu 
pri Stični. Za obnovitvena dela 
6o izdati blizu 20 milijonov. 
Najpotrebnejše stroje so pripe
ljali iz Ljubljane, nekaj pa so 
Jih napravili sami potem, ko j® 
začel obrat delati. Delavcev in 
delavk ni bilo težko dobiti v 
St. Vidu In okolici. Sinovi to 
hčere tamošnjih malih kmetov 
ln bajtarjev so se tokrat prvič 
srečati s tovarno. 67 jih že dela 
v tem novem obratu, prihajajo 
pa še novi in novi iskat zasluž
ka. Te boda sprejeti pozneje, 
ko bodo končana vsa obnovitve
na dela v obratu ln bodo ure
diti novo polirnico, lakirnico ln 
vse potrebne sanitarne naprave.

Spočetka delo ni teklo glad
ko. Razumljivo, saj so začeli z 
ljudmi, ki so doslej delati le na 
polju in pomagati pri gradnji 
nove avtomobilske ceste. Štirje 
kvalificirani delavci, ki so pro
stovoljno zapustili matično to
varno in se preselili v novi 
obrat, tudi niso zmogli vsega, 
zakaj 67 nevajenih, znanja želj
nih novincev je nenehno spra
ševalo in hotelo zvedeti to in 
ono. Le z voljo in veliko željo 
po znanju so premagali začetne 
t©Ž3v©»

Ko smo jih gledali pri stro
jih, pri izdelavi elektrod, pri 
galvaniziran ju itd., ko »mo go
vorili z njimi, sl pač nismo mo
gli misliti, da so vsi ti mlad. 
ljudje komaj eno leto ali še 
manj tovarniški delavci. Neka
teri so resda šs malce neokret
ni, vendar jih vsakdanje delo 
toči tn nenehno izpopolnjuje. ,

In kaj nameravajo izdelovati 
T tem novem oljnato? V glav- 

imrtonaira izdelka m ba

terijsko proizvodnjo, elektrode 
to druge suhe elemente, seveda 
pa tudi ves pribor za žepne 
svetilke itd.

Teh 67 ljudi napravi v enem 
mesecu že za 7 do 8 milijonov 
dinarjev izdelkov. Vsekakor le
pa številka, če upoštevamo oko
liščine. v katerih so začeli de
lati. Koliko bodo ustvarili šele, 
ko bodo končali z vse,mi obno
vitvenimi deli? Bo njihovem 
računu bodo letno proizvedli za 
300 milijonov izdelkov, seveda, 
ko bo zaposlenih okoli 200 lju- 
dL

Delavski svet tovarne »Zmaj« 
zeio skrbi za te svoje delavce. 
Sleherni prejme dnevno brez
plačno pol titira mleka ali bele 
kave in četrt kilograma kruha. 
V novem obratu so odprli tudi 
delavsko menzo, kjer se poceni 
in izdatno hranijo predvsem 
samski delavci, ki nimajl0 do
ma. Za poletne mesece so si 
zgraditi preprosto odbojkarsko 
igrišče, nekateri delavci pa se 
urijo tudi v športnem strelja
nju, Pri vsem tem niso poza
bili na strokovno vzgojo. Zdaj 
pripravljajo nekaj strokovnih 
tečajev, kjer si bodo mladi de
lavci tn delavke pridobivali po
trebno znanje.

Sklep delovnega kolektiva 
tovarne »Zmaj« je vsekakor lep 
primer, kako se da rešiti pro
blem delovnih prostorov in 
razširitve proizvodnje. V Ljub
ljani bi tudi težko dobili sta
novanja za toliko novih Hudi. 
Novi delavci bi obremenjevali 
vse komunalne naprave, kar bi 
terjalo nove investicije za grad
njo stanovanj in komunalnih 
objektov. Vsemu temu so se 
izognili, poleg tega pa je Ivanč
na Gorica dobila nov vir do
hodkov, ki ji bo pomagal pre
mostiti marsikatero težavo.

S. K.

© Težave nekaterih 
gradbenih podjetij

2e na kongresu delavskih 
svetov so se predstavniki po
sebnih gradbinskih podjetij z 
drago mehanizacijo pritoževali, 
da nimajo dovolj dela, ker so 
investicije zmanjšane. Dopla
čila iin amortizacija za stroje, 
ki ne prinašajo sedaj niti di
narja, tako bremenijo nekatera 
podjetja, da jim grozi likvida
cija.

Prizadeta so zlasti hidrograd- 
bena podjetja. Ta imajo letos 
zelo malo dela. Podjetja, ki so 
zgradila Jablanico, Zvornik in 
mnoge druge hidrocentrale, se 
poskušajo preusmeriti v sta
novanjsko izgradnjo. Žični žer
javi, kompletne tovarne beto
na in pervibratorji pa stoje in 
zrejo denar ... Seveda pa bi 
bila neprecenljiva škoda, če bi 
ta podjetja ukinili, ker jih bo
mo glede na perspektivni na
črt že prihodnje leto polno iz
koriščali. Škoda bi tudi bila, 
če bi odšli strokovnjaki, kate
rih izkušnje pri gradnji hi- 
drocentral smo zelo drago pla
čali, na drug posel.

O vsem tem se pogovarjajo 
gradbinci, ne iščejo pa resno 
izhoda iz težav. Oblasti so pri
pravljene pomagati, zahtevajo 
pa konkretne predloge in pri
kaze v številkah. Seveda za
htevajo tudi zagotovilo, da 
podjetja ne bodo brez potrebe 
izkoriščala olajšav. Toda šte
vilčnih prikazov nihče ne se
stavlja! Medtem pa, ko velika 
specialna mehanizacija počiva 
na bregovih Drine in Jabla
nice, sestavljajo uvozniki na
črte, kako bodo uvozili po
dobno opremo iz inozemstva. 
Potrebujejo jo namreč za ve
lika melioracijska dela, na 
primer za ureditev kanala 
Donava—Tisa—Donava.

® Brez maske in 
z masko

Veliko je bilo tudi resnih 
pripomb k sedanjemu sistemu 
licitacij, ki se je nekako izro
dil. Ne manjka samo prime-

POEZIJA DELA — STO IN 
STOKRAT ENAKA IN VEDNO 
VELIČASTNA

verjetno, da se bo izvlekel iz 
škripcev, se izognil likvidaciji 
ali jo vsaj za nekaj časa pre
prečil Nekatera podjetja pre
vzemajo delo, čeprav vedo, da 
bodo imela občutno izgubo, 
samo zato, da ne bi bilo treba 
odpustiti delavcev in da bi 
vsaj delno zaposlili stroje, za 
katere morajo plačevati visoke 
dajatve, četudi stojijo. Obi
čajno se cela stvar slabo kon
ča tako za investitorja kakor 
za tistega, ki je delo prevzel.

Nekateri so predlagali, naj 
bi sistem licitacij ukinili (ko 
je bil uveden, so ga vsa pod
jetja pozdravila kot splošno

GOSPODARSKE VESTI

VELENJSKI RUDARJI 
SO PREKOSILI SAMI SEBE

Dne 5. novembra ponoči so velenjski rudarji Izpolnili 
letni proizvodni plan. Nakopali so 1,400.000 ton lignita ln 
že sedaj nakopali 102.000 toni več kot lani. Jamski učinek 
so v primerjavi z lanskim dvignili za 27.1V/e.

Prav te dni so v mehanizirani jami še povečali dnevno 
proizvodnjo. Dnevno nakopljejo 6600 ton premoga. Ver
jetno bodo storitve še porasle. Ponoven dokaz, dr. so v 
tem premogovnem bazenu z brezhibno organizacijo deta

m
dosegli res pomembne uspehe. V. 8.

rov, da so posamezniki pri
stali tudi na 50 °/o nižje vsote, 
kakor so bile predvidene v li
citacijskih proračunih, samo da 
So dobili delo.

Resničen paradoks!
Paradoks, ki ga je povzro

čilo stanje na tržišču in po

zdravilo proti gradbinskim bo
leznim), drugi, treznejši, pa so 
zahtevali, naj bi postal prož
nejši, zakaj poleg vseh po
manjkljivosti, ki jih vsekakor 
ima, je le prisilil ljudi, da 
kalkutirajo in da postajajo 
gospodarnejši. Prav licitacij-

goji, pod katerimi poslujejo s ki sistem je odprl vrata zdravi
nekatera podjetja. Tisti, ki mu 
visi Damoklejev meč nad gla
vo, ne izbira sredstev, da si 
zagotovi delo, če je le količkaj

ekonomski tekmi. Ce pa se je 
izrodil je treba zdraviti bo
lezen, ne pa nienih posledic!

Z. Simič

1885 milijonov dinarjev 
za melioracije

V Sloveniji je treba melio- 
rirati okoli 1S7.0W ha zem
ljišč. Stroški za Izsuševanje 
zemlje in za zaščito pred po
plavami ter za namakanje suš
nih predelov bodo znašali 33,7 
milijard dinarjev, zato pa se 
bo vrednost kmetijske proiz
vodnje povečala od 6 na 15,1 
milijarde, to se pravi za 9,1 
milijarde dinarjev. Sredstva 
za melioriranje bomo v pri
hodnjih letih porabili pred
vsem za izboljšanje tistih zem
ljišč, na katerih bodo Inve
sticijski stroški najhitreje 
kriti. Za sedaj je v načrtu 
melioriranje 8.862 ha zemlje, 
kar bo stalo 1.885 milijona di
narjev.

Nova hidrocentrala 
na Riječini

Na Riječini bo čez dve ali 
tri leta začela obratovati nova 
hidrocentrala, ki ho dajala po
vprečno 153 milijonov kWh 
električne energije. PO prora
čunu bodo porabili zanjo 3 
milijarde 800 milijonov dinar
jev. Hidrocentrala bo imela 
dvoje jezer z več kot 7 milijo
ni kubičnih metrov vode. Pri
pravljalna dela so že oprav
ljena.

Prihodnje leto 
šest posebnih sejmov
Na Gospodarskem razstavi

šču v Ljubljani bo prihodnje 
leto 6 posebnih sejmov. Prvi, 
»Moda 1858«, bo trajal od 21. 
februarja do 2. marca, da 
bodo proizvajalci člmprej izve
deli za mnenje potrošnikov e 
njihovih izdelkih, ki so jih 
pripravili za prihodnje modne 
sezone. Druga sejmska prire
ditev Gospodarskega razsta-
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PROUČIMO
potem zahtevajmo in kupujmo

V vseh gospodarskih organizacijah, v industriji, rudarstvu, 
prometu, opravljajo letos analitično oceno delovnih mest. V našem 
listu smo že večkrat pisali, kakšne koristi si lahko vodstva pod
jetij obetajo od analitične ocene delovnih mest, če jo bodo seveda 
vestno opravila, to je, da so vestno popisala in opisala delovna 
mesta in tudi objektivno ocenila težino delovnih mest, kar je mi
mogrede povedano opravilo prav v sedanjem času. Doktor ing. 
Schulte je objavil v reviji »Rationalsierung« sestavek, v katerem 
razlaga, kako važno je, če vodstvo podjetja podrobno prouči 
vsako delovno mesto, kajti potlej lahko najde vrsto možnosti za 
zmanjšanje fizičnega napora delavcev' In povečanje učinka. Pre
berimo si, kaj pravi v svojem sestavku:

Zmogljivost stroja lahko izkori
ščamo samo toliko, kolikor to zmo
re človek, ki streže stroju. Za
radi tega moramo tudi računati z 
zmanjšano intenziteto dela, če de
lovni čas traja del j kot navadno. Za
voljo tega, ker je delovna sposob
nost manjša tedaj, ko je človek že 
zmučen, si tudi prizadevajo vestni 
voditelji proizvodnje utrujenost pri 
delu zmanjšati na čim manjšo mero.

Pri proučevanju dela v tovarnah 
lahko doženemo, da posamezne stva
ri izzovejo še večji napor delavcev, 
kot bi bilo treba. Sem spadajo slaba 
osvetlitev pri zelo natančnem delu, 
nameščanje velikih kosov na stroj 
za obdelavo; velik hrup; neugoden 
sklonjen položaj delavca itd. Čeprav 
vsi ti vzroki izzovejo razmeroma 
majhno porabo človeških moči, je 
vendar mišičevje in živčevje človeka 
v tako napetem stanju, da lahko vse 
to škodljivo vpliva na njegovo celot
no delovno sposobnost.

če začnemo proučevati, kolikšen 
Je napor delavca na delovnem mestu

in pogoje dela spremenimo, lahko 
dosežemo zelo ugodne uspehe. Po
glejmo sd nekaj primerov iz tovarn. 
V neki tovarni, kjer je delavec varil 
z elektrodami in le-te pritiskal z 
nožnim vzvodom, je porabil precej 
svojih moči. Ko so voditelji proiz
vodnje proučili to delovno mesto in 
nadomestiti vzvod z avtomatičnim 
mehanizmom, je delovni učinek po- 
rastel kar za četrtino, napor delavca 
pa je bil manjši za 20 odstotkov, 
(kar so tudi ugotovili s tem, da so mu 
merili puls).

V neki drugi tovarni so delavci 
uvajali vijake v škatlice. Zaradi tega, 
ker je prostor med njimi znašal ko
maj 10 mikronov (mera za posebno 
natančno delo), je bila seveda po
trebna velika natančnost pri ovija
nju — delo je počasi napredovalo. 
Ko so to delovno mesto proučili, so 
ugotovili, da lahko zmanjšajo delov
ni čas skoraj za tretjino, če razmerje 
med vijaki dvakrat povečajo. Ugo
tovili so še, da je moč povečati de
lovni učinek skoraj za tri četrtine,

če so vijaki malo daljši in jih uvijajo 
pod kotom 45 stopinj.

Posebno pri delih, ki se ponavlja
jo, se izplača proučevanje in iskanje 
raznih lažjih operacij, operacij, ki 
zmanjšajo delovni napor, kajti na 
ta način je mogoče povečali učinek. 
Zgodi pa se seveda, da delavec, ki 
dela v akordu, ne izkorišča naprav, 
ki mu olajšajo delo, ati naprav, ki 
bi mu zmanjševale delovni napor, 
kajti zdi se mu, da bi z vsem tem 
izgubil preveč »svojega« časa.

Povprečen čas izdelave
Pri raznih strojnih delih je važna 

povprečna hitrost. Ta je odvisna od 
konstrukcije stroja in izurjenosti de
lavca. Ce proučujemo hitrost kup
ljenih strojev, lahko vselej ugotovi
mo, da je njihova povprečna hitrost 
za 30 do 40 odstotkov manjša, kot 
pa so je zapisala podjetja strojegrad
nje v svojih katalogih in ponudbah. 
To pomeni, da so proizvajalci stro
jev vzeli za osnovo slučajne, re
kordne učinke, ki pa ne morejo slu
žiti kot povpreček normalnega dela 
v tovarni. Poizkusi v vsem delov
nem času pa nam pokažejo, da so 
na novem stroju predpoldne doseženi 
največji delovni učinki, toda le-ti 
proti poldnevu in koncu delovnega 
časa vse bolj in bolj padajo.

Kadar torej proučujemo zmoglji
vost novih strojev, ni dovolj opazo
vati samo njihovo tehnično zmoglji
vost, temveč je treba vzporedno s 
tem opazovati tudi pogoje dela pri 
njih, pogoje, v kakršnih delajo de
lavci, Zelo je na primer koristno 
preizkusiti, kakšen napor izzovejo 
posamezni tipi strojev. Kot smo vi
deli, je delovni napor vplival na 
zmanjšanje učinka. Lahko se dogo
di, da doseže delavec večji delovni 
učinek pri nekem stroju, ki ima si
cer manjšo zmogljivost, in sicer

zavoljo tega, ker je konstrukcija 
stroja takšna, da se pri njem dela
vec ne utrudi. Delavec je torej lahko 
dosegel večji delovni učinek prav 
zavoljo tega, in dosegel je manjšega 
zavoljo večjega napora, čeprav je 
proizvajalec predvidel večjo po
vprečno hitrost stroja. Kaj nam po
maga visok nominalni učinek stroja, 
če ga povprečni delavec ne more 
doseči? Računati pa moramo vselej 
s povprečno zmogljivostjo ljudi, z 
napori, ki jih zmorejo povprečni de
lavci. Ce bomo torej proučevali 
zmogljivost strojev na ta način, se 
bomo marsikdaj odločili za nakup 
drugačnih strojev.

Izboljšanje delovnega mesta
Skorajda povsod lahko slišimo za

hteve' in težnje, da bi kupili naj
modernejše stroje. Te želje slišimo 
tudi v podjetjih, kjer ne izkoriščajo 
popolnoma obstoječih strojnih na
prav. Zakaj tako? Vzrok lahko išče
mo v tem, da delavci ne poznajo 
svojih delovnih mest ali pa je de
lovno mesto slabo oskrbovano z ma
terialom, skratka da delovno mesto 
ni urejeno. Spomnimo se samo. ko
liko uslužbencev v pisarnah piše na 
pisalni stroj in ne izkorišča navodil 
in pripomočkov za čim lažje pisanje.

Vedimo to! Prej kot zahtevamo 
nakup novih strojev, proučimo, ali 
smo izkoristili stroje in naprave, kd 
jih že Imamo. Seveda se marsikomu 
zdi ta posel odveč. Toda če bomo 
stroje in delovna mesta proučevali, 
bomo videli, da nismo delati zaman. 
Več kot nujno je, temeljito proučiti 
vsako delovno mesto, kajti potlej 
bomo spoznali številne možnosti, da 
lahko posamezna delovna mesta pri
lagodimo zahtevam posameznikov, 
zahtevam fiziologije dela, zmanjša
mo napor, s tem pa dosežemo prav 
gotovo večji delovni učinek.

vlšča bo konec marca in ▼ 
začetku aprila pod naslovom: 
»Salona avtomobilov«, na ka
terem bodo prikazana domača 
in tuja motorna vozila. Konec 
maja pa bo II. mednarodni 
letni sejem. V okviru tega sej
ma bo posebna gospodarska 
razstava. Za poživitev obmejne 
izmenjave blaga z Italijo ln 
Avstrijo In turističnega pro
meta, zlasti z Italijo, bo v 
Juniju »Sejem blagovne izme
njave«. Konec avgusta in v za
četku septembra pa bo kakor 
vsako leto mednarodni vinski 
sejem. Zadnja tovrstna prire
ditev bo V. mednarodni sejem 
radia ln telekomunikacij, ki 
bo odprt od konca oktobra de 
9. novembra 1958.

Umetno osemenjevanje 
se uveljavlja 

tudi na Primorskem
Center za umetno oseme

njevanje govedi v Renčati na 
Vipavskem se tudi med zaseb
nimi kmetovalci v Primorju 
čedalje bolj uveljavlja. Letos 
so v centru do konca oktobra 
umetno osemenili nad 3080 
krav ter s tem za eno tretjino 
presegli zadevni načrt. Mimo 
tega so poslali osemenjevalnim 
postajam v Postojni. Sežani 
ln Vipavi semena za 1309 ose
menitev.

Kočevske gozdove 
obnavljajo

Do konca letošnjega leta bo
do v kočevski občini pogozdili 
22 ha zemlje. Predvsem bodo 
zasadili črni in rdeči bor ter 
smreko, v predelih okoli Kolpe 
pa kanadski tepel,

Največja evropska tržišča
KSln se lahko pohvali z naj

večjo tržnico v Evropi. Tržnica 
zavzema v celoti 9.000 kv. m 
In ima tudi posebne stojnice 
s samopostrežbo, na katerih so 
razporejena najrazličnejša ži
vila. Uredili se tudi posebno 
sobo, v kateri puščajo matere 
svoje otroke, ko nakupujejo.

V Prahovu grade 
veliko pristanišče

V Prahovu na Donavi so za
čeli pred kratkim graditi nove 
pristanišče, katerega ho upo
rabljala tudi nova velika to
varn* superfosfata, ki Jo na
meravajo še zgraditi. Tovarna 
bo začela obratovati v drugi 
polovici 1960. leta in bo pro
izvedla letno okoli 676.000 ton 
superfosfata, hkrati pa več 
tisoč ton drugih proizvodov. 
Računajo, da hodo okoli 75 od
stotkov proizvodnje odpremlll 
po Donavi. Novo pristanišče 
be služilo tudi bakrenemu 
rudniku Bor.

V štirih letih ta
56 milijard novih ladij
Jugoslovanske ladjedelnice 

bodo do konca 1961. leta Izde
lale 43 novih Udti s skupno 
tonažo 235 tisoč ton. 32 ladij 
bodo zgradili iz odobrenih in
vesticijskih kreditov, 14 pa is 
sredstev podjetij.

V prilepskem okraju 
bodo pridelovali okoli 
7 milijonov kg tobaka
V prilepskem okraju so pro

izvajalci tobaka posadili lete« 
na 6 tisoč hektarih več kot «0« 
milijonov tobačnih sadik. Po 
cenitvah strokovnjakov Je dal« 
vsaka sadika povprečne 10,5 g 
tobaka, torej precej več, ka
kor Je znašalo lansko pov
prečje. Letno proizvodnjo to
baka cenijo na okoli 7 milijo
nov kg.

Novi gospodinjski aparat
Prihodnje leto bodo naše to

varne proizvedle okeli 1 mili
jon 200.000 električnih štedilni
kov, hladilnikov, bojlerjev ln 
drugih električnih aparatov. 
Trg bodo založile z več kot
20.000 domačimi hladilniki, s 
sesalci za prah, z namiznimi 
ventilatorji, proizvedli bodo še
74.000 odprtih In zaprtih šte
dilnikov. 60.000 kuhalnikov na 
dve plošči, 260.000 standardnih 
električnih kuhalnikov itd.
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Laž in fantazija
Naša deklica govori včasih stvari, ki se 

niso nikoli zgodile. Navadno začne takole: 
»Enkrat lani, pri nas v šoli.. ,«c Ne razume 
dobro, kaj je to lani, in tudi v šolo še ne 
hodi, saj je stara šele tri leta.

Sla je z očetom na sprehod. Ko se je vr
nila, mi je pripovedovala: »Sprehajala sem 
se po travniku. Tam sem že bila enkrat lani, 
veš, takrat, ko so prišle miške. Veliko mišk 
je prišlo in jaz sem jim dajala sladkorčke, 
pa jih niso hotele. Potem sem sladkorčke 
pojedla sama.«

Bila je od dolge pot; še vsa prašna. Se
zula sem ji čevlje, ona pa mi je še kar na
prej pripovedovala in se smejala.

Drugo jutro je bila še prav tako Židane 
volje. Pretegovala se je po postelji in me 
brcala s toplimi nogami. Hočem ji obleči 
hlačke. Takoj je videla, da so malo strgane.

»Vidiš!« je vzkliknila, »lani me je ugriznil 
pes. Tu me je ugriznil in mi raztrgal hlače!«

Pa je ni pes nikoli ugriznil, najbrž niti 
zarenčal ni nikoli nanjo.

Ali naša deklica laže?
Nikakor! Ona se le igra s svojimi mislimi, 

kakor se igra s pisanimi kockami, ko po
stavlja hiše in stolpe in mostove.

(Ela Peroci)

VES, OČE SEM!

GALEB
NA POMOLU

»Najnovejše! Najnovejše vesti! Neprevid
nost šoferja povzročila težko prometno ne
srečo!«

Hripav glas kolporterja se je mešal s tru
ščem široke ulice, ki je vsa živahna dihala 
v popoldanskem ritmu velikega mesta.

Mirko je ustavil korak.
»Tone, počakaj, skočim po časopis! Mogoče 

bo danes kaj zame?«
Ko se je vrnil, sta poiskala zeleno pobar

vano klop, ki je samevala med gredicami ma
lega parka na koncu ulice.

Široke Mirkove dlani so počasi obračale 
list za listom.

»Aha!« obraz mu je prepredlo živo zani
manje:

»Tone, kaj praviš na to, poslušaj: Tovar
na lesnih izdelkov »Les« sprejme večje šte
vilo kvalificiranih delavcev, družinska sta
novanja zagotovljena...

Čital je počasi z lahno zatikajočim glasom.
»Mirko, to je kot nalašč zate. Z Dano se 

vzameta in stanovanje imaš.«
»Tudi jaz tako mislim, to bom zagrabil. 

Takoj skočim k Dani in ji povem,«
V očeh mu je igralo veselje. Udaril je pri

jatelja po široki rami: »Na svidenje!«
<•

Planil je v njeno sobo, da se je prestra
šila.

»Dana! Poglej, sedi in čitaj!« Papir je
glasno zašelestel.

Gledal jo je in čakal. Videl je, da je pre
črtala, toda njeno lice je ostalo hladno, sko
raj žalostno.

»Ali ne razumeš, Dana! Poročila se bova! 
Stanovanje imava!«

Ni mu odgovorila.
»Da, vzameva se... toda, še prej bi tl rad 

nekaj priznal.« Okleval je... »Veš, oče sem, 
drobno, malo bitje imam, za katero moram 
skrbeti.« Iskal je njene oči: »Ali mu boš ho
tela biti mati?«

Mati, se ji je zarezalo v možgane. Kako 
lepo je to povedal. Njen pogled je bil nesre
čen, izgubljen: ne, ona ne more biti tako 
odkrita in mu priznati, da se danes spet od
pelje k svoji Metki, majhni rdečelični Metki, 
ki jo ima pri materi. Da, za njega je to dru
gače, vse drugače, in on je to povedal, kot 
bi se hotel opravičevati, opravičevati pred 
njo, ki se je čutila kriva pred njim ves čas, 
kar sta se spoznala. Ne, ona ni imela moči: 
priznanje ... slovo ..., ne, ne! Čutila je, kako 
jo boli. Poročiti se hoče z njo, a ona okleva;

ne upa si z resnico na dan. »Slabič sem,« si je 
priznala. Toda ne morem, res ne morem dru
gače.

Zdrznila se je. Mirko še vedno čaka na 
odgovor.

Gledal jo je ves čas, ko je iskala poti iz 
razmršenih zank, v katere jo je vrglo živ
ljenje.

Vrnila mu je pogled.
»No, draga, odgovori, ali hočeš oba, otroka 

in mene?«
»Da, da... Samo... « poroko še malo

počakaj.«
Temne, ginjene oči so ga rotile, naj ne 

izprašuje več. Ni izpraševal. Zuljava dlan je 
zdrsela preko mehkih, črnih las.

»Dobro, čez dva dni pridem po odgovori«
*

Slonela je pri odprtem oknu. Veter se je 
igral z njenimi črnimi lasmi in ji hladil raz
greto čelo.

Marko pride po odgovor... Dva dneva, 
dolga kot moreče sanje, sta minila... Od
ločila se je... povem mu vse ... prizna, in 
potem... da, potem bo vsega konec. Vsi dne
vi, tako domači in topli, ki sta jih preživela, 
bodo samo še spomin.

Iz njenega okna se je videi košček mo
drega neba, posutega z belimi oblaki. Nežne, 
bele kepe je trgal in cefral veter, jih vrtin
čil in razganjal na vse strani. Pogledala je 
dolg, puhast oblak,' ki ga je nemirno zavi
janje vetra razpolovilo in raztrgalo na dvo
je. Nastala sta dva oblačka, ki sta se daleč 
odmaknila drug drugemu in se stopila z 
belo kopreno ostalih oblakov.

»Tako bo z menoj,« je pomislila. »Odšel 
bo in odšla bom tudi jaz. Nič več skupaj... 
veter življenja naju bo razpihal in ...«

Zvonec je zazvonil. Še nikoli ni imel tako 
otožnega glasu, je pomislila, ko je hitela 
proti vratom. Drhteča roka je obrnila ključ.

Markov nasmejani obraz jo je pozdravil.
Tako se mi smeje zadnjikrat! jo je za

bolelo.
»Dana, pripeljal sem tl svojega otroka, če 

se bosta razumela, vem, da bosta tudi vna
prej prijatelja.«

Marko je pocukal Izza vrat nežno, okro
glolično punčko.

»aMmica!« je zaklicala Metka in se hip 
nato-privila v njeno naročje.

»Metka, Metka,« je vzkliknila Dana In 
skozi mokro kopreno solz videla Markov pri
srčen smehljaj.

Dana si je osvobodila roko im jo ovila 
okrog Markovega vratu:

»Ti si vedel,« je stisnila lz sebe. »In tvoj 
otrok, kaj je s tvojim otrokom? Saj si oče!«

»Dana, ali ni Metka moj otrok, ti mi boš 
žena, mamica mali Metki in kaj misliš, kako 
bo potem Metka klicala mene?«

Podergajs Boža

Za mizo v kotu je sedel starejši moški. Ze 
trikrat je naročil čaj. S prsti je nervozno 
bobnal po mizi.

Mož mi je bil znan, le trenutno se nisem 
spomnil njegovega imena. Morda je bila te
mu kriva kapa. ki jo je nosil. Morda to hlad
no jesensko jutro. Kaj vem. Šele ko sem mu 
stisnil desnico, sem se spomnil.

»Saj to je Henrik__Henrik Vinkler. Od
kod pa vi že navsezgodaj v Solkanu?«

Gledal me je nekaj trenutkov. Ni vedel, 
kam bi me dal. Potem pa je zazijal: »Ah, saj 
res, ti si, od takrat...« Spet je položil široke 
dlani na mizo in se zagledal v prste. »S tr
novskega gozda, kakopak, kaj boš pa delal 
tukaj...«

Potem me je spet ljubeznivo pogledal, ka
kor da mu je žal slabega spomina. »Ne za-

očasi se je pomikala kolona malih ribi- 
ških čolnov v zaliv mesta Cresa. 
Nočni lov je bil pri kraju. Zdaj bodo 

prodali zadrugi, kar so nalovili, razpeli mre
že in šli počivat.

Stari ribič Mate ne more več z njimi na 
morje. Ponoči se premetava in komaj se 
prične delati dan, že je na nogah. Domači 
se večkrat jeze zaradi tega, zato vstaja tiho. 
Sele zunaj ob morju se odkašlja.

V hotelu so ležali Francozi, Nemci in pa 
tudi nekaj Italijanov. Francoz mu je dal 
prejšnji dan 300 dinarjev za nekaj ulovljenih 
rib. Morda bo tudi danes kaj dobil.

Tako je premišljeval, ko je vlekel za vrv 
čolna in spravljal veslo na pravo mesto. 
»Morda jih pa srečam...« je godrnjal.

Le koga je mislil, ribe, ribiče ali Fran
coze ...

Kdo bi vedel!
Mate ne govori rad. Meša Italijanski jezik 

s hrvatskim, pa mu je nerodno, če le pogleda 
preveč v kozarček, se razgovori kot vsi stari 
ribiči. Kadar govori, govori najraje po svo
je... Toda kaj, ko je pa toliko letoviščarjev. 
Sezona je boljša kot kdajkoli. In to je de
nar... Seveda, denar! Treba je izkoristiti —

Odrinil je od kraja in zaveslal v široki 
oreški zaliv. Kakšno miljo daleč od mesta je 
vrgel trnke. Skrbno jih je zbral, natikal 
nanje majhne ribice, potem pa spet zaveslal. 
Lovil je dve uri.

Sonce je že pokukalo na nasprotni hrib 
otoka, Mate pa še ni ulovil ničesar. Dvakrat 
ati trikrat je riba ugriznila, toda v čoln je ni 
privlekel.

»Vražja riba...« je brundal.
Ropot motorja ga je vzdramil. Kmalu so 

bili v njegovi bližini ribiči, ki so se vračali 
z lova.

»He, Mate, sl kaj ujel...« vpije nekdo iz 
motorke.

Mate ni odgovoril, samo nagrbančil je 
čelo.

Vrgel je spet trnke in čakal, čakal in ni
česar dočakal. Smola se ga je držala. Kako 
to,e da niso prijele? Francozi ga bodo gotovo 
čakali na obali. Morda je že preveč računal

meri, star sem že, saj veš, kako je. Pa še oči 
mi pešajo ...«

»Kaj bi, kaj bi, saj vem!« sem dejal in ga 
potrepljal po roki. »Verjetno imate važne 
opravke, da ste tako zgodnji?«

»Pa sem res že ob treh vstal. Avtobus od
pelje iz Lokev že ob petih. Če hočeš na 
občini kaj opraviti, moraš biti res zgoden.«

»In drugače, Henrik, še vedno , sekate les 
v trnovskem gozdu?«

Dobil je čaj in počasi je nesel skodelico 
k ustom. Srebal ga je in klepetal. Njegov 
mehki glas me je vedno privlačeval, zgovor
nost navduševala, zguban obraz spominjal na 
očeta... eh, da; poznala sva se s Henrikom 
že dolgo, samo srečala sva se bolj poredko.

»Še vedno, zdaj smo na Laznah. Se jih 
spominjaš? Nekaj raztresenih hiš v kotanjah

nanje... Kdo ve?... »Uspeha se nikdar n$ 
veseli že vnaprej...« je mrmral in obračal 
čoln proti mestu.

Nenadoma se mu ena od vrvic trnkov 
napne. Hitro zagrabi za privezani konec in 
vleče, vleče počasi in previdno. Končno je le 
ujel. Za kosilo bo že, gotovo da bo, saj je 
težka, je mislil starec.

Bila je lepa 6 do 7 kg težka riba. Kakšen 
občutek, kot da bi prvič vrgel trnek in da 
mu je prvič prijela.

Imel jo je že tik zraven čolna, še malo, ša 
in že jo je držal. Z desnico jo je hotel zagra
biti čez trup, z levico pa je še naprej držal 
vrv. Potem pa mu je, da sam ni vedel kdaj 
in kako, zdrknila čez roib čolna nazaj v mori 
je. Pljusknila je z repom in izginila.

Stari se je sklonjen čez rob čolna skoraj 
zjokal... Klel je in robantil. Potem pa ja 
sedel in odveslal v luko.

Nikomur ni tega pravil, le jezen in bete- 
žen je.privezal čoln na staro mesto in se na
potil počasnih korakov proti domu.

Francoz, ki je prihitel za njim, je videli 
da je prišel praznih rok.

»Domani, domani, peši, šjor,* je hitel 
Mate. •

Pa kaj... Francoz bi že danes rad jedel 
ribe in Mate tudi...

Ribiči so ulovljene ribe že raznosili. Kar 
je preostalo, je bilo njihovo. Ni bilo veliko, 
toda dovolj za kosilo in večerjo. Mate je
malce postal, da bi vprašal__da bi pozabil
na ribo, da bi laže odšel proti domu...

Mlad plavolasi fante v zavihanih hlačni
cah in kratki majici je skočil na suho in po
rinil starcu i roke v papir zavite ribe: »To
liko si pa že ujel...» je dejal in se na
smehnil.

Mate je prijel v papir zavite ribe in odšel. 
Na pomolu, tik preden je zavil proti domu, 
se je oglasil mlad galeb: »Kri, kri, kri...« 
se je drl in gledal starega ribiča z velikimi 
očmi.

Mate je odvil papir in vrgel požrešnežtf 
ribo.

»Na, morda dobiš jutri dve ...«
Silvo Matelič

in za robom. Globoko v h osti zdaj cesto ure
jamo. Kmalu bomo začeli podirati, potem bo 
pa spet živahno ...«

»So drugi še vedno tako raztreseni po 
trnovskem gozdu?«

»Kot vedno: Sekamo, kjer je treba, gozdo
vi pa so obsežni. Saj veš!«

»Po kaj pa greste na občino? Ste mar od
bornik?« sem silil vanj.

»O, to ne, pač pa imam dosti oprax»kov. 
Ce gre kdo iz vasi tako daleč, mora tudi za 
druge kaj opraviti, da se pot izplača. Pa 
zaradi žag se moram pomeniti.«

»Zaradi žag, kaj pa je z njimi narobe?«
»Oh, kaj bi pravil!« Zamahnil je z roko 

in pogledal skozi okno. Se vedno se je vla
čila megla naokrog. In kakor da ga je ujezila, 
nekoliko glasneje nadaljeval: »Tolikokrat
smo že predlagali, naj bi podjetje kupilo ne
kaj inozemskih žag, da bi laže rezati. Pa ni 
nič iz tega.- Še vedno se mučimo z našimi. 
In veš kakšne so?« Postal je, kakor da bi 
iskal izraz. »Zobje se vijejo, kot da bi bili iz 
lepenke!« Spet je obmolknil, kakor da je svo
je besede tehtal. Ali ni pretiraval? »Kar 
takele so, če režeš grče...,« pokazal je prst 
in ga ukrivil.

»Verjetno si naletel na slabo kaljeno je
klo?« sem ga hitel pomirjati.

»Kaj bi, jaz še potrpim, ampak ostati. 
Včasih preklinjamo, da je joj. Pa kaj to! Za
mudiš se, ko moraš neprestano brusiti. Za
misli si, koliko nepotrebnega dela, jeze... 
namesto da bi se doma zvečer spočil, pa mo
raš orodje popravljati. Drugače pa norme ne 
dosežeš, pa spet ni zaslužka. Veš, kaj ta 
pomeni?«

Pomembno me je pogledal. »Grem, da se 
zmenim...«

Vem, kako ne bi vedel. Trnovski gozd po
znam. Možje vstajajo vsako jutro že davno 
pred svitom. Ze z nočjo gredo v gozdove. 
Režejo in sekajo ves dan in šele na noč se 
spet prikažejo. In zdaj, če orodje ni v redu, 
mora biti pa res neprijetno.

»Orodje je še vedno last posameznikov, 
kaj? Zanj dobivate odškodnino?«

»Tako je. No vidiš, prav to je tisto; če bi 
bilo orodje last gozdne uprave, bi se že ona 
pobrigala zanj. Toda, ne vem, kako bi ga 
potem mi čuvali. To je spet druga! Bolje je, 
da ima vsak svoje orodje, samo ne vemo, 
kako bi prišli do boljših žag? Grem zdaj na 
občino in na upravo, da vidim, ali se da kaj 
storiti ati ne ...«

Popil je čaj, plačal in poslovila sva se, 
Vinkler je odšel v megleno jutro.

*

Zanimivo, kako se je Vinkler odpravil 
navsezgodaj na pot, da bi zase in za svoj* 
tovariše dobil odgovor.

T^je dobiti take žage, ki bi ustrezale. Let
no poderejo v trnovskem gozdu 30.000 kubi- 
kov lesa. Prirastka je nekoliko več. Torej 
dela bo vedno dovolj!

Toda na ta problem niso misliti samd 
Vinkler in njegovi tovariši. Nanj so mislili 
tudi pri Združenju. Kovinska industrija se! 
je že davno zanimala za proizvodnjo žag. 
Prve domače res niso bile kaj prida. To d at 
zdaj pa že prihajajo vesti iz naših obsežnih 
gozdov, da nove žage kar dobro prestajajo 
preizkušnjo. , S M

H ZGODBA O SLUŽBENEM POTOVANJU

s

h bafl@m)§lko plaši
Dolgo potovanje s potniškim vlakom ni nič kaj pri

jetno. V drugem razredu potniškega vlaka pa sploh ne. 
Po prekladanju svojega častitljivega telesa ti končno le 
uspe, da se udobno zlekneš v kot. Pokriješ se s plaščem 
in se trudiš, da bi zaspal. Zjutraj moraš biti svež, kajti 
čaka te važna poslovna zadeva in če jo hočeš opraviti v 
zadovoljstvo podjetja, ki ga zastopaš, in poslovnega part
nerja, kar se, mimogrede povedano, le redko zgodi, moraš 
biti pripravljen na vse. Poslovni partner bo seveda tako 
prijazen, da ti bo razkazal vse zanimivosti mesta od na 
pol razpadlih kavarn, kjer lahko popiješ nekaj črni kavi 
podobnega, pa do kulturnih znamenitosti. Iz vljudnosti 
moraš kazati za vse to izredno zanimanje. Zvečer seveda 
ne bo šlo brez obveznega banketa, na katerega moraš priti 
svež, da ga boš srečno prestal in te ne bo treba odnesti 
na postajo. Zato moraš izkoristiti vsako priložnost, da 
vsaj za trenutek zadremlješ.

Ko se končno udobno namestiš, ti pride sprevodnik in 
te pocuka za rokavi Prisegel bi, da čutiš v njegovem glasu 
dobro mero zlobnosti, ko pravi:

»Vozne karte, prosim!«
Obrneš vse žepe in končno odkriješ tisti košček le

penke, ki se mu pravi vozna karta. In ko sprevodnik opra
vi vse formalnosti s svojimi kleščami, si vesel, da boš do 
konca vožnje lahko v miru spal. Spet se zaviješ v svoj 
plašč in znova zadremlješ. Toda komaj zatisneš oko, vsto
pi v kupe mati s^štiriletnim otrokom, ki se prične cmeriti, 
zdaj za to zdaj ža ono. Mati ga tolaži in vpije, otrok pa 
odpre vse svoje registre in tuli, da ti gre skozi ušesa.

Ce imaš srečo, izstopi mati s svojim živim gramofo
nom že na naslednji postaji.

Vidite, vse to se je tudi meni zgodilo tisto noč, ko sem 
potoval, službeno seveda, v drugem razredu potniškega 
vlaka. Pripravljal sem se telesno in duševno na banket, 
ki me je čakal naslednji večer. In veste, da*mi ni bilo 
vseeno, kako se bom odrezal in kakšno mnenje bodo imeti 
o meni poslovni kolegi. Zato sem hotel priti spočit na 
cilj. In nemara bi se mi to tudi posrečilo, če...

Pravzaprav se šele tu prične moja zgodba. Po dolgih 
mukah in težavah sem končno le zaspal. Ne vem za 
koliko časa. Vem le, da me je nenadoma vrglo pokonci, 
kot bi nekdo sprožil vzmet. Preden sem zaspal, je bilo

poleg mene še prosto mesto. Torej, vrglo me je pokonci 
in ves zmeden sem ugotavljal, kaj je bilo. Nič posebnega. 
Nobene železniške nesreče. Medtem ko sem dremal, je 
vstopila v kupe ženska, po svoji obilnosti jo je bilo za dva 
trgovska potnika, se pravi za dve moji malenkosti, in 
zagozdila se je med mene in soseda. Adijo spanje, sem 
pomislil, ko sem stisnjen v kot lovil sapo in ves obupan 
gledal po sopotnikih na nasprotni strani. Njih telesne 
razsežnosti so bile nekako čisto normalne, bile so v skla
du s proračunom železnice, da štirje normalni ljudje lah
ko udobno sedijo na eni klopi. Naravnost zavidal sem jim. 
Na naši strani pa je bila izjema, ki je potrjevala pravilo, 
in zavoljo te izjeme, ki se je razlezla skoraj na dva sede
ža, smo se stiskati kot sardine v škatli.

Z mojim spanjem seveda ni bilo nič. Pritisk na bok 
je vedno bolj.rastel in demonstrativno sem vstal in odšel 
na hodnik. Izjema, ki je sedela ob meni, pa ni hotela v 
mojem odhodu videti demonstracije, ampak se je razlezla 
na tri sedeže.

Ob pogledu na obilnost sosede, ki se je kar se da 
udobno razlezla po klopi, sem se samo zato, da bi ji po
kvaril užitek, vrnil na svoje mesto in se s težavo zagozdil 
med njo in steno.

»Pazite, tovariš! Moj plašč!« mi je očitajoče dejala in 
me pri tem pogledala kot neolikanega smrkavca.

»Plašč je vendar moj,« sem ugovarjal. Toda ko sem 
se obrnil, sem zardel. Jecljaje sem se opravičeval, kajti 
tam, kjer je še pred nekaj minutami visel moj plašč, je 
sedaj visel plašč obilne sosede; moj pa je ležal zmečkan 
nekje na kovčkih.

In potem: vedno, kadar sem se spozabil in se hotel 
nasloniti, se je oglasil svareč glas:

»Plašč!«
Škripal sem z zobmi in klel, potihoma seveda. Iskal 

sem na obrazih na nasprotni strani vsaj trohico sočutja. 
Toda obrazi so bili nepremični, topi in zaspani.

»Plašč!«
Zadrgetal sem po vsem telesu.
»Pa saj to je čisto navaden balonski plašč, ne bo se 

zmečkal ne,* sem skušal dokazati sosedi.
»Ne, ne, lahko bi se zmečkal. Mož ml ga je prinesel 

iz Avstrije. In veste, koliko je dal zanj?«

lili

»Nimam pojma, vseeno pa mislim, da se ne bi zmeč
kal, če bi se naslonil nanj.«

»Osemnajst tisoč v našem denarju.«
»Vidite, to je inozemska kvaliteta. Z našimi plašči se 

sploh ne more primerjati. Ce bi bil plašč naš, bi se go
tovo zmečkal, inozemska kvaliteta se pa ne mečka,« sem 
dejal prepričan, da bo to vžgalo.

»Motite se, tovariš, ravnokar ste povedali, da bi se 
naš plašč zmečkal. To je vendar naš plašč. Ta bedak 
neumni, kako sem se mogla sploh poročiti z njim, je v 
Avstriji kupil plašč, čisto navaden balonski plašč. Ce bi 
pogledal na notranjo stran, bi takoj opazil napis Made 
in Yugoslavia. In še osemnajst tisoč je dal zanj ta osel, 
ko pri nas stane samo dvanajst.«

Seveda sem ji to iz srca privoščil. Toda zaspati nisem 
mogel, kajti če sem se le malo zasukal, se je oglasil sva
reč glas:

»Plašč!«
Ta glas mi je skoraj popolnoma požrl živce. Toda 

kljub vsemu temu sem se na banketu izredno dobro držal, 
kako bi se šele, če ne bi bilo tistega prekletega plašča in 
bi prišel svež in spočit na cilj.

lil

GREM, DA SE ZMENIM
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delavski pisatelj tone Čufar, ena njegovih zad- 
n Jih fotografij

© LITERARNI VEČER na JESENICAH
Jeseniški občani so lahko upravičeno ponosni na Toneta Cu- 

larja. našega delavskega pesnika In pisatelja, ki Je izšel iz njihovih
revolucionarnih vrst.

Tone Čufar se je rodil 14. novembra 1905 na Murovi, enemu 
izmed najbolj bednih delov kovinarskega mesta. Mladi Čufar ie že 
z materinim mlekom pil vse grenkobe delavskega življenja. Očetu, 
delavcu v železarni, so protiljudski in kapitalistični lastniki žele
zarne rezali tenak, črn in grenak kruh, njemu, Tonetu, so bile 
namenjene same skorje in drobtine. Zato je iz njega rasel velik, 
uporen in revolucionaren človek in glasnik boljših in bolj pravičnih 
dni za delovnega človeka. Ze kot pastir v Bohinjski BeLi in v Ra
tečah je .začel pisateljevati. Toda tu ni zdržal. Vrnil se je med 
jeseniške železarje. katerih pozneje ni nikoli več zapustil. V naj
težjih dneh fašističnega nasilja se je umaknil globoko v ilegalo in 
la. avgusta 1942 je star komaj 37 let padel pod kroglami italijanskih 
fašistov, ko so ga hoteli predati nemškim nacistom.

Čufarjev duh pa ni umrl in živi med delavci vse naše domovine. 
DPD Svoboda na Jesenicah, ki nosi njegovo ime, prireja vsako 
leto Čufarjev literarni večer. Tako tudi letos. Na večeru, posveče
nem prerano umrlemu Tonetu Čufarju, bodo njegovi najožji sode
lavci osvetlili njegov lik, lik prekaljenega delavca - revolucionarja 
in čitaii njegova dela. 2.

© VSO SKRB IZVENSOLSKEMU IZOBRAŽEVANJU?
Zanimanje za Izpopolnjevanje nujno potrebnega znanja kažejo 

*5a Jesenicah predvsem mladi delavci, katerim v Šolski dobi ni bilo 
tiano doseči višjo strokovno kvalifikacijo.
* Poseben oddelek za pospeševanje strokovnega šolstva v jeseni
ški železarni uživa popolno razumevanje in vso potrebno moralno 
in gmotno učno pomoč organov delavskega upravljanja, zato ta 
oddelek stalno prireja in organizira za mlade delavce in delavke z 
Izobraževalnim centrom Svobode tečaje, seminarje, predavanja in 
oebatne večere, na katerih se mladi delavci seznanjajo s sodobnimi 
pridobitvami gospodarstva in industrije doma in v svetu.

Na Jesenicah je občinski center za izobraževanje pri občinskem 
svetu Svobod že izdelal program. Tečaji, seminarji in predavanja 
so že v teku. Velik je vpis na enoletnem ekonomskem tečaju, kjer 
se mladi delavci uče politične ekonomije, jezikov, stenografije, 
strojepisja in drugih predmetov. Veliko je tudi zanimanje za jezi
kovne tečaje. Poleg izobraževalnega centra prirejata še posebna 
predavanja in tečaje tudi Klub mladih delavcev in Društvo inže
nirjev in tehnikov. Vse to delo pa ni samo v železarni, temveč tudi 
na Jesenicah In v ostalih krajih in vaseh .občine. -ž-

© DRUGA PREMIERA V MARIBORSKI DRAMI
Za Wolfovjmi »Kotorskimi .mornarji«, ki, jih je. režiral. Miran 

Herzog in uprizoril ves moški ansambel v počastitev 40-obletnice 
Oktobrske revolucije, je prišla kot druga premiera v novi sezoni 
ha vrsto Lorcina tragedija »Dom Bernarde Albe« v izključni zased
bi ženskega ansambla. Praktično gledališko vodstvo je znalo spretno 
izkoristiti delo celotnega ansambla, ne da bi pri tem trpela umet
niška kvalriteta.

Režiserju Petru Malcu je uspelo s homogenim ženskim ansam
blom in s pomočjo inscenatorja Jožeta Polajnka, in kostumografinje 
Vlaste Hegedušičeve ne samo pravilno interpretirati Lorcino umet
nino, temveč dati eno najboljših predstav mariborske Drame v 
zadnjih letih sploh.

©PREMISLEKA VREDNO PRIZNANJE
Slovenski Izseljenski časopis »Prosveta« v Chicagu Sporoča lz 

HoiiyWooda: Predsednik ameriške zveze filmskih družb Erlc Jahn- 
ston je pred senatnim odborom za zunanje odnošaje izjavil, da 
ameriški filmi z uspehom potiskajo sovjetske in druge filme iz 
Jugoslovanskih kinematografov. Jugoslovanski kinematografi so 
Preplavljeni z ameriškimi filmi. Od predvajanih filmov Jih je 60% 
ameriških. V Beogradu. Zagrebu in v Ljubljani predvajajo večino
ma ameriške filme. Johnston je izjavil, da je bilo od leta 1952 po
slanih v Jugoslavijo 400 ameriških filmov. Ob začetku leta so n. pr. 
v Beogradu predvajali 29 ameriških filmov in le enega sovjetskega. 
Johnston vidi v tem veliko »informacijsko vrednost« ameriških 
filmov. Gre za širjenje propagande o ameriškem načinu življenja. 
Pravi, da so ameriški filmi važno sredstvo v ideološkem boju med 

Vzhodom in Zahodom. Johnston Je dejal, da za sedaj še ne more 
ugotoviti, kakšen učinek imajo ameriški filmi na miselnost Jugo
slovanov, vendar pa je že dejstvo, da v Jugoslaviji predvajajo 
večinoma ameriške filme — značilno.

K temu poročilu predsednika ameriške zveze filmskih družb 
dostavlja »Prosveta« še svoj kratek komentar, ki sfe glasi: »Sloven
ski časopisi v rubrikah »Kinematografi predvajajo« v resnici ome
njajo večinoma ameriške filme, med njimi kavbojke in detektivke, 
ki so jih celo v Ameriki skritizirali, ker prispevajo k naraščanju 
mladinskega kriminala.«

Uredništvo Delavske enotnosti pa priobčuje ta članek brez 
komentarja, le s pripombo, da Je vse to bridka resnica,

© GODBA DPD V ŠTORAH 
PRAZNUJE DVANAJST LET

OBSTOJA
Godba na pihala DPD .Svoboda 

V Štorah praznuje letos dvanajsto 
obletnico obstoja. Njena zgodo
vina obstoja je povezana z nešte
timi nastopi, prireditvami, kon
certi, zborovanji, predvsem pa z 
življenjskim razvojem kolektiva 
Železarne Store. Skratka, kjer je 
bil kolektiv, tam Je bila godba.

Godba, katero Je z uspehom vo
dil tovariš Berghaus Franc, usluž
benec železarne, je imela pred 
dnevi svoj redni letni občni zbor.
Pravijo, da je njihov največji 
uspeh v preteklem letu v tem, da 
so močno napredovali. Ob njiho
vem jubileju jim iskreno česti
tamo I

• RADI IMAMO ZDRAVO
Zabavo

Preteklo nedeljo je združenje 
Jazz glasbenikov — Mariborski 
Nabavni ansambel, priredil v dvo
rani Zadružnega doma v Šentjur
ju pri Celju velik vesel glasbeno- 
Pcvskl in zabavni večer. Nabito 
Polna dvorana in navdušenje gle
dalcev Je pokazalo, da sl ljudje 
takih prireditev res želijo. J. M.

© RAZGOVOR V KLUBU
Mariborskih kulturnih 

delavcev
V Klubu mariborskih kulturnih 

delavcev Je predaval režiser Franc 
2lžek o svojih vtisih lz obeh 
Nernčij s posebnim ozirom na te
levizijo tam m pri nas. Nanizal 
nam je vrsto vtisov in problemov,
*bdb tn zaključkov o življenju in 
delu v Hamburgu in razcepljenem 
Berlinu. Precejšnji del svojega 
Predavanja je posvetil gledališke-' 
mu življenju v obeh navedenih 
mestih. Po predavanju se je raz
ila živahna razprava o pomenu 
televizije. V njej so mnogi l"ra- 
~ul mnenje, da televizija ne more 
»groziti gledališč, ker je to umet- 
i*0®! zase, ki nima s televizijo no- 
P?nih sorodnosti in skupnih točk 
Avečiemu lahko televizija črpa iz 
»‘edališča snov za svoj program, 
i”radi katerega je stalno v za- 
™r.e3b Prihodnost bo pokazala, ko- 

‘ • ^e to točno. -a-

Pod tem naslovom le pričela 
izhajati nova revija za književ
nost ln kulturo. Revija je pravza
prav samo po naslovu nova, zna
no Je, da Je »Beseda« prenehala 
Izhajati zaradi ponesrečenega Ko
vačičevega romana »Zlati poroč
nik«. toda naslednica »Besede« se 
razen po naslovu in odgovornih 
urednikih v ničemer ne razliku
je od svoje »matere«. Sotrudnikl 
so ostali isti (razen malih izjem), 
program je .ostal Isti, morda z 
razliko, da Je zaostril nestrpnost 
sodelavcev, vsebina prav tako, ta
ko da Je bila ta operacija po
vsem nepotrebna. Nikjer ni Mio 
razloženo, počemu so prekrstili 
revijo, ki si Je z uspehi in ne
uspehi že pridobila svojo vlogo ln 
poslanstvo v mladi rasti sloven
ske kulture. Mislim, da bi bilo 
nujno, javnost obvestiti, zakaj se 
je to zgodilo. Vsaj zdravniški bil
ten o tei operaciji naj bi sloven
ski kulturni javnosti razodel smrt 
ln zopetno oživitev pokojnika. Iz 
obeh dvojnih številk pa je o vsem 
tem razbrati le to. da je novi iz
dajatelj te revije Zveza študentov 
v Ljubljani.

Za sedaj k tej reviji le nekaj 
Informativnih pripomb, da bodo 
naši brnlei vedeli zakaj gre. Re
vija se neoflcialno proglaša za 
glasilo povojne kulturne genera
cije, ki naj bi bila moralno kri
tična generacija. Za vsako mlado 
generacijo je značilno, da je v 
svoji mladostni podjetnosti neu
čakana, razborita. nestrpna. Vsa
ka nova generacija se proglaša za 
boljšo od prejšnje. Vsaka nova 
generacija hoče voditi. To so Mr 
otoški pojavi vseh generacij in 
zaradi tega nastajajo nesporazu
mi,' nerazumevanja, prepiri. Jeza, 
zavist iit srdite kulturne bitke. 
Tako je bito in tako bo. A v živ
ljenju )e tako, da Ima sleherno 
človeško ročno ln umsko delo 
svojo neizprosno zakonitost. Tudi 
v svetu književnosti, in torej na
sploh v svetu kulture obstoje te 
zakonitosti, ki sicer niso toge, 
ampak se oblikujejo in izpopol
njujejo pod vplivom družbenih 
sprememb, in vsaka nova genera
cija sl išče zato novih poti do teh 
zakonitosti, Te poti pa so mnogo
krat kaj čudne; včasih nasilne, 
vijugaste, osebnostne, včasih ča
su in novemu človeku ustrezne, 
nekatere pa končno tudi prodor
ne in zmagovite. To pač ni nika- 
ka modrost, tako se godi od vsega 
početka sveta in ee bo tako tu
di nadaljevalo.

To nujno usodnost naše mlade 
generacije smo zasledovali v »Be
sedi« in jo zasledujemo tudi' v 
»Reviti 57«. V kritiko revije se za 
sedaj ne bomo spuščali, toda po
vedali bomo ie to, kar nam je v 
tej reviji zagonetnega, torej sa
mo to, kar daje tej reviji pose
ben pečat, pod katerim le našel 
naš razmišljajoči človek poslani
co, ki Jo nikakor ne more spre
jeti. Omejili se bomo le na tro
je značilnih primerov, da bomo 
videli, do kakšne nestrpnosti lah
ko pride revija, ki zastopa mla
do moralno kritično generacijo.

Tako Je na primer uvodnik zad
nje številke naperten proti od
ločbi, s katero se ukinja poklic
no gledališče v Kranju. O tem se 
Je mnogo pisalo za in proti in 
končno so zmagali čisto preprosti 
matematični računi. Ta stvar ni
ma s socializmom prav nobenega 
opravka. Uvodnik pravi takole; 
»Ce je torej Prešernovo gledališče 
v Kranju vršilo svojo kulturno 
funkcijo — in vršilo jo Je, čeprav 
v nepopolni meri. kakor vse člo
veške ustanove. — tedaj se uki
nitve ne da upravičevati z nobe
nim razlogom. V socialistični 
družbi ni razrednih razlik in če 
so še ostale v stopnjah duhovnega 
razvoja, bi morali težiti za tem, 
da jih izravnamo, namesto da bi 
Jih s posebnimi ukrepi ohranje

vali , . . Itd.« To je zares lepo po
vedano. ampak pisci tega uvodni
ka so pozabili na to, da je do ta
kega socializma še daleč. Ali le 
mogoče kaj takšnega v 12 letih 
ustvariti? Po vojni smo, se v mar
sikaj zaleteli in nas Je potem gla
va bdela, zdravila za ozdravlje
nje tega glavobola pa Je plačeval 
delavec. Prehitevali smo /se ka
kor otroci in razmetavali smo de
nar naših delavcev za reči, ki so 
prehitevale primarne in nujne du
hovne potrebe našega, socializem 
šele gradečega delovnega človeka. 
Vsaka računica je kruta. Toda v 
tem slučaju je bila le oprezna. 
Milijoni se ne pometajo po to
varnah. ampak je treba za te mi
lijone krepko delati in prepriča
ni smo. da imajo tl delovni ljud
je, ki ustvarjalo te milijone, tudi 
pravico odločati, kam Jih bodo da
li. Ce za sedaj ne zmorejo še pla
čevati poklicnega gledališča v 
Kranju, ga bodo pa kasneje, ko 
bodo to zmogli. Saj ne gori voda! 
Kranjčani imajo v Ljubljani cen
tralno gledališko ustanovo m pre
pričani smo, da bo ta ustanova 
nudila Kranjčanom vse ugodnosti 
za tiste, ki so take duhovne hra
ne potrebni. To zares ni »degra
dacija našega kulturnega življe
nja«. kakor pravi »Revija 57«. S 
tako izjavo dela krivico delavcem 
ki so s težkim delom nastrgali že 
milijarde za našo kulturo, pa tu
di »Revijo 57« in za druge revije, 
da lahko izhajajo.

Prišel bo čas. ko bodo lahko de
lovala poklicna gledališča v No
vem mestu, Črnomlju, Kočevju, 
Postojni, Idriji in še drugod.

Nadalje smo moralno upraviče
ni podvomiti o oceni pesniške 
zbirke Ceneta Vipotnika, ki jo je 
v tet številki »Revije 57« napisal 
vita! Klabus. Kritik to pesniško 
zbirko, za katero je prejel Cene 
Vipotnik Prešernovo ln Zvezno 
nagrado, od začetka do konca od
kloni in potepta s to kritiko ves 
pesniški prispevek pesniške gene
racije med obema vojnama. Opo
zarjam še posebej, da ta članek 
v Delavski enotnosti ni kritika, 
temveč le pripombe, ki jih je ta 
številka »Revije 57« sprožila v ze
lo širokem krogu »stare« in »mla
de« generacije pa tudi v krogih, 
sicer zainteresiranih za vse kul
turne pojave. Prvo naše vpraša
nje izzveni tako; Ali sta ocenje
valni komisiji za podelitev Pre
šernove in Zvezne nagrade tako 
strašno zaostali, da podelita na
gradi pesniku za zbirko, o kateri 
piše kritik h koncu takole: »Zbir
ka — Drevo na samem — je knji
ga izrazito nesodobne poezije, 
brez zveze tudi z novejšimi spro
ščuj oči mi ritmično-metrlčnimi te
žnjami. Na razvoj sedanje sloven
ske lirike ne bo imeia nobenega 
vpliva. Brez dvoma je Vipotnikov 
uspeh pri delu občinstva in v ča
sopisju posledica posebnih okoli
ščin. Generacija, ki Ji pripada pe
snik, že dalj časa pogreša pesni
ške zbirke, porojene iz njenega 
duhovnega sveta. Raztresene obla
te po revijah niso mogle realizi
rati njene pesniške sublimacije. 
To potrebo je utešil Cene Vipot
nik in bila je tako velika, da je 
Izpodrinila vsa temeljita kritična 
stališča, Sprejem, ki ga le doži
vel, je bil izraz nostalgije po ide
jah. občutju in duhu časa, v ka
terem je tudi izvor celotnega pes
niškega dela. ki je predstavljeno 
v zbirki »Drevo na samem.« — 
Na vse to naše vprašanje: Kakšne 
so te posledice posebnih okoliščin 
Vipotnikovega uspeha pri delu ob
činstva in v časopisju? Saj so kar 
precej hude obtožbe in zagonetna 
namigovanja, ki jih je treba raz
ložiti! Ker je zapisal- kritik o Vi
potniku tudi tole; »Vipotnik je s 
svojo motiviko in podobami eden 
poslednjih dedičev naše lirike med 
ohema vojnama,« — o kateri pa

povsem zamolči njen prispevek v 
zakladnico slovenskega pesništva, 
izzveni ta kritika negativno tudi 
za vso pesniško generacijo med 
obema vojnama. Kdo torej ima 
prav, ocenjevalni komisiji za po
delitev Prešernove in Zvezne na
grade — ali Vital Klabus, ki je Ce
neta Vipotnika zagnal med staro, 
nerabno šaro???

V tej številki Je tudi kritičen 
prikaz del nadarjenega pisatelja 
Bena Zupančiča, ki ga Je napisa
la Darka Hočevarjeva. Govoreč o 
njegovem poslednjem romanu 
»Sedmina,« pravi: »v obeh smereh 
se te izkazal — kljub pojavu, ki 
smo ga mi imenovali lomljenje pi
sateljske perspektive in ki ga za
pazi le idejno zahtevnejši in paz
ljivejši bralec — kot spreten ln 
gladko čitljiv pripovednik. Ravno 
v tem je nevarnost, da bo nadar
jeni Beno Zupančič kmaiu pisal 
samo še dobro mladinsko litera

turo In nič več.« Iz vsega tega 
sledi, da je dobil Beno Zupančič s 
krampom po glavi menda zato, ker 
Je napisal roman o ljubljanskih 
aktivistih, roman o borbi zasuž
njenega mesta proti okupatorju? 
Tudi sicer zveni iz obeh številk 
neka strastna nestrpnost, kakor da 
jo snov iz narodnoosvobodilne voj
ne stvar, ki nima s sedanjostlo 
nobenega opravka več in da je pi
sanje o nji problematično, kot da 
Je vse to, kar se je tako usodnega 
dogajalo za ves naš narod komaj 
pred 12 leti, že s pajčevino prepre
dena zgodovina.

To so torej tri stvari v tej zad
nji dvojni številki »Revije 57«, s 
katerimi se ne strinjamo. Vsakdo 
ima pravico napisati svoje mne
nje seveda, toda samo mlatiti, raz
bijati, žaliti In poniževati pa res 
ni naloga kritikov. Kritika Je la
hko negativna, ne sme pa Mti tu
di v takem slučaju morilska, kajti 
tudi tisti, o katerem piše, je člo
vek! V tem pa tiči tudi dobršen 
del socialistične morale.

Glasilo mladega kulturnega rodu 
je neobhodno potrebno. Morda bi 
jih bilo potrebnih še več, kajti v 
mlade rodu je več struj, ki vsaka 
zase išče poti do resničnega umet
niškega izraza. Tudi v mladem 
rodu jih je precej, ki se z vsem, 
kar je napisanega v »Reviji 57« ne 
strinjajo. V starejših rodovih je 
še več. Nikakor ne odklanjamo 
»Revije 57!« Tudi v-teh prvih dveh 
dvojnih številkah je marsikaj, kar 
je vredno prebrati. Povedali smo v 
svojih pripombah le tisto, s čimer 
se ljudje okoli Delavske enotnosti 
nikakor ne morejo strinjati. Toda 
to ni tako grenko, da se ne bi mo
gli sporazumeti o marsičem.

CENE VIPOTNIK: ' 1

Odlomek iz cikla 
o Sim no Sirotniku

Pesem iz pesniške zbirke »Drevo na sa-> 
mem«, za katero je prejel pesnik Prešer
novo in Zvezno nagrado.

Spoznaj me, brat! Jaz sem, Sirotnik.
V laseh spi veter pohorskih gozdov, 
noge so utrudili kamni Krasa, 
prebredel sem, že bredem vse do pasa 
trpljenje osivelo — tisoč let!
Cez Triglav, preko Sotle sem razpet, 
doma sem, a le iščem pot domov,

Skozmč poglej in se načudi: 
ogromna kaplja, skrepeneli slap 
krvi in solz in slutenj vseh vekov, 
v težaške prsi mi visi — srce.
In kot sinice po zorani grudi 
nemirno hrepenenje čezenj gre.

Brat, me poznaš? Jaz sem! Sirotnik!
Ded vsemu, kar temnega je bilo, 
otrok vsega, kar svetlega prepnd 
čez zemljo našo veličastni časi.

V JAKOPIČEVEM 
PAVILJONU

Bogato likovno življenje, 
ki ga Ima Ljubljana, Je te A 
dni poživilo gostovanje ma- ” 
riborsklh slikarjev ln ki- A 
parjev. Od prekmurske do- W 
line pa tja do Koroške A 
Ima kulturno življenje ne- 
ko celoto, s središčem v A 
Mariboru. To mesto ima v w 
kulturnem pogledu že lepo A 
tradicijo. Pred vojno so se 
zbirali likovni umetniki Iz Ab 
severovzhodnih delov naše 
dežele v »Brazdi« In z njo A 
napravili na umetniški po- ” 
ti prvi korak. Po vojni pa A 
Je to vodstvo prevzel ln “ 
nadaljeval pododbor Drn- A 
štva likovnih umetnikov, ” 
ter dal a ustanovitvijo A 
Umetnostne galerije mož- “ 
nost za razstave In s tem 
znatno zmanjšal vrzel, ki ” 
jo še danes čutimo med dfe 
umetnikom in širokim kro- “ 
gom ljudi. A

V Jakopičevem paviljopu ” 
razstavlja tokrat šestnajst A 
slikarjev svoja olja, gra- ” 
like, gvaše in akvarele, ki- A 
parstvo pa Je na žalost za- 
stopano z enim sami klpdr- A 
Jem. V glavnem so to no- 
vejša dela, ki Jih pri nas A 
še ne poznamo.

Ivan Kos: ®
Vodni stolp — Maribor 9

VASJO POPA:

Zapeljivca
Pesem iz cikla »Igre*, priobčenega v zad
nji dvojni številki »Revije 57« v Zlobče
vem prevodu.

Nekdo ljubkuje nogo stola 
Vse dokler se stol ne zgane 
In z nogo da mu sladki znak

Drug ključavnico poljublja
Poljublja jo kako poljublja
Vse dokler mu ta poljub ne vrne
Tretji pa stoji ob strani
Bulji v to dvojico
in vrti glavč vrti
Vse dokler mu glava ne odpade.

Zgornji dve pesmi smo objavili kot ilustracijo k članku 
o Reviji. 1957. Naj bralec sam presodi, koliko Je gornja 
pesem za staro šaro ln ali vsebuje nekaj novega, lepega in 
sodobnega.

© FESTIVAL V SLOVENSKI BISTRICI
Prosvetna društva v Slovenski Bistrici se ie pripravljajo na 

svoj letošnji kulturni festival v počastitev praznika ustanovitve 
nove Jugoslavije, ki bo trajal v času od 29. novembra do 10. decem
bra. Uprizorili bodo dramska dela, ki govore o velikih dneh našega 
narodnoosvobodilnega boja. Študirajo dramo Vasje Ocvirka »Srečno, 
ljudje«, Mateja Bora »Težko uro« in še nekaj enodejank. Poleg 
dramskih del bodo priredili tudi koncerte in nastope folklornih 
skupin. Ob tej priliki bodo pripravili tudi razstavo knjižnih del 
Antona Ingoliča in priredili večer kulturnih razgovorov, na kate- 
rem bosta sodeiovaia poleg domačih književnikov tudi Anton Ingo
lič in Matej Bor. Zanimivost kulturnega tedna bo v tem, da ne 
^°.vse P.rlreditve Y slovenski Bistrici, ampak, tudi v vseh večjih 
krajih občine, s skrčenim programom pa bodo gostovali po vseh 
vaseh.

©V ŠTUDIJSKI KNJIŽNICI
V čast proslavitve 4«. obletnice Oktobrske revolucije Je mari

borska Študijska knjižnica v prostorih svoje čitalnice priredila 
.ra7/Jtav? tlska; ki Jo Je skrbno in smiselno uredil Jaro 

Dolar, ki je bil obenem tudi vodič te razstave. Njen smisel bi lahko
izrazil takole: politični in beletri- 
riični odmevi Oktobrske revolu
cije v Rusiji tn v svetu.

V družbi prijetno kramljajoče
ga in pojasnjujočega vodiča pro
fesorja Jara Dolarja se obiskova
lec sprehaja od oddelka do oddel
ka, od prvega slovenskega pre
voda Marlesovega komunističnega 
manifesta, ki je izšel 60 let po iz
virniku, preko zgodovine pariške 
komune, Cankarjevega Hlapca 
Jerneja, te »svetovno mogočne 
prepesnitve Komunističnega ma
nifesta«, kakor ga je krstil dr. 
Prijatelj, ki so ga prevedli v srb- 
sko-hrvatski, makedonski, nem
ški, madžarski, romunski, češki, 
angleški, francoski, albanski in 
esperantski jezik; preko prvih 
slovenskih prevodov Internacio
nale in drugih revolucionarnih 
pesmi iz zbirke delavskega pesni- 
ka Antona Tanča - Culkovskega, 
udeleženca Oktobrske revolucije, 
preko slikovnega gradiva o Leni
nu, ki mu je priložen zgodovinsko 
pomembni proglas revolucionarne 
vlade v Prekmurju, preko dolge 
vrste slovenskih časopisov s pr
vimi poročili o revoluciji ( med 
njimi dragocen necenzuriran izvod 
»Enakosti« iz 1921. leta z označe
nimi cenzurnimi pripombami), 
preko izbranih Leninovih del v 
izvirniku ln prevodu do beletri- 
stičnega dela, ki zaključuje raz
stavo. V tem delu zasledi obisko
valec lirike revolucije: Bloka. Je- 
senina in Majakovskega, velikega 
romanopisca. Soiohova. Woikerja, 
Haška in Tollerja, prvi PrijatelJ- 
jev slovenski prevod revolucijske 
pesmi Brjusova, slovenske tekste 
z revolucijsko vsebino Albrehta, 
Klopčiča, Krefta, Kianjca, Vo- 
ranca, Ingoliča, Kosovela, Seliš
karja in Speransa.

Razstavo je obiskalo doslej lepo 
število obiskovalcev, posamezni
ke v in skupin. Prireditelju raz
stave, Studijski knjižnici to aran
žerju profesorju Dolarju gre za
njo resnično priznanje. D. M.

Frančišek Smerdu: 
Ležeči akt, marmor
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V spomin na oktobrsko revolucijo in na tiste 
Jeseniške ljudi, ki so se je udeležili. — Po 

pripovedovanju Franceta Mežka, 
napisal Miha Klinar

Groza je spreletavala Martina. Ne bi še 
rad umrl. Rad bi se vrnil domov. Tja daleč 
v jeseniško dolino. Rad bi se vrnil k dekletu, 
ki je imela kakor rž zlate lase in oči kakor 
avgustovo nebo, ustnice kakor nagelj; nagelj, 
ki lahko tako lepo vzcvete samo na Gorenj
skem na oknih tistih snežno belih hiš z lese
nimi nadzidki; k dekletu, ob kateri je pozabil 
vsakdanje tegobe, pozabil na revščino, ki ju 
čakp v življenju in na katero, zaljubljena, 
kakor sta bila, nikoli nista mislila. Ljubezen 
je barvala življenje s sončnimi barvami...
In zdaj bo vse minulo. Vojaki ga bodo zgra
bili in skupaj z Volodjo postavili pred zid. 
Potem bo vsega konec. Vsega, kar si je lepe
ga obetal od življenja. In to lepo je mogla 
biti le Žalika!

Obupano se je zagledal v Volodjo. Srečal 
se je z njegovimi sinjimi očmi. In te, kakor 
da so govorile: Se bojiš, Martin? Pa si dela
vec! Socialist' si! Sam si mi pravil. Govoril 
si, da šele sedaj razumeš, da je za osvobo
ditev delavskega razreda potreben boj, revo
lucija, ki bo dala delavstvu v roke oblast. 
Šele takrat, ko bo izbojevana, bosta z Zaliko 
lahko brezskrbneje in bolj veselo gledala v 
vajino prihodnost. Drugače bo vajina lju
bezen zamrla v bedi. Revščina bo razcefrala 
vajine sanje ...

To je res, se je oglašalo v Martinu. Dc’a- 
vec res ne bo mogel verovati v svojo bodoč
nost, dokler bo trepetal pred oblastniki in 
dokler ne bo izoblikoval sam svojega sveta. 
Brez žrtev pa tega ne bo dosegel. Vsaj za
enkrat še ne.

Vse to je vedel. Vse to je čutil ln vendar 
ga je bilo strah. Ni mogel razumeti mirnega 
Volodjinega obraza. Pred tem mirom se je 
sramoval svojega strahu. Da bi ga ne po
kazal, je rekel:

— Kaj se je zgodilo, Volodja?
— Pote smo prišli, — je odgovoril študent. 
Volodjin glas se je Martinu zdel mrzel. 

Bolje je pogledal svojega prijatelja. Prej se 
mu je zdelo, da je bil Volodja uklenjen. 
Zdaj je bil brez lisic. Ali so ga varale oči?
Pa ne da bi se Volodja pretvarjal, da je 
boljševik? Ga samo izkušal? Vohunil za po
licijo? In ko se mu je Martin izdal, da je bil 
socialist, ga je sedaj prišel aretirat?

Volodja se mu je zazdel tako čuden. Tako 
tuj in celo sovražen. Nasmehnil se mu je, 
plavolasec! Kakor da bi se mu posmehoval. 
Lahkoverni Martin mu je prehitro nasedel.
In zdaj se mu njegova lahkovernost maščuje.

Vedno večja groza se ga je loteVala. Rad 
bi z zaničevanjem pogledal plavolasega štu
denta, tega lažnega boljševika, tega policij
skega vohuna! A ni mogel. Groze v njegovih 
očeh zaničljivost ni mogla odplaviti.

— Se bojiš z nami, Martin? — je sprego
voril študent. Njegov glas ni bil prav nič 
podoben prejšnjemu. Bil je nežen in mehak, 
da je Martina zmedlo.

Molčal je.
— Se bojiš? — je ponovil Volodja in rekel

svečano: Revolucija se je začela__
— Revolucija, — so prav tako svečano po

novili njegovi spremljevalci.
Revolucija?
— Me niste prišli aretirat? — je izdavil 

Martin, ki stanja, v katerem je bil, ni mogel 
doumeti.

— Prišli smo, da greš z nami v boj. V boj 
za delavsko stvar! — je rekel Volodja. Nje
gov glas je bil še vedno svečan.

— In za kmečko! — je dodal nekdo. • 
Martin ga je pogledal. Bil je star vojak 

v civilni obleki, prepasani z nabojnačami in 
s puško na rami. Nasmehnil se mu je, kakor 
da bi Martina že zdavnaj poznal.

— Grem. Seveda grem, — je rekel Martin 
in hotel vstati, a se je podoba, ki jo je gle
dal, nenadoma pretrgala. Kričanje ga je 
vrglo iz sna. Prebudil se je. Bilo je zgodnje 
jutro. V prazni stražarnici je besnel poročnik 
Ivan Ivanovič.

— Kje je straža? Kam so izginili, nesna
ga? — je kričal nad Martinom.

Straža je izginila.
Vojašnica je bila nezastražena.
Znaki za alarm.
Zbor...
Ko so preštevali vojake, jih je več desetin 

manjkalo. Med njimi ni bilo nobenega tistih, 
ki so bili včeraj še nepreoblečeni in ki so 
Martina tako prijazno povabili medse. Nova, 
sinoči zgrajena baraka je bila popolnoma 
prazna. V preplahu, ki je zdaj zajel vojaš
nico, je pobegnil tudi Martin. Čutil je, koliko 
bije ura ...

•
V mestu je bil navidezen mir. Kakor da 

se te dni v Rusiji ni ničesar zgodilo. Ljudje, 
ki so srečavali Martina, se niso zmenili zanj. 
Hiteli so po svojih opravkih. Le tu in tam je 
stala kaka gruča v zaupljivih pomenkih. Kdaj 
pa kdaj se je kdo plaho ozrl, kakor bi se bal, 
da kdo ne prisluškuje.

Martin je zapustil mesto in zavil mimo 
tovarne alkohola proti gozdovom. Ni vedel, 
kam naj gre. Naposled se je proti večeru 
napotil k žagi, kjer je pred meseci delal. 
Prazna je bila. Nikogar ni bilo v njej. Kljub 
temu, da je bil lačen, se je zakopal v žaganje 
in zaspal.

Lačen, kakor je bil, ko je šel spat, se je 
prebudil. Vstal je, se očistil žaganja In se 
čudil, da še ni delavcev. Upal je, da mu bodo 
pomagali. Se je čakal, da bodo prišli. Ni jih 
bilo.

Bil je sam. A ni obupal. Sklenil je, da se 
bo napotil na samotno kmetijo, ki je bila 
nekaj kilometrov stran od žage in na kateri 
je že bil. Prav gotovo mu bodo dali jesti.

Previdno je zapustil žago. Prisluškoval je. 
Vsenaokrog je ležala tišina. Stopal je počasi 
naprej in se držal roba gozda. Nenadoma ga 
je ustavil klic:

— Stoj!
Zdrznil se je. Izza debla se je namerila 

vanj puška.
— A! Ti si? — je zaslišal in se zagledal 

v starejšega civilista, opasanega z nabojna- ■ 
čarni, ki je stopil izza debla.

Puška se je povesila in proti Martinu je 
stopil človek, ki ga je bil ustavil. Martin ga 
je spoznal. Bil je tisti sibirski kmet iz vasi 
Sušenskoje, ki ga je srečal v baraki in ki je 
baje poznal Vladimirja Iljiča Uljanova, se
daj Lenina, katerega ime je te dni kakor 
blisk preletelo širno rusko zemljo.

Batjuška se je ustavil pred njim, ga po
trepljal po rami, nato pa ga objel in začel 
poljubljati.

— Vidiš ga, ujetnika, — je govoril med 
poljubljanjem ... — Torej si prišel tudi ti?

Presenečeni Martin še vedno ni razumel, 
kaj naj to pomeni. Molčal je, vojak pa je 
zgovorno razlagal:

— Saj boš stopil k nam, kajne? Veš, mi 
smo sedaj Iljičeva vojska. Najprej smo mi
slili vsak po svoje domov. Saj razumeš! 
Nihče se rad ne vojskuje. Toda zaenkrat nam 
ni preostalo drugega in je to edino pametno. 
Nekaj boljševikov (pomisli, tudi v tem mestu 
so bili boljševiki!) nas je prepričalo, da je 
bolje tako. Ce bi jo ubrali vsak po svoje, bi 
nas beli (to je bil za Martina nov izraz), to 
se pravi kontrarevolucionarji, polovili kot 
zajce in nas prisilili, da se vojskujemo zanje, 
to se pravi, da se vojskujemo proti sebi... 
Nespametni smo bili že, da nismo napravili 
reda v kasarni! A kdo naj bi na to mislil. 
Po tvojem pripovedovanju, ko si odšel, smo 
sklenili, da pobegnemo. Kaj neki naj bi še 
delali tam, ko pa je prave vojne konec. Pa 
smo ga polomili. Vsaj tako pravi Igor. Veš, 
komandant našega odreda! A kaj smo mi 
vedeli, kako se napravi revolucija. Boljše
vikov, ki vedo, pa v kasarno ni bilo. Lahko 
bi že prej prišli in nam to razložili! Potem 
bi imeli danes praznik. Baje je v tovarni na 
robu mesta še mnogo vodke. To bi bil praz
nik, kajne? Vse življenje bi ga pomnili, — 
je govoril batjuška.

Martin ga je poslušal in vedel, da je 
prišel, kamor je bptel. Stari pa je^še vedno 
govoril in bil ponosen, da je med vsemi, ki 
so v odredu, edino on že videl Vladimirja 
Iljiča, Lenina, ki bo dal Rusiji pravico, svo
bodo in kruh.

— Veš, takrat, ko je bil pregnanec pri nas, 
v vasi Sušenskoje. Osemnajst ali dvajset let 
je tega... V knjigah in papirjih je res 
vselej tičal. A bil je naš! Zdaj vem, da je bil 
prav zares naš! Zato mislim, da ni zameta- 
vati vsakogar, ki vedno tiči v knjigah in 
papirjih, če misli po naše. Saj me razumeš, 
bratec, oziroma, tovariš, kakor se od včeraj 
kličemo med seboj...

Ko je batjuška govoril, so se okrog njiju 
nabrali tudi drugi vojaki. Tisti v civilnih 
oblekah, nepreoblečeni vojaki iz kasarne, so 
Martina poznali in ga pozdravljali, dokler 
niso napravili prostora nekemu visokorasle
mu in temnolasemu moškemu, ki je stopil k 
Martinu in ga vprašal:

— Ujetnik? Nemški?
— Ne. Avstrijski, — je odgovoril Martin.
— Slovenec, — se je vmešal batjuška, ki 

je stražil in ki si je to ime predvčerajšnjim 
zapomnil.

— Ceh? — še ni razumel vosokorasli, prej 
ko ne poveljnik tega odreda, ki prav tako 
kakor predvčerajšnjim poročnik Ivan Iva
novič Kuzmin ni o Slovencih še nikoli slišal.

— Slovenec, — je govoril Martin ... Maj
hen narod smo in vladajo nam Avstrijci...

— V socializmu ne boste majhni. Ko bo 
zavladal na vsem svetu socializem, boste 
osvobojeni tudi vi, — je rekel mimogrede 
Visokorasli.

— Tudi jaz sem socialist, — se je pohvalil 
Martin, a mu je bilo takoj žal.

— Socialist? — se je skoro posmehnil 
visokorasli... — Socialisti se imenujejo tudi 
menjševiki in eserji.

— Socialist in delavec, — je rekel Martin 
in se čutil užaljenega zaradi posmehljivega 
stavka, ki ga je izrekel visokrasli, ki se je 
najbrž imel za edinega resničnega socialista 
na svetu.

— No, prav, — je še vedno hladno in 
vzvišeno govoril visokorasli... Svoboden si. 
Lahko greš kamor koli. Ce pa hočeš stopiti 
na stran naše delavsko-kmečke revolucionar
ne vojske, se nam lahko pridružiš__

Martin je gledal mimo njega. Komandant 
je bil preošaben za revolucionarja. Vsaj 
Martinu se je zdelo tako. Zato ni odgovoril 
na njegovo ponudbo. Zanj so govorili drugi. 
Tisti, ki jih je predvčerajšnjim spoznal v 
baraki in ki jim je prvi prinesel vest o revo
luciji. Ti so pripovedovali o njem. On pa je 
strmel mimo, dokler ni zagledal nekega 
plavolasca, ki se jim je približal. Ko se je 
plavolasec pomešal v krog, ga je njegov sinji 
pogled priklenil nase s tako silo, da ni več 
poslušal, kaj so govorili vojaki. Neznanec je 
bil prvi hip tako zelo podoben študentu 
Volodji. In vendar ni bil. Vse preveč suh je 
bil v obraz. Tako koščen Volodja ni bil, pa 
tudi tako star ne.

— Kako se pišeš, tovariš? — je rekel 
visokorasli.

PROSLAVE VELIKEGA O K T O B R Al

Zgodovinski trenutki ob proglasitvi neodvisnosti Malaje. — 
Ljudstvo, ki se je toliko let bojevalo za svojo svobodo, po
zdravlja zastavo Malajske federacije, ki so jo ob proglasitvi 

neodvisnosti razvili na glavnem trgu v Kuala Lumpurju.
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DESETEGA NOVEMBRA JE PRISPELA V JUGOSLA

VIJO DELEGACIJA SOCIALISTIČNE STRANKE ARAB
SKEGA PREPORODA, KI BO KOT GOST SOCIALISTIČ
NE ZVEZE OSTALA PRI NAS 13 DNI. DELEGACIJO 
VODI PREDSEDNIK SOCIALISTIČNE STRANKE ARAB
SKEGA PREPORODA MICHEL AFLAK.

O

Ob. prihodu v Jugoslavijo je' 
Michel Aflak izjavil: »Srečni
smo, da se mudimo med Jugo
slovani. Radi bi spoznali ta 
prijateljski narod, ki hkrati s 
svojo vlado izpričuje globoko 
razumevanje za probleme arab
skega sveta in njegov boj za 
ohranitev neodvisnost) kakor 
tudi za združitev vseh arabskih 
dežel. Prepričani smo, da ima 
arabski svet mnogo skupnega 
z jugoslovanskimi narodi: tako 
Jugoslovani kot Arabci so zain
teresirani na ohranitvi svetov
nega miru. Mir jim je potreben, 
da bi bil zagotovljen samostoj
ni razvoj njihove dežele. Zato 
hočemo, kakor tudt Jugoslova
ni, ohraniti našo neodvisnost. 
Ne smemo pozabiti, da imajo 
mal! narodi v našem času ena
ka gledišča kadar gre za mir. 
Zato se bomo vedno- upirali 
vsem oviram, ki bi nastale na 
poti ohranitve miru.«

Michel Aflak je dejal, da je 
delegacija Socialistične stranke 
arabskega preporoda prišla v 
Jugoslavijo z namenom, da se 
seznani z njenimi izkušnjami in 
posebnostmi v izgradnji socia
lizma h kateremu teži ves 
arabski svet,

Socialistično stranko arabske
ga preporoda sta leta 1945 usta
novili dve napredni sirski stran
ki: Socialistična stranka in
Stranka preporoda. Od tedaj je 
napredovala obenem z bojem 
Sirije za nacionalno neodvis
nost in z bojem naprednih sil 
v Siriji proti domačim in ju- 
jim izkoriščevalcem. V obdob
ju vojaških režimov so sirski 
socialisti skušali najti čim šir
šo podlago za skupni boj vseh 
naprednih sil. Sestavili so pro- 
era.m, k' odseva tetive delovnih 
ljudi.' Zahvaljujoč temu pro
gramu in svojemu odločnemu 
boju so se po Sišaklijevem pad

cu hitro okrepili. Pri volitvah 
leta 1954 so dobili 16 poslanskih 
mest (v parlamentu, ki ima 141 
sedežev). Takoj po volitvah se 
je socialistom pridružilo sedem 
neodvisnih poslancev. Kasneje 
se je število socialističnih po
slancev še povečalo — s pri
družitvijo nekaterih poslancev 
iz-vrst neodvisnih in z zmaga
mi na dopolnilnih parlamentar
nih volitvah.

Danes je Socialistična stran
ka arabskega preporoda ena 
najmočnejših in najbolje orga
niziranih sirsk> strank. Sodelu
je tudi v vladi: njen voditelj 
Šalah Bitar je zunanji minister, 
Kaiih Kalas pa je minister za 
gospodarstvo.

Socialistična stranka arab
skega preporoda pa ne deluje 
le v Siriji. Njene organizacije so 
tudi v drugih arabskih deželah.

Iz skoraj vseh dežel sveta poročajo o velikih proslavah in 
svečanostih v čast 40-letnice Velike oktobrske socialistične revo
lucije. V socialističnih deželah so bile proslave v vseh mestih 
in vaseh, v tovarnah in v, šolah. Na Zahodu pa so priredili 
velike proslave večinoma v glavnih mestih, razen v Italiji, in 
Franciji, kjer so komunisti organizirali zborovanja m manife
stacije tudi v manjših krajih in industrijskih središčih. O pro
slavah poročajo tudi iz New Delhija, Bruslja, Londona, Tok.a 
in iz vseh tistih dežel, v katerih komunistične partije lahko 
delujejo javno.

Največja in -najbolj slovesna javna proslava pa je bila v 
Moskvi. Razen sovjetskih voditeljev in delovnih ljudi Sovjetske 
zveze, so se te proslave (svečano zasedanje Vrhovnega sovjeta, 
vojaška in mladinska parada itd.) udeležile tudi delegacije so
cialističnih držav in delegacije 61 komunističnih in delavskih 
partij, ki imajo v svojih vrstah nad 33 milijonov komunistov.

Na svečani seji Vrhovnega sovjeta ZSSR je prvi sekretar 
Centralnega komiteja KP SZ Nikita Hruščev prebral referat: 
»Štirideset let od Velike oktobrske socialistične revolucije«, v 
katerem je govoril o napredku Sovjetske zveze in socializma na 
svetu, o -boju za mir in blagostanje vseh narodov. Nato so govo
rili predstavniki socialističnih držav, med njimi Mao Ce Tung, 
Gomulka, Kardelj, Ulbricht, Ho Si Minh in drugi.

Tovariš Kardelj je v svojem govoru med drugim dejal:
»Oktobrska revolucija je bila preokretnica ne samo v zgo

dovini narodov Sovjetske zveze, marveč tudi v zgodovini vsega 
človeštva. Razbila je kapitalizem,' ostanke fevdalizma in carski 
prestol v Rusiji ter tako omajala stoletne ustanove stare družbe 
na velikanskem prostoru. Petrograjski proletariat je v Okto
brskih dneh pred štiridesetimi leti visoko dvignil rdečo zastavo 
in postal zastavonoša revolucionarnega boja delavskega razreda 
na v-sem svetu. To zastavo so z odkritim navdušenjem pozdra
vili vojaki v strelskih jarkih prve svetovne vojne, ker je napo
vedala skorajšnji konec vojne in mir med narodi. To zastavo so 
pozdravili francoski mornarji pred Odeso, nemški delavci, nor
veški ribiči, barcelonski tkalci, delavci Kantona, livarji Pit-tsbur- 
ga, kmetje Mehike, narodi, ki so ječali pod kolonialnim jarmom, 
delavci in kmetje sedanje Jugoslavije, vse napredne sile in vsi 
zatirani ljudje sveta...

Narodi sedanje Jugoslavije, ki so tiste dni ječali pod jarmom 
vojne, izkoriščanja in narodnega suženjstva, so navdušeno po
zdraviti Oktobrsko revolucijo in Lenina kot znamenje nove 
dobe, kot luč v temi vojne vihre.

Naša revolucija in socialistična izgradnja sta se naslonili 
na pridobitve Oktobrske revolucije ter uporabili njene izkušnje, 
ne mehanično, marveč ustvarjalno v pogojih druge svetovne 
vojne, v pogojih narodnoosvobodilnega boja naših narodov, v 
pogojih antifašističnega boja narodov vsega sveta.

Danes praznujejo naši narodi 40-Ietnico Oktobrske revolu
cije kot socialistična dežela s pomembnimi uspehi v gospodarski 
in družbeni izgradnji.

Danes, ko je socializem ogromna sila in ko odločilno vpliva 
na nadaljnjo usodo sveta, moramo s tega svečanega mesta po
novno izjaviti ne samoj da je ideji socializma tuja misel na 
vojno, marveč, da je napočil čas, ko mora vojna kot sredstvo za 
poravnavanje sporov med državami dokončno pripasti minulosti 
skupaj, s. poskusi imperialistov proti miru in varnosti narodov; 
da socialistične dežele ne nameravajo svojega družbenega reda 
vsiliti nikomur; da bodo vedno spoštovale voljo slehernega na
roda, da sam ureja vprašanja svojega notranjega družbenega 
reda in da zato zahtevajo, naj tudi druge dežele spoštujejo voljo 
narodov, ki so izbrali pot izgradnje novih družbenih odnosov, 
da lahko svobodno in neovirano grade socialistični družbeni 
red.«

Dva obličja Čila... Le malo prebivalcev Čila je deležnih dobrin, ki jih ponujajo v trgovinah 
in restavracijah Santiaga, čilskega glavnega mesta (levo). Večina jih životari bedno in 
brezpravno življenje v revnih barakah in kolibah v predmestju in vaseh (desno) in se ogor

čeno upira kapitalističnemu izkoriščanju.

Pariški mozaik
(Od našega posebnega dopisnika iz Pariza)

Pariz, v začetku novembra.
Kdo si ne želi videti Pariza. in kdo, 

ki ga je spoznal, se ne bi rad še kdaj 
povrnil vanj? Komu se ne priljubi sta
rodavno mesto na bregovih Seme, v 
katerem je zgodovina nakopičila ma
lone vse, kar je kdaj človek videl, do
živel in ustvaril? Komu ni všeč ritem 
modernega življenja, ki se razliva pod 
neonskimi barvastimi lučmi po širokih 
bulvarjih, koga ne privlačijo gledališča, 
kino dvorane, music-halli, zabavišča, re
stavracije, bari in skromni bistroji? Kdo 
se ne počuti prijetno med Francozi, pol
nimi življenja, duha in iznajdljivosti. V 
Pariz se stekajo ceste iz vsega sveta. 
Na njegovih ulicah se srečavajo narod
nosti vseh kontinentov, nihče se za ni
komer ne ozre, nič ni nenavadnega, vsa-k 
lahko dela kar hoče in kar se mu zljubi.

Zdaj je v Parizu jesen. Sonce redko 
predre meglo, toda kadar se zasveti nad 
mestom nebo, je čisto in umito, ulice 
postanejo svetle in praznične, parki 
ožive in otroci mislijo, da je poletje. 
Mraza ni. Tudi kadar ni sonca. Veter 
sicer piha okrog vogalov in odnaša s 
platan poslednje liste, toda kavarne so 
postavile okrog svojega pločnika ste
klene stene ih med mize visoko peč. 
To je posebnost Pariza, poleti in pozimi 
ljudje lahko posedajo na ulici in gledajo 
življenje, ki gre mimo njih.

Včasih se človek začudi, od kod toliko 
ljudi. Od kod toliko avtomobilov, ki so 
zatrpali ulice, od kod vse to pestro živ
ljenje, ki valovi kot morje pod veselim 
mistralom in ziblje vse skupaj neutrud
no od jutra do večera in kot v duhovi
tem strip-teasu kaže svoje čare.

Toda včasih se človek lahko začudi 
tudi nad nečim drugim.

Nekega dne je po vsej Franciji ugas
nil električni tok. Zmanjkalo je plina. 
Dvoje stvari, na kateri človek ne misli 
več. Postali sta tako rekoč nevidni. Živ
ljenje se je zazibalo in otrpnilo. Pariz 
je bil brez luči. Stroji po tovarnah so 
se ustavili. Delavci so ostali doma. Pod
zemska železnica ni vozila, zaprla je 
svoja železna vrata v podzemlje. Vlaki 
niso vozili, signali so zamižali, kdo bi 
vozil v prazno. Razen tega pa'je obstalo 
ta dan še nešteto drugih, velikih in 
majhnih stvari, ki poganj-ajo utrip živ
ljenja.

Bila je stavka.
Res je — na ulicah je bilo več ljudi 

kot običajno; Bilo je tudi več avtomo
bilov. Na svetlo so prikažijale stare 
škarle, že zarjavele, in se ponosno raz
kazovale pred buicki in chevroleti. Te 
dan je bil za vse enak. Semafori niso 
prižigali svojih barvastih oči in avto
mobili So se zmedli. Za dva ali tri kilo
metre so potrebovali uro, dve, včasih 
celo več. Ceste so bile, kot bi prilezle 
vse mravlje iz mravljišča in se zdaj 
motovilijo druga preko druge. Prometni 
stražniki so obupno mahali z rokami.

Kako ubog in nemočen postane člo
vek v svoji civilizaciji, če se mu nena
doma izmuzneje iz rok elektrika, plin, 
petrolej ...

V Franciji so stavke pogoste. Pred 
električarji so stavkali peki, za njimi 
gradbeni delavci in pred dnevi železni
čarji. V Saint-Nazairu in drugih ladje
delnicah so stavkali delavci že tri me
sece. Dnevi so postali nevarni — nazad

nje je prišlo do spopada med delavci 
in policijo. Policija je metala solzilne 
in plinske bombe in razganjala demon
strante. Tl so se branili. Bilo je mnogo 
ranjenih na obeh straneh. Toda bil je 
tudi bden mrtev — delavec.

To je stara povest, žalostna, še zmi- 
raj jih je dovolj na svetu, dasiravno 
sproti pozabljamo nanje. Naslednji dan 
so kolone delavcev molče korakale sko
zi mesto. Zvečer so se spopadi nada
ljevali.

Cene živil so se dvignile od lanskega 
leta od deset do petindevetdeset od
stotkov. Vrednost franka je padla. Cena 
zlatu raste. V Parizu je nad sto tisoč 
prošenj za stanovanja.

V podzemski železnici vise tablice — 
Zdravstvena akademija opozarja Fran
coze, da ni dobro popiti več kot en liter 
vina na dan.

Država je spet brez vlade. Morda bo 
te dni uspeh komu sestaviti novo. Za 
koliko časa? Mnogo je strank, mnogo 
programov. Težko jih je združiti. Inte
resi so preveč različni. Komunistična 
stranka je najmočnejša v parlamentu, 
saj ima 149 poslancev. Toda osamljena 
je. Morda bi bila lahko še močnejša, 
morda bi lahko dobila zaveznika, če... 
Teh »če« je mnogo. Največja pa sta 
Amerika in Sovjetska zveza.

Zaradi tega, ker so brez vlade, Fran
cozi niso preveč razburjeni. Navajeni so 
brezvladja, državni aparat pa dela tudi 
brez nje. Se so stvari, ki so razburlji
vejše.

Vojna v Alžiru še zmeraj traja. »Brez 
Alžira bo Francija propadla!« — kličejo 
lepaki. Tudi v Parizu vsako noč odme
vajo streli. V okrožju Seine je bilo v 
oktobru ubitih oseminpetdeset, ranjenih 
pa sedeminsedemdeset Alžircev. Med
sebojni obračuni. Alžirska osvobodilna 
fronta je neusmiljena do nasprotnikov. 
November bo še hujši. Samo v noči s

četrtega na peti november je bilo pet 
žrtev. Ne umirajo samo Alžirci, padajo 
tudi francoski policaji. Včasih rafal uda
ri med mize v kavami...

Medtem pa letajo okrog zemlje so
vjetski sateliti in pojejo ... Bip ... Bip 
... Bip... Menda pravijo nad Ameri
ko... Ha__ Ha ... To so si izmislili
Francozi, ki jih humor nikoli ne za
pusti. No, zdaj se po vsemirju že spre
haja kužek. Ves »civilizirani« svet se 
zgraža. Časopisi objavljajo proteste, 
predvsem iz Amerike in Anglije. Kakš
no »barbarstvo« — ubogega psička po
slati okrog zemlje! Menda že leti na 
Luno raketa, ki bo z umetnim ognjem 
proslavila obletnico revolucije ...

Francoski časopis je objavil karika
turo — Amerika bo poslala v vsemirje 
raketo, v kateri bo prvi potnik - papiga.

Za vse na svetu je dovolj skrbi. 
Vsak ima svoje, tudi Francozi.

Neverjetno je — toda Francozi znajo 
vse lepo združiti. Nekje stavkajo, v par
lamentu sb kregajo, vojna je, Alžirci 
streljajo po Parizu ... medtem pa žive 
bulvarji, se odpirajo gledališča, kino 
'dvorane in zabavišča. Menda zna že 
vsak Parižan slikati... in ne sme popiti 
več kot en liter vina na dan.

Kako lepo je življenje!
Francija je bogata dežela. In Fran

cozi imajo velike izkušnje, saj so pre
živeli velika cesarstva in velike revo
lucije. Morda so si zaželeli penzije in 
mirnega, lepega življenja. Kdo ne sanja 
o njem! Seveda bodo morali poprej še 
urediti nekaj nerodnih stvari. Upajmo, 
da jih bodo. Kdo bi jim tega ne privo
ščil, saj so kulturni, prijetni in iznajd
ljivi ljudje. In Pariz je prelepo mesto.

No, zdaj je v Parizu jesen. Včasih 
vise svinčenomodri oblaki prav nad ši
rokimi bulvarji in neprijazen veter zib
lje prazna drevesa. Na mokrem asfaltu 
pa se odbija .in razliva rdeča luč svet
lobnih reklam. F. š.
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